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Xalqın qəzeti�

1919-cu ildən çıxır Təsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

Azərbaycan–ABŞ: 
Təəssüfdən nikbinliyə 

3rezident ølham Ψliyevin 3rezident Donald 7rampa telefon zənJinə s|zardı

“Qərarı Amerika xalqı verəcək. Bu, onların prezidentidir. Lakin, 
eyni zamanda, bu, bütün dünya üçün xüsusi əhəmiyyətə malikdir. 
Çünki bir çox xalqların və ölkələrin taleyi böyük dərəcədə Birləşmiş 
Ştatların birinci şəxsinin verəcəyi qərarlardan asılı olacaq.

 Mənim fikrimcə, Prezident Trampın 
hələ də davam edən kampaniya zamanı 
səsləndirdiyi mühüm tezislərdən biri də 
odur ki, onun vaxtında heç bir müharibə 
olmayacaq. Onun hakimiyyəti dövründə 
Amerika müharibələrə başlamadı, Vyet-

nam, Koreya, Yuqoslaviya, Əfqanıstan, 
Liviya, İraq, Suriya və necə deyərlər, 
onların davamı olmadı. Bax, bu müddət 
ərzində onların heç biri baş vermədi. An-
caq buna, yəqin ki, böyük hörmətlə ya-
naşmağa dəyər”. Bu fikirləri Prezident 

İlham Əliyev 2024-cü il iyulun 20-də 
“Yalan məlumatların ifşası: Dezinforma-
siyaya qarşı mübarizə” mövzusunda 2-ci 
ùuşa Qlobal Media Forumunun açılış 
mərasimində səsləndirmişdi. 

Deməli, ölkəmiz lap əvvəldən cənab 
Trampın siyasətinə dəstəyini ifadə etmiş, 
dövlətimizin başçısı bu dəstəyi, eyni 
zamanda, Azərbaycan xalqının mövqe-
yi kimi səciyyələndirmişdi. Xalqımızın 
ona rəğbətini şərtləndirən amillərdən söz 

açarkən isə ilk yada düşən amil Trampın 
cəmiyyəti sarsıdan neqativ hallara qarşı 
sərt münasibətidir. Nəzərə alaq ki, bu 
münasibət dünyanın ənənəvi dəyərləri-
ni qorumaq motivləri ilə də silahlanıb. 
Yəni, Tramp təhlükəsiz dünya uğrunda 
mübarizə aparan liderlərdəndir. Zaman 
göstərir ki, belə güclü liderlərə son dərə-
cə böyük ehtiyac var. 

�ardı �-cü səhiIədə �

glkəmiz TDT-nin ortaq 
uğurlarında önəmli rol oynayır

Qırğızıstanın Bişkek şəhərində bu il noyabrın 6-da keçirilən Türk 
Dövlətləri Təşkilatı (TDT) Dövlət Başçılarının 11-ci Zirvə görüşündə  Türk 
dünyasının gələcək inkişafına dair əhəmiyyətli razılaşmalar əldə olunub. 
Sammitdə Türk Dünyası Xartiyası qəbul edilib və yeddi digər mühüm sənəd 
imzalanıb. 

İqtisadi İslahatların Təhlili və Kom-
munikasiya Mərkəzinin Türk Dünyası 
Araşdırmalar Mərkəzinin rəhbəri Vü-
salə Cəfərovanın sözlərinə görə, görüşdə  
Azərbaycanın  adıçəkilən təşkilata verdiyi 
dəstək, həm regional, həm də qlobal miq-
yasda iqtisadi əməkdaşlığın daha da geniş-
lənməsini gerçəkləşdirmək barədə ətraÀı 
bəhs edilib. 

Mərkəz  rəhbəri TDT üzv ölkələrinin 

ümumi iqtisadi göstəriciləri, bu təşkila-
tın qlobal iqtisadiyyatda artan əhəmiyyəti 
barədə danışarkən 2023-cü ildə təşkilat  
ölkələrinin ümumi ÜDM-inin 1,82 trilyon 
ABù dollarını keçdiyini, bunun isə  əvvəlki 
ilə nisbətən 18 faiz artıma malik olduğunu 
və dünya ÜDM-nin təxminən 3 faizini təş-
kil etdiyini bildirib. 

�ardı �-ci səhiIədə�

Avropa İttifaqının 
sərhəd missiyası 

ömrünü başa 
vurmalıdır�

Bütün yalançılarda bir adət var. Əvvəl 
nə isə qondarırlar, sonra danışdıqlarını o 
qədər təkrarlayırlar ki, axırda özləri də ya-
lanlarına inanırlar. İndi Avropa İttifaqının 
Azərbaycan ± Ermənistan şərti sərhədi-
nin Ermənistan tərəfində “lövbər salmış” 
mülki müşahidə missiyasının rəhbəri olan 
Martin Ritterin müşaviri adlandırılan Ma-
rek Kuberski də eyni durumdadır. Bu şəx-
sin yalanı üzərinə gələcəyik. 

Hələlik isə bildirək ki, Aİ-nin sözügedən 
missiyası 2022-ci ilin sonundan fəaliyyətdə-
dir və hazırda onun müddətinin uzadılması is-
tiqamətində aktiv müzakirələr gedir. Hərçənd, 
müzakirələrin özünün də son dərəcə gizli apa-
rıldığını hiss etmək olar. Ortada ancaq ayrı-ayrı 
söz-söhbətlər var. Ona görə ki, il başa çatır və 
hər kəs bilir ki, missiyanın da fəaliyyət müd-
dəti bitmək üzrədir. Daha doğrusu, son müddət 
2025-ci il fevralın 19-dur. 

Hamı onu da yaxşı dərk edir ki, kollek-
tiv Qərb missiya məntiqindən uzaq dayanmaq 
fikrində deyil. Müşahidəçilər vaxtilə xristina-
lığı yaymaq üçün dünyanın müxtəlif yerlərinə 
səpələnmiş din xadimləri kimidirlər. Onlar üçün 
müqəddəslik Qərbin Cənubi Qafqaz maraqla-
rıdır. Qətiyyətlə demək olar ki, Aİ-nin mülki 
müşahidə missiyası Qərb dairələrinin yaşadığı-
mız mürəkkəb siyasi coğrafiyada öz varlıqları-
nı sübuta yetirmək məqsədi ilə ortaya atdıqları 
oyundur. 

Qeyd edək ki, Aİ-nin mülki müşahidə mis-
siyası 2022-ci ilin dekabrından fəaliyyətə baş-
layıb. Ancaq təsisatın formalaşması ilə bağlı 
qərar əvvəl - həmin ilin oktyabrında verilmişdi. 
Daha doğrusu, söhbət qərardan yox, razılıqdan 
getmişdi. Belə ki, oktyabrda Praqada Azərbay-
can Prezidenti İlham Əliyev Ermənistanın baş 
naziri Nikol Paşinyanla görüşmüşdü. Həmin 
görüşdə Aİ ùurasının Prezidenti ùarl Mişel və 
Fransa Prezidenti Emmanuel Makron da iştirak 
etmişdilər. Missiya məhz Makronun təşəbbüsü 
idi. Azərbaycan müşahidəçilik institutuna etiraz 
etməsə də, onun şərti sərhədin öz tərəfində fəa-
liyyətinə razılıq verməmişdi. 

Rəsmi Bakı hələ lap əvvəldən müşahidə-
çilərin mövcudluğunu qəbul etməmiş, onların 
fəaliyyətinə lüzumsuz yanaşmışdı. dünki bu 
təcrübənin heç bir fayda verməyəcəyi məlum 
idi. Nəzərə alaq ki, işğal illərində ATƏT-in mo-
nitorinq qrupu deyilən təsisat fəaliyyət göstər-
mişdi. Qurum, guya, qoşunların təmas xəttində 
atəşkəsin qorunmasına nəzarət edəcəkdi. ATƏT-
in Minsk qrupu kimi, bu təsisat da işğalın leqal-
laşdırılmasına çalışmışdı. Azərbaycanın 2022-ci 
ildə Aİ-nin missiyasına açıq etirazının olmama-
sına gəlincə, bunun üçün mexanizm istisna idi. 
Onsuz da Fransa və Ermənistan sövdələşmiş-
dilər və hər bir halda,  Aİ-nin missiyası Cənubi 
Qafqaza gələcəkdi. Rəsmi Bakının razılığı mü-
şahidəçilərin cəmi iki ay müddətinə fəaliyyəti 
ilə əlaqədar oldu. Lakin...

Məlum olduğu kimi, baş nazir N.Paşinyan 
2022-ci ilin oktyabrında Praqada, ilk dəfə ola-
raq, Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü tanıdığını 
bəyan etdi.

�ardı �-cü səhiIədə �

Azərbaycan “yaşıl” 
sivilizasiyaya geniş qapı açdı

Beynəlxalq ictimaiyyət ölkəmizin evsahibliyi etdiyi COP29 konfransını 
iqlim dəyişikliyinə qarşı mübarizə mövzusunda keçirilən önəmli bir tədbir kimi 
yüksək dəyərləndirdi. Bu sammit  Azərbaycanın beynəlxalq səviyyədə öz liderlik 
qabiliyyətini nümayiş etdirmək yolunda tarixi bir addım oldu. Bakı dünyanın 
ən mürəkkəb problemlərinin müzakirə olunduğu bir məkana çevrildi. Yekun 
olaraq Azərbaycan yaşıl sivilizasiyaya geniş qapı açdı.

200-dən çox ölkənin nümayəndə heyə-
tinin, 150-dən çox dövlət və hökumət baş-
çısının iştirak etdiyi COP29-un paytaxt 
Bakıda keçirilməsi yalnız ekoloMi deyil, 
həm də geosiyasi baxımdan mühüm bir 
hadisəyə çevrildi. Bu tədbir Azərbaycanın 

qlobal diplomatiyada artan rolunu, getdik-
cə güclənən nüfuzunu göstərdi, ölkəmizin 
regiondakı mövqeyini  daha da möhkəm-
lətdi. 

�ardı �-ci səhiIədə �

Polşanın  
barış təşəbbüsü 

müsbətdir, amma...
Polşa Respublikasının Prezidenti 

AndMey Duda noyabrın 25-də Ermənis-
tana rəsmi səfər edib. Noyabrın 27-dək 
davam edəcək səfərdə prezidenti həyat 
yoldaşı Aqata Kornhauzer±Duda müşa-
yiət edir.

A.Dudanın rəsmi görüşləri dünən 
səhərdən başlayıb. O, Polşanın keçmiş və 
indiki baş naziri, Avropa İttifaqı ùurası-
nın sabiq prezidenti Donald Tuskun, necə 
deyərlər, ənənəsini davam etdirərək, ilk 
olaraq qondarma erməni soyqırımına ucal-
dılmış memorial kompleksində – “Tsitser-
nakaberd”də olub. Daha sonra Ermənistan 
prezidenti Vaaqn Xaçaturyanla görüşüb. 
Prezidentlər əvvəlcə təkbətək danışıqlar 
aparıb, sonra isə müzakirəni nümayəndə 
heyətlərinin iştirakı ilə davam etdiriblər. 
Görüşdən sonra birgə mətbuat konfransı 
keçirilib.

�ardı 5-ci səhiIədə �

Bakı Sammitindən əsən səmt küləyi
H ər şey Bakının planlaşdırdığı kimi keçdi. İqlim Sammiti hamının 

bildiyi problemlərə işıq tutmaqla yanaşı, bəzi gizlinlərin də üzə 
çıxmasına vəsilə oldu. BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə 

Konvensiyasının TərəÀər Konfransının 29-cu sessiyası, bütün sivil 
normalarına zidd olaraq, siyasiləşdirilmə ilə üzləşdi. 

Bakının yüksək təşkilati, elmi, 
metodoloMi və informasiya səviy-
yəsinə baxmayaraq, Qərbin bəzi 
aparıcı dövlətləri Bakı konfransını 
ləkələmək üçün müxtəlif üsullara əl 
atdılar. Sual olunur: “Kollektiv Qərb” 
üçün nə üstünlük təşkil edir: ekoloMi 
problemlərin həlli, yoxsa hegemon-
luq, neoimperialist istəklər" Yoxsa 

onlar ekoloMi təşəbbüsləri boğmağı qarşı-
ya məqsəd qoyublar"

Əslində, planeti bürüyən ekoloMi 
böhrandan narahat olan bəşəriyyət üçün 
müstəsna əhəmiyyətə mailk COP29-u 
nüfuzdan salmaq kampaniyası konfransın 
açılışından xeyli əvvəl başlamışdı. 

�ardı 5-ci səhiIədə �
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RƏSMİ

Azərbaycan Milli Elmlər Akademiyası 
(AMEA) Yüksək Texnologiyalar Parkının 

adının dəyişdirilməsi haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı

Azərbaycan Respublikası Konstitusi-
yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:

1.  Azərbaycan Milli Elmlər Akademi-
yası (AMEA) Yüksək Texnologiyalar Par-
kı Azərbaycan Respublikası Elm və Təhsil 
Nazirliyinin Yüksək Texnologiyalar Parkı 
adlandırılsın.

2.  Azərbaycan Respublikasının Nazir-
lər Kabineti bu Sərəncamdan irəli gələn 
məsələləri həll etsin.

İlham ƏLİYEV,  
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 26 noyabr 2024-cü il

“Politico”nun qaranlıq 
otaqda qara pişik axtarışı 

“Politico”nun Avropa bürosu Azərbaycandan üzr istəmək və saxta 
məlumatları əks etdirən məqaləsini təkzib etmək əvəzinə, Avropa və dünya 
ictimaiyyətini çaşdırmaq üçün dezinformasiyalar yaymağa davam edir.

Bu barədə Azərbaycan Respubli-
kası Prezidentinin köməkçisi – Prezi-
dent  Administrasiyasının Xarici siyasət 
məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət 
 Hacıyev �X� səhifəsində yazıb.

“Politico”nun məqaləsində Azərbaycan 
mediasına istinadən yazılıb ki, Azərbaycan 

bu il Rusiyadan 141,6 milyon kubmetr qaz 
idxal edib. Lakin qeyd olunan məsələ idxal 
deyil, mübadilə əməliyyatıdır. Qonşu döv-
lətlər arasında belə mövsümi mübadilələr 
baş verir və bu, normaldır. Təəssüf edirəm 
ki, məqalədə mübadilə və idxal arasında 
fərq qoyulmur”, - H.Hacıyev yazıb.

O, Avropa Komissiyasının enerMi 
məsələləri üzrə sözçüsü Tim Makfinin 
(Tim McPhie) “Aİ bazarlarını təmin edən 
Cənub Qaz Dəhlizi Azərbaycanın daha ge-
niş təbii qaz sisteminə deyil, yalnız Azər-
baycanın qaz yataqlarına bağlıdır” sözünü 
xatırladıb və bunun doğru olduğunu vurğu-
layıb:

“Aİ rəsmisinin bəyanatı doğrudur və 
biz bununla tam razıyıq. Azərbaycan 2024-
cü ildə Rusiyadan qaz idxal etməyib�.

“Politico” orada olmadığını bilərək 
qaranlıq otaqda qara pişik axtarışındadır. 
Buna uyğun bir Azərbaycan atalar sözü 
var: “Yalançını evinə qədər qovmaq lazım-
dır”, - Prezidentin köməkçisi qeyd edib.

Milli Məclis 2025-ci ilin dövlət büdcəsini 
birinci oxunuşda qəbul edib 

Noyabrın 26-da Sahibə Qafarovanın sədrliyi ilə parlamentin payız 
sessiyasında növbəti plenar iclası keçirilib. 

Hökumət üzvlərinin də qatıldıqları ic-
lasda 2025-ci ilin dövlət büdcəsi layihəsi-
nin noyabrın 25-də başlanan müzakirələri 
davam etdirilib.

Müzakirələrdə çıxış edən deputatlar 
dünyanın ən mötəbər tədbirlərindən biri 
olan COP29-un Azərbaycanda yüksək sə-
viyyədə keçirilməsindən və böyük uğurla 
başa çatmasından söz açıblar. 

Beləliklə, noyabrın 25-dən başlayan 
geniş müzakirələrin yekununda “Azər-
baycan Respublikasının 2025-ci il dövlət 
büdcəsi haqqında” qanun layihəsi birinci 
oxunuşda səsə qoyularaq qəbul edilib.

Sonra gündəliyin növbəti iki məsələsi 
- “Dövlət sosial müdafiə fondunun 2025-ci 
il büdcəsi haqqında” və “İşsizlikdən sığor-
ta fondunun 2025-ci il büdcəsi haqqında” 
qanun layihələri müzakirəyə təqdim olu-
nub. Birinci layihə (birinci oxunuş) barədə 
məlumatı Milli Məclisin Əmək və sosial 
siyasət komitəsinin sədri Musa Quliyev 
verib. Bildirib ki, Fondun 2025-ci il üçün 
gəlirləri və xərcləri bərabər olmaqla 7 mil-
yard 676 milyon manat proqnozlaşdırılır, 
bu, cari ilin büdcəsinə nisbətən 726,6 mil-
yon manat və ya 10,5 faiz çoxdur. 

DSMF-nin xərcləri ilə bağlı qeyd edi-
lib ki,  fondun gələn ilə proqnozlaşdırılan 
ümumi xərclərinin 96,5 faizini əhaliyə 
ödənişlər təşkil edəcək. Əmək pensiyaları-
nın orta aylıq məbləğinin cari ilin sonuna 
494 manat, gələn ildə isə 535 manat ola-
cağı proqnozlaşdırılır. Növbəti ildə yaşa 
görə pensiyanın orta aylıq məbləğinin cari 
ildəki 527 manatdan 44 manat artaraq  571 
manata yüksəldilməsi gözlənilir.

2025-ci ildə məcburi dövlət sosial sı-
ğorta haqları hesabına ödənilən əmək qa-
biliyyətinin müvəqqəti itirilməsinə görə, 
hamiləliyə və doğuma görə, uşağın ana-
dan olmasına görə, 3 yaşınadək uşaqlara 
qulluğa görə və dəfn üçün müavinətlərin 
maliyyələşdirilməsinə 198,4 milyon manat 
vəsait nəzərdə tutulub ki, bu da cari ilin 
təsdiqlənmiş proqnozuna nisbətən 9,3 faiz, 
yaxud 16,8 milyon manat çoxdur. 

İkinci qanun layihəsi (birinci oxunuş) 
barədə məlumat verən komitə sədri diqqətə 
çatdırıb ki, 2025-ci ildə fondun gəlirləri və 
xərcləri bərabər olmaqla 260 milyon 700 
min manat nəzərdə tutulur ki, bu da cari 
ildəkindən 9,5 faiz  çoxdur.

İşsizlikdən sığorta fondunun gəlirlə-
rinin 206,3 milyon manatı, yaxud 79,1 
 aizi işsizlikdən  sığorta haqları üzrə yığım 
hesabına formalaşacaq ki, bu da 2024-cü 
ilin təsdiq edilmiş müvafiq göstəricisindən 

11,7 faiz çoxdur. Sığorta haqları üzrə yı-
ğımın 75,9 faizi  qeyri-büdcə sektorunun 
payına düşəcək.

Sonra Musa Quliyev İşsizlikdən sığor-
ta fondunun gələn il üçün xərc istiqamət-
ləri barədə məlumat verib, fondun fəaliy-
yətinin tənzimlənməsində qanunvericiliyin 
təkmilləşdirilməsi məqsədi ilə Milli Məc-
lisin Əmək və sosial siyasət komitəsinin 
təkliÀərini səsləndirib.

Daha sonra komitə sədri Azər  Əmi-
raslanov  təqdim olunan qanun layihələri 
ilə bağlı rəhbərlik etdiyi İqtisadi siyasət, 
sənaye və sahibkarlıq komitəsinin müsbət 
rəyini bildirib.

Sonra iclasda çıxış edən əmək və əha-
linin sosial müdafiəsi naziri Sahil Babayev 
“Dövlət sosial müdafiə fondunun 2025-ci 
il büdcəsi haqqında” və “İşsizlikdən sığor-
ta fondunun 2025-ci il büdcəsi haqqında” 
birinci oxunuşda məlumat verib.

Nazir bildirib ki, Fondun 2025-ci il 
üçün gəlirlərinin 78 faizinin və ya 6 mil-
yard manatının məcburi dövlət sosial sı-
ğorta (MDSS) daxilolmaları üzrə forma-
laşacağı proqnozlaşdırılır. Bu isə cari ilin 
müvafiq göstəricisindən 519 milyon manat 
və ya 9,5  faiz çoxdur. 

Büdcədən maliyyələşən təşkilatlar üzrə 
2025-ci il üçün daxilolmalar 2 milyard ma-
nat, qeyri-büdcə təşkilatları üzrə isə 4 mil-
yard manat proqnozlaşdırılır. Qeyri-büdcə 
sektoru üzrə gəlirlər sosial sığorta haqları-
nın 66 faizini təşkil edir.

Ümumilikdə 2024-cü ilin təsdiq edil-
miş göstəriciləri ilə müqayisədə 2025-ci 
il üçün büdcədən maliyyələşən təşkilatlar 
üzrə daxilolmalar 7,1 faiz və ya 135 mil-
yon manat, qeyri-büdcə sektoru üzrə daxi-
lolmalar isə 10,8 faiz və ya 385 milyon 
manat artımla proqnozlaşdırılıb.

Qeyd olunub ki, 2018-ci illə müqa-
yisədə əhaliyə ödənişlərin 3 milyard 804 
milyon manat artmasına baxmayaraq, 
2019-2024-cü illərdə büdcəyə ümumilikdə 
1 milyard 153 milyon manat vəsait qaytarı-
lıb, habelə transfertin gəlirlərdə payı 2017-
ci illə müqayisədə 38,1 faizdən 2025-ci 
ildə 20,8 faizə enəcək.

Növbəti ildə Fondun xərcləri 7 milyard 
676 milyon manat proqnozlaşdırılır. 

2025-ci il üzrə əmək pensiyalarının 
maliyyələşdirilməsi üçün ayrılan vəsa-
it 2024-cü ilin təsdiqlənmiş xərcləri ilə 
müqayisədə 686 milyon manat və ya 10,5 
faiz artımla nəzərə alınıb. Növbəti il üçün 
pensiyaların orta aylıq məbləği 535 manat 
proqnozlaşdırılır ki, bu da 2024-cü ilin 

sonuna gözlənilən göstəricidən 8,3 faiz 
çoxdur. Yaşa görə pensiyanın orta aylıq 
məbləği isə növbəti ildə 571 manat təşkil 
edəcək. Bu isə cari il üçün yaşa görə pen-
siyaların ilin sonuna gözlənilən orta ay-
lıq məbləği ilə müqayisədə 8,3 faiz artım 
deməkdir. Cari ilin sonuna yaşa görə pen-
siyaların orta məbləği 527,3 manat olaraq 
gözlənilir.

Pensiya sistemi üzrə əsassız və saxta 
ödənişlərin aradan qaldırılması nəticəsində 
2024-cü ilin 9 ayında indeksasiya əmsal-
ları tətbiq edilmədən 955 milyon manat, 
indeksasiya tətbiq edildikdə isə 1 milyard 
263 milyon manat əsassız xərclərin qarşısı 
alınıb.

Eyni zamanda, aparılmış sistemli iş 
nəticəsində DSMF əleyhinə məhkəmə qə-
rarlarının sayı 94 faiz, yaranan maliyyə öh-
dəlikləri isə 93 faiz azalıb. 

Sonra “İşsizlikdən sığorta fondunun 
2025-ci il büdcəsi haqqında” məlumat 
verən nazir Sahil Babayev diqqətə çatdırıb 
ki, 2025-ci ildə İşsizlikdən sığorta fondu-
nun gəlirləri və xərcləri balanslaşdırılmaq-
la 260,7 milyon manat nəzərdə tutulub, bu 
da cari illə müqayisədə 22,7 milyon manat, 
yaxud 9,5 faiz  çoxdur.

Büdcədən maliyyələşən təşkilatlar üzrə 
daxilolmalar 50 milyon manat, qeyri-büd-
cə təşkilatları üzrə isə 156 milyon manat 
proqnozlaşdırılır. Sığorta haqları üzrə yığı-
mın 76 faiz-i qeyri-büdcə sektorunun payı-
na düşəcəkdir ki, bu da cari ilə nisbətən 17 
milyon manat çoxdur. 

Ümumilikdə, 2024-cü ilin təsdiq edil-
miş göstəriciləri ilə müqayisədə 2025-ci 
il üçün büdcədən maliyyələşən təşkilatlar 
üzrə daxilolmalar 10 faiz, qeyri-büdcə sek-
toru üzrə daxilolmalar isə 12 faiz artımla 
proqnozlaşdırılıb.

2030-cu ilə qədər Quba, Masallı, Sabi-
rabad, ùəki, Cəbrayıl rayonlarında müasir 
avadanlıqlarla təchiz edilmiş yeni peşə 
hazırlığı mərkəzlərinin tikilməsi nəzərdə 
tutulub. Sosial müdafiəyə xüsusi ehtiyacı 
olan şəxslər üçün əlavə iş yerlərinin, sosi-
al müəssisələrin yaradılması və məqsədli 
proqramların həyata keçirilməsi və digər 
aktiv məşğulluq tədbirlərinin icrası üçün 
2025-ci ildə 3 milyon manat xərclənməsi 
nəzərdə tutulur. 

Sonra məsələlərin müzakirəsi zamanı 
çıxış edən komitə sədrləri Siyavuş Novru-
zov, Fazil Mustafa, deputatlar Azay Quli-
yev, Vüqar Bayramov, Əli Məsimli, Aydın 
Mirzəzadə və Sahib Alıyev büdcə zərfinə 
daxil olan bu qanun layihələri barədə fikir-
lərini bildirib, qeyd və təkliÀərini səslən-
diriblər. 

Bununla da Milli Məclisin plenar iclası 
başa çatıb.
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Mərkəzi Seçki Komissiyasının iclası 
Məzahir Pənahovun sədrliyi 

ilə noyabrın 26-da Mərkəzi Seçki 
Komissiyasının iclası keçirilib.  
Əvvəlcə komissiyanın noyabrın 
6-da keçirilmiş iclasının protokolu 
təsdiq edilib.

Sonra bəzi seçki dairələrinin hüdudla-
rında qismən dəyişiklik edilməsi məsələ-
sinə baxılıb. Diqqətə çatdırılıb ki, “Azər-
baycan Respublikasında bələdiyyələrin 
birləşməsi yolu ilə yeni bələdiyyələrin ya-
radılması haqqında” Qanuna əsasən bələ-
diyyələrin birləşməsi yolu ilə yeni bələdiy-
yələr yaradılıb. Həmçinin “Bələdiyyələrin 
əraziləri və torpaqları haqqında” Azər-
baycan Respublikasının Qanununa Əlavə 
- “Azərbaycan Respublikasında bələdiy-
yələrin siyahısı”nda dəyişiklik edilməsi 
barədə” Qanunla “Azərbaycan Respubli-
kasında bələdiyyələrin siyahısı” yeni re-
daksiyada verilib. Qeyd olunanlarla əlaqə-
dar olaraq, Mərkəzi Seçki Komissiyasında 
fəaliyyət göstərən seçki dairələrinin sər-
hədlərinin müəyyən edilməsi üzrə komis-
siya Seçki Məcəlləsinin tələblərinə uyğun 
müvafiq tənzimləmələri həyata keçirmək 
məqsədilə bəzi seçki dairələrinin hüdud-
larında qismən dəyişiklik edilməsinə dair 
təkliÀərini Mərkəzi Seçki Komissiyasına 

təqdim edib. Komissiya üzvlərinin geniş 
və hərtərəÀi müzakirəsindən sonra yerli 
şərait və digər şərtlər də nəzərə alınmaqla, 
qanunvericiliyin tələblərinə uyğun şəkildə 
seçicilər üçün maksimum əlverişli şərait 
yaradılmasının zəruriliyi diqqətdə saxlanı-
laraq, bəzi seçki dairələrinin hüdudlarında 
qismən dəyişiklik edilməsinə və Komissi-
yanın rəsmi internet səhifəsində bununla 
bağlı müvafiq bazadakı informasiyanı ye-
niləməklə ictimaiyyətin məlumatlandırıl-
masının təmin olunmasına qərar verilib.

İclasda daha sonra Mərkəzi Seçki Ko-
missiyasının normativ xarakterli aktlarına 
dair məsələyə baxılıb və Komissiyanın qə-
rarı ilə bəzi normativ xarakterli aktlar son 
dövrlər qanunvericilikdə edilmiş dəyişik-
liklərə uyğunlaşdırılıb. 

Media subyektlərinin nümayəndələ-
ri tərəfindən geniş işıqlandırılan iclasda, 
həmçinin bir sıra seçki dairələri dairə seçki 
komissiyalarının tərkibində dəyişiklik olu-
nub və cari məsələlərə baxılıb.
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QMİ sədri BMT-nin tədbirində 

Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin sədri Şeyxülislam Allahşükür Paşazadə 
Portuqaliyanın Kaşkai şəhərində keçirilən BMT-nın Sivilizasiyalar Alyansının 
“Sülhdə birlik ± etimadın bərpası, gələcəyin yenidən formalaşdırılması” 
mövzusunda 10-cu Yubiley Qlobal Forumunda iştirak edib.

Forumda ùeyxülislam Allahşükür Pa-
şazadə “Bəşəriyyət naminə iyirmi illik 
dialoq: keçdiyimiz dərslər üzərində düşün-
mək və irəliyə doğru yol açmaq” mövzu-
sunda ilk plenar toplantıda çıxış edib. O, 
mötəbər forum iştirakçılarına Azərbaycan 
xalqının və Prezident, Zati-aliləri İlham 
Əliyev cənablarının səmimi salamlarını və 
ən xoş arzularını yetirib. 

Bu gün dünyanı narahat edən ən mü-
hüm məsələlərdən birinin Yaxın ùərqdə və 
Ukraynada cərəyan edən faciəvi hadisələr 
olduğunu bildirən ùeyxülislam A.Paşa-
zadə günahsız insan qırğınına səbəb olan 

bu qanlı toqquşmaların dayandırılmasına, 
silahların susmasına, maddi-mənəvi irsin, 
dini məkanların məhvinə, saysız-hesabsız 
miqrant faciələrinə son qoyulmasına çağı-
rış edərək, problemlərin beynəlxalq qanun 
və BMT qətnamələrinə uyğun həll olun-
masının tərəfdarı olduğunu bildirib.

ùeyxülislam A.Paşazadə bildirib ki, 
bu gün Azərbaycan dövləti işğaldan azad 
olunmuş ərazilərdə şəhər və kəndləri bərpa 
edir, vandalizm aktları nəticəsində dağıdıl-
mış, təhqir olunmuş milli, dini-mənəvi irs 
nümunələrini yenidən bərpa və inşa edir.

Azərbaycan ŞKTC ilə  
sığorta əməkdaşlığı qurur

Azərbaycan ilə Şimali Kipr Türk Cümhuriyyəti arasında sığorta sahəsində 
əməkdaşlıq qurulub.

Bununla əlaqədar olaraq Azərbaycan 
Sığortaçılar Assosiasiyası (ASA) ilə ùima-
li Kipr Sığorta və Təkrarsığorta ùirkətləri 
Birliyi arasında memorandum imzalanıb.

Memoranduma əsasən, tərəÀər arasın-
da kadr, təcrübə və məlumat mübadiləsi, 
yeni ortaq məhsul strategiyalarının forma-
laşdırılması, iki ölkə arasında təkrarsığorta 
əlaqələrinin qurulması yönündə əmək-
daşlıq istiqamətləri müəyyən olunub. Bu 
əməkdaşlıq istiqamətləri arasında, Türk 
Dünyası Sığorta Birliyinin (TDSB) Azər-

baycanın ùuşa şəhərində keçiriləcək I As-
sambleyasının təşkilatçılığında TDSB-də 
müşahidəçi qurum olan ùimali Kipr Sı-
ğorta və Təkrarsığorta ùirkətləri Birliyinin 
iştirakı da yer alıb.

Qeyd edək ki, bununla da Azərbaycan 
Sığortaçılar Assosiasiyasının təşəbbüskar-
lığı və təşkilatçılığı ilə Azərbaycanın sığor-
ta sahəsində əməkdaşlıq etdiyi ölkələrin 
sayı 9-a çatıb.
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NATO heyəti  
ilə görüş 

Azərbaycanın NATO-nun Sülh 
Naminə Tərəfdaşlıq Proqramına qo-
şulmasının 30 illiyinə həsr olunmuş 
elmi-praktik konfrans çərçivəsində Al-
yansın Baş Katibinin əməliyyatlar üzrə 
köməkçisinin müavini xanım Burcu Sa-
nın rəhbərlik etdiyi nümayəndə heyəti 
ölkəmizə səfər edib.  Bu barədə  Müda-
fiə Nazirliyindən məlumat verilib.

Beynəlxalq Hərbi Əməkdaşlıq İdarəsi-
nin rəisi polkovnik Elçin Abdullayev NATO 
nümayəndə heyəti ilə görüşüb. Görüşdə 
NATO ilə əməkdaşlığın əsas hüquqi ba-
zası hesab olunan “Fərdi uyğunlaşdırılmış 
tərəfdaşlıq proqramı” (ITPP) layihəsində 
göstərilən öhdəliklərin icrası ilə bağlı cari 
vəziyyət və beynəlxalq təhlükəsizlik mis-
siyalarında hərbi qulluqçularımızın iştirakı 
barədə danışılıb.

Həmçinin Azərbaycan Ordusu tərəfin-
dən NATO-nun Əməliyyat İmkanları Kon-
sepsiyası (ƏİK) Ortaq Qüvvələr Birliyinə 
bəyan edilmiş müxtəlif qoşun növləri böl-
mələrinin hazırlığı, Tərəfdaşlığın Qərargah 
Vəzifəsi Konsepsiyası çərçivəsində Alyan-
sın müxtəlif qərargah və strukturlarında xid-
mət edən hərbi qulluqçularımızın töhfələri 
barədə müzakirələr aparılıb.

Azərbaycan Respublikasının NATO 
yanında Nümayəndəliyinin başçısı cənab 
Cəfər Hüseynzadənin də iştirak etdiyi görüş 
zamanı ölkəmizin NATO-nun etibarlı tərəf-
daşı olduğu xüsusi vurğulanıb və əməkdaşlı-
ğın gələcək perspektivləri barədə ətraÀı fikir 
mübadiləsi aparılıb.   
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Deyəsən� fərqli durum var���
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Heç iki həftə keçməmiş Prezident E.
Makron yerli televiziyaya müsahibəsində 
ölkəmizi “işğalçı”, Rusiyanı isə “Ermənis-
tanın mənafeyini satan ölkə” adlandırdı. 
Bu, aşkar təxribat və danışıqlar prosesini 
dalana dirəmək cəhdi, eyni zamanda, Aİ-
nin missiyası üçün zəmin formalaşdırmaq 
istəyindən qaynaqlanmışdı. Təxminən 
belə: bir halda ki, Azərbaycan işğalçıdır, 
Rusiya müttəfiqi Ermənistanın mənafeləri-
ni qorumur, deməli, qəsbkarlığa qarşı çıxa-
caq və erməniləri müdafiə edəcək struktura 
ehtiyac var. 

Bəli, Makron həyasızlığı ilə Aİ mis-
siyasına zərurəti, bir növ, leqallaşdırmış 
oldu. Fransanın da niyyəti aşkar idi. Məhz 
Paris Aİ-nin timsalında Cənubi Qafqazda 
Qərb varlığını gücləndirməyə qol çırma-
mışdı. Proses Rusiyanı bölgədən sıxış-
dırmağa hesablanmışdı. Ona görə də Ru-
siyanın Xarici işlər naziri Sergey Lavrov 
missiyanı “regonda əlavə qıcıqlandırıcılar” 
adlandırmışdı. Elə 2022-ci ildən sonrakı 
müddətdə də müşahidəçilərin işi-gücü qı-
cıqlandırıcılıq olmuşdu. 

İlk növbədə, Rusiya qıcıqlanmışdı, 
çünki missiyanın timsalında Qərbin böl-
gəyə ayaq açmasından ehtiyatlanmışdı. 
Amma Moskva səbrli davranmış, hadisələ-
rin axarını gözləmişdi. Aİ-nin sözügedən 
missiyasının Ermənistanda hiddət doğur-
ması isə onun fəaliyyəti, daha doğrusu, 
fəaliyyətsizliyi ilə bağlı olmuşdu. Erməni 
iqtidarının təmsilçiləri elə zənn etmişdilər 
ki, Aİ-nin müşahidəçiləri, müəyyən mə-
nada, qalxan rolu oynayacaq, istədikləri 
kimi davransalar da, qorunacaqlar. Amma 
hadisələrin sonrakı axarı göstərmişdi ki, 
“missiyaçıların” özlərini qorumaq lazım-
dır. Küləkdən, yağışdan, qardan və sair. 

Beləliklə, Aİ-nin müşahidə missiya-
sı ötən ilin sonunda bir illik fəaliyyəti ilə 
bağlı hesabat açıqlayanda məlum oldu ki, 
təsisatın təmsilçilərinin işi-gücü şərti sər-
hədin müxtəlif hissələrini gəzib-dolaşmaq-
dan başqa bir şey deyil. Hərdən əllərində 
tutduqları binokllarla Azərbaycan tərəfə də 
baxıblar. Yeri gəlmişkən, müşahidəçilərin 
sayəsində “Binokl diplomatiyası” termini 
də yaranıb. gzləri ilə buna görə fəxr edə 
bilərlər... 

O da məlumdur ki, Aİ-nin müşahi-
dəçilərinin tərkibi pensiyada olan alman 
polislərindən və fransız Mandarmeriyasının 
təmsilçilərindən ibarətdir. Yəni, onlar, fak-
tiki olaraq, təcrübəli hərbçilərdir. Yəqin, 
bu səbəbdəndir ki, bir vaxtlar missiyanı 
NATO missiyasına çevirmək barədə cəhd-
lər də oldu. Buna, ümumən, müşahidəçilə-

rin qol-qanad açmalarına imkan verməyən 
isə Azərbaycan idi. 

Əvvəla, qeyd etdiyimiz kimi, ölkəmiz 
müşahidəçilərin şərti sərhədin öz tərəfində 
fəaliyyətinə imkan və şərait tanımadı. İkin-
cisi isə Aİ nə qədər Fransanın patronaMlı-
ğı altında fəaliyyət göstərsə də, qurumda 
Azərbaycan məsələsi ikitirəlik yaratdı. 
Təşkilatın ayrı-ayrı strukturları müşahidə-
çilik institutu üzərinə böyük siyasi və hərbi 
sərmayə yatırmağın ölkəmizə qarşı çıxmaq 
olduğunu anladılar. Nəzərə alaq ki, Azər-
baycan hazırda Avropanın enerMi təhlükə-
sizliyində mühüm halqadır. 

Ancaq, göründüyü kimi, missiya mən-
tiqi aktuallığını itirməyib. Onun müddəti-
nin uzadılması istəkləri də bundan qaynaq-
lanır. Missiyanın rəhbəri Markus Ritterin 
müşaviri Marek Kuberski də buna görə or-
taya düşüb və deyib: “Biz bunun (müddə-
tin artırılmasının – red.) üzərində işləyirik. 
Brüsseldəki tərəfdaşlarımız qərarı bütün 
Aİ ölkələrinin paytaxtları ilə məsləhət-
ləşərək hazırlayır. dünki qərar ittifaqın 27 
üzvü tərəfindən qəbul ediləcək. Biz artıq 
Ermənistan hakimiyyəti ilə, Ermənistanın 
vətəndaş cəmiyyəti təşkilatları ilə məs-
ləhətləşmələr aparmışıq. Beləliklə, indi 
bölgədə qalacağımızla bağlı qərar verilir”.

Qeyd edək ki, rəsmi Bakı bu ilin 
 sentybarından başlayaraq missiyaya qarşı 
çıxdığını, müvafiq olaraq, həm də onun 
müddətinin uzadılmasına etiraz etdiyini 
açıqlamaqdadır. Azərbaycan Prezidentinin 
köməkçisi – Prezident Administrasiyasının 
Xarici siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri 
Hikmət Hacıyev demişdir ki, hazırda iki 

dövlət arasında nizamlama prosesinin sülh, 
qarşılıqlı anlaşma şəraitindəki gedişatı var. 
Bu səbəbdən Aİ-nin sərhəd missiyasının 
Ermənistan tərəfdən Azərbaycan sərhədi 
yaxınlığında fəaliyyət göstərməyinə ehti-
yac yoxdur, təsisatın işinə xitam verilmə-
sinin za¤manı yetişib. 

Prezident İlham Əliyev isə 2024-cü 
il oktyabrın 14-də Belçika Krallığının 
ölkəmizə yeni təyin olunmuş fövqəladə 
və səlahiyyətli səfiri -ulyen de Freponun 
etimadnaməsini qəbul edərkən, Bakı ilə 
İrəvan arasındakı sülhyaratma prosesində 
Aİ-yə etimadsızlıq doğuran faktorlardan 
biri kimi, məhz sözügedən missiyanı önə 
çəkmişdi. Dövlətimizin başçısı belə bir 
təsisatın qalmasının Azərbaycan–Aİ mü-
nasibətlərində də etimadsızlıq yaratdığını 
vurğulamış və əlavə etmişdi ki, 2023-cü 
ildə “Avropa müşahidəçilər missiyasının” 
müddəti ölkəmizin razılığı olmadan, hətta 
bizimlə məsləhətləşmədən uzadılıb. “Buna 
nə ehtiyac var idi"�” – deyə ritorik sual 
səsləndirən dövlətimizin başçısı “Binokl 
diplomatiyası”nın qəbuledilməz olduğunu, 
normal siyasi mədəniyyət standartlarından 
kənarlığını bildirmiş, habelə, Azərbayca-
nın Aİ ilə təmaslarında bu məsələnin qal-
dırılacağını dilə gətirmişdi.

Aİ-nin Ermənistandakı səfiri Vasi-
lis Maraqos isə bir müddət əvvəl Azər-
baycanın Aİ-yə qarşı ittihamlarına cavab 
verərkən demişdi ki, təşkilatın sözügedən 
missiyası yerlərdə insanların təhlükəsizli-
yini gücləndirmək üçün əla iş görür. “Əla 
iş”in nə demək olduğu məlum deyil. Hər 
halda, şərti sərhəd zolağı boyu pikap av-

tomobillərlə yol gedib-gəlmək iş sayıla 
bilməz.

Prezident İlham Əliyevin də bildirdiyi 
kimi, əvvəldə nəzərdə tutulmuş iki aylıq 
müddət ölkəmizlə razılaşdırılmadan uzadı-
lıb. Belə görünür, indi də müddətin artırıl-
masında Azərbaycanın mövqeyini hesaba 
almaq istəyən yoxdur. Cənab Kuberskinin 
açıqlaması da bunu təsdiqləyir. Elə isə 
onun əvvəldə haqqında söz açdığımız ya-
lanının üzərinə gələk. 

Bəli, missiya rəsmisinin Azərbaycanın 
Ermənistandan Aİ müşahidəçilərinin çıxa-
rılması tələbini şərh edərkən uydurulmuş 
yalana inandığı ortadadır.  “Bizim Azər-
baycan tərəfi ilə birbaşa əlaqəmiz yoxdur. 
Buna görə də bəzən izah etmək çətin olur. 
Lakin biz, əlbəttə ki, izah etməyə çalışırıq 
ki, mandatımızın məqsədi təşviq etmək-
dən, insanlar üçün sərhəddə insidentlərin 
azaldılmasına kömək göstərməkdən, daha 
yaxşı və təhlükəsiz mühit yaratmaqdan, in-
sanların təhlükəsizlik hissini artırmaqdan 
ibarətdir”, – deyən Kuberski onu da vurğu-
layıb ki, missiya sərhədyanı ərazidə yaşa-
yan Ermənistanın hakimiyyət orqanlarının 
təmsilçiləri və erməni əhalisi ilə Azərbay-
can hakimiyyət orqanları və azərbaycanlı 
əhali arasında etimadın yaradılmasına ça-
lışmaqdadır. 

Təsəvvür edin, Azərbaycanla əlaqə 
yoxdur, amma ölkəmizin əhalisində və ha-
kimiyyət orqanlarında qarşı tərəfə etimad 
mühiti formalaşdırılır. dox danışılarkən 
onu danışanın özünün də inandığı yalan 
budur. Məsələ ondadır ki, şərti sərhəddə elə 
bir durum yoxdur ki, erməni və azərbay-
canlı əhali arasında hansısa formada təmas 
şəraiti qeydə alınsın. Heç ötən müddətdə 
də belə bir hal olmayıb. Bu vaxtadək mis-
siyanın özü də hansısa insidentin qarşısını 
almayıb. Sual olunur: Ermənistan dəfələrlə 
şərti sərhəddə atəşkəsi pozub, görəsən, Aİ 
müşahidəçiləri nə üçün bu barədə söz aç-
mayıblar" 

Sonda bir daha onu bildirək ki, Aİ-nin 
Azərbaycan – Ermənistan şərti sərhədinin 
Ermənistan tərəfindəki missiyasına heç bir 
ehtiyac yoxdur. dünki  bu, sırf qlobal si-
yasi məqsədə, regional miqyasda rəqabətin 
formalaşmasına hesablanmış qurumdur. 
Yaxşı olar ki, missiya ömrünü başa vur-
sun, Ermənistan rəhbərliyində yeni illü-
ziya qığılcımlarına səbəb olmasın. dünki 
bu qığılcımlar qeydə alındıqca, Cənubi 
Qafqazda sülh mühitinin formalaşması da 
çətinləşir. Ən pisi də elə budur.

Ə.&A+AN*İROöLU 
XQ

Avropa İttifaqının sərhəd missiyası 
ömrünü başa vurmalıdır�

Azərbaycan ± ABŞ: Təəssüfdən nikbinliyə 
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Məlum olduğu kimi, Prezident İlham 
Əliyev noyabrın 25-də ABù Prezidenti 
Donald Trampa zəng edib. Birləşmiş ùtat-
ların dövlət başçısı postuna yenidən seçil-
məsi münasibəti ilə həmkarına təbriklərini 
çatdıran cənab İlham Əliyev seçkilərdə 
inamlı qələbənin Amerika xalqının Tram-
pın yürütdüyü siyasi xəttə böyük dəstək və 
etimadının aşkar ifadəsi olduğunu bildirib. 
Hesab edirik ki, ölkəmizin liderinin tele-
fon zəngi zamanı vurğuladığı ən mühüm 
məqam isə budur: ABù-nin yeni Preziden-
tinin fəaliyyəti dünyada təhlükəsizliyin 
təmin olunmasında daha da önəmli rol oy-
nayacaqdır.

Tramp dövlət başçısı kimi vəzifələri-
nin icrasına 2025-ci il yanvarın 20-də baş-
layacaq. Hələlik isə fəaliyyətdə olan Pre-
zident Cozef Baydendir. O da məlumdur 
ki, Baydenin dövlət başçısı kimi gördüyü 
iş dünyanı təhlükələrlə üz-üzə qoyub. Heç 
şübhəsiz, Prezident İlham Əliyevin vurğu-
ladığı da elə budur. Dövlətimizin başçısının 
bildirdikləri həm də, bütövlükdə, dünyanın 
Trampdan gözləntisidir. dünki Baydenin 
yarıtmaz fəaliyyəti fonunda Rusiya – Uk-
rayna müharibəsi hazırda, az qala, Üçüncü 
dünya müharibəsi riskini yaradıb. 

Əlbəttə, Qərb və NATO bloku keçmiş 
SSRİ-nin süqutundan sonra Rusiyanı çök-
dürmək üçün müxtəlif vasitələrə əl atmaq-
dadır. Ümumən, vaxtilə keçmiş SSRİ-ni 
dizə gətirmək naminə gerçəkləşdirilən fəa-
liyyətin ötən əsrin 90-cı illərinin sonlarına 
doğru özünü daha qabarıq formada göstər-
məyə başladığı məlumdur. Lakin Qərb illər 
ərzində Rusiyaya münasibətdə ehtiyatlılı-
ğını da əldən verməmiş, birbaşa ziddiyyət-
lərdən uzaq durmuş, naşı davranmamışdı. 

Ancaq qoca Bayden ehtiyat filan 
nəzərə almadı. Nəticədə Ukrayna ilə Ru-
siya arasında müharibəyə səbəb olmuş 
kəskin vəziyyət formalaşdı, ən əsası isə bu 

durumda Avropa da təmsil olundu. Hazır-
da anti-Rusiya köklənişi fonunda dünya-
nın Birləşmiş ùtatlardan narazı qütbləri-
nin, bir növ, konsolidasiyası getməkdədir 
ki, barəsində söz açdığımız Üçüncü dünya 
müharibəsi riski də məhz bununla əlaqə-
dardır. Belə bir risk şəraitində yaşadığımız 
Cənubi Qafqaz siyasi platformasının da tə-
bəddülatlar meydanına çevrilməsi ehtimalı 
aktuallaşmaqdadır. Nəzərə alaq ki, region-
da Qərbin sataliti olan Ermənistan sürətlə 
silahlanmaqda, sülhdən yayınmaqdadır... 

Telefon zəngi zamanı birinci prezi-
dentliyi dövründə D.Trampın Azərbaycan 
ilə Birləşmiş ùtatlar arasında dostluq və 
əməkdaşlığın möhkəmlənməsinə xüsusi 
diqqət ayırdığını deyən dövlətimizin baş-
çısı ikitərəÀi əlaqələrimizin irəliyə doğru 
aparılması üçün birgə səylər göstərilə-
cəyinə ümidvar olduğunu da bildirib. D. 
Tramp isə öz növbəsində səmimi təbriklərə 
görə Prezident İlham Əliyevə dərin təşək-
kürünü bildirib. O, həmçinin ölkələrimiz 
arasında əməkdaşlığın inkişafı məqsədilə 
birgə səylərlə çalışmağın vacibliyini də 
qeyd edib.

Bəli, D.Trampın birinci Prezidentliyi 

dönəmində Azərbaycan – ABù əlaqələri 
son dərəcə dinamik struktura malik olmuş-
du. glkəmiz buna böyük dəyər vermək-
dədir. Bu dəyər Prezident İlham Əliyevin 
D.Trampa dövlət başçısı seçilməsi müna-
sibəti ilə noyabrın 6-da ünvanladığı təbrik 
məktubunda da əksini tapmışdı. Məktub-
da, ilk növbədə, Azərbaycanın Birləşmiş 
ùtatlar ilə münasibətlərin hərtərəÀi inki-
şafına xüsusi əhəmiyyət verdiyi vurğulan-
mışdı. Hesab edirik ki, bu məqam üzərində 
dayanmağa ehtiyac var. Məsələ ondadır 
ki, Baydenin prezidentliyi dönəmində bu 
sahədə neqativ tendensiya qeydə alınmış-
dı. Prezident İlham Əliyev həmin tenden-
siyanın formalaşmasında ölkəmizin heç bir 
mənfi rolunun olmadığını qabardır və Ba-
kının Vaşinqtonla əməkdaşlıq xəttinə daim 
sadiq qaldığını önə çəkir. 

Onu da bildirək ki, Bayden Administ-
rasiya ermənipərəstləri ölkəmizə qarşı qal-
dırmaqdan, müxtəlif siyasi spekulyasiyala-
ra yol verməkdən, riyakarlıqdan başqa heç 
nə etmədi. Birləşmiş ùtatlardakı anti-Azər-
baycan ritorikası sərhəd tanımadı, bütün 
əndazələri aşdı. Bayden ABù kimi dövləti 
o günə qoydu ki, ölkə təsir rıçaqları ilə de-

yil, hədə-qorxu dili ilə danışdı və bu, onun 
əzəmətini sarsıtdı. Nəzərə alaq ki, hər-
bə-zorbalıq ritorikası, mənasız, məntiqsiz 
müdaxilə cəhdləri siyasi səriştənin qısırlı-
ğından irəli gələn əlamətdir. Ona görə də 
Prezident İlham Əliyev “Yalan məlumat-
ların ifşası: Dezinformasiyaya qarşı müba-
rizə” mövzusunda 2-ci ùuşa Qlobal Media 
Forumunda bunu da demişdi: “Biz hazırkı 
ABù Administrasiyasının fəaliyyətindən, 
hərəkətlərindən dərindən məyus olmuşuq. 
Bu, birtərəÀi yanaşmadır. Qafqazda ayırıcı 
xətlərin çəkilməsi olduqca təəccüblüdür”. 

Dövlətimizin başçısı sözügedən fo-
rumdakı çıxışında Bayden Administrasi-
yasının Azərbaycana yaraşmaz tərzdə mü-
nasibətinin ayrı-ayrı detalları üzərində də 
dayanmışdı. “Həmin o müxtəlif bəyanat-
larda bizə qarşı istifadə edilən terminlər, 
yəni, “Azərbaycanla bundan sonra əlaqələr 
əvvəlki kimi ola bilməz”, belə bir bəyanat 
verdilər, amma nə oldu" Yenidən adi qay-
dada əlaqələrə qayıtdıq. Yəni, biz həmin o 
şişirdilmiş gözləntiləri təmin etmək üçün 
heç bir şey etmədik, heç bir addım atma-
dıq”, – deyən dövlətimizin başçısı, eyni za-
manda, bildirmişdi ki, Trampın prezident-
liyi dövründə ölkəmizin Vaşinqtonla çox 
səmərəli əməkdaşlığı olub, bu əməkdaşlıq 
qarşılıqlı hörmət üzərində qurulmuşdur və 
qarşılıqlı dəstəyin yüksək qiymətləndiril-
məsindən ibarət idi.

D.Trampın birinci prezidentliyi dönə-
mində ABù–Azərbaycan dostluq və 
əməkdaşlıq əlaqələrinin möhkəmlənmə-
sinə, qarşılıqlı əməkdaşlığın davamlı və 
ardıcıl inkişafına böyük diqqət ayırmış-
dı. Prezident İlham Əliyevin ona təbrik 
məktubunda da bu məqam vurğulanır: 
“Məmnunluqla qeyd etmək istərdim ki, bu 
dövr ərzində qarşılıqlı etimad və dəstəyə 
əsaslanan tərəfdaşlığımız, o cümlədən bir 
sıra mühüm sahələrdə, xüsusilə də qlobal 
çağırışlara və terrorizmə qarşı mübarizə-
də, beynəlxalq sülhün və təhlükəsizliyin 

gücləndirilməsində, Avropanın enerMi təh-
lükəsizliyinin təmin edilməsində birgə fəa-
liyyətimiz dinamik və yüksələn xətt üzrə 
inkişafı ilə səciyyələnirdi. Azərbaycanın 
enerMi strategiyasına Sizin daim qətiyyətli 
dəstəyinizi xüsusi qeyd etmək istərdim”.

Bəli, Azərbaycan Birləşmiş ùtatlar ilə 
qarşılıqlı fəaliyyətin böyük potensialından 
yararlanaraq ikitərəÀi tərəfdaşlığı bütün 
sahələrdə, o cümlədən, siyasi, iqtisadi-tica-
ri, təhlükəsizlik, enerMi, “yaşıl” və rəqəm-
sal keçid və digər istiqamətlər üzrə daha da 
genişləndirmək və dərinləşdirmək əzmin-
dədir ki, bu məqam dövlətimizin başçısı-
nın cənab Trampa ünvanladığı məktubda 
da əksini tapmış, onun yeni prezidentliyi 
dönəmində Bakı ilə Vaşinqton arasında 
münasibətlərin daha da möhkəmlənəcə-
yinə, yeni əməkdaşlıq sahələrinin müəy-
yənləşdiriləcəyinə inam ifadə olunmuş, 
habelə bildirilmişdi ki, Azərbaycan bundan 
sonra da Cənubi Qafqazda sülhün və təh-
lükəsizliyin möhkəmləndirilməsi istiqamə-
tində fəaliyyətini davam etdirəcək. 

Əlbəttə, Trapmın birinci prezidentliyi 
zamanında ABù-nin Azərbaycana münasi-
bətində müsbət meyillərdən çox danışmaq 
mümkün olduğu kimi, Baydenin dönəmin-
də qeydə alınmış neqativ tendensiyanın da 
ən müxtəlif cəhətlərinə nəzər salmaq müm-
kündür. Ancaq başqa detalları yada salmaq 
niyyətindən uzağıq. Həm də ona görə ki, 
keçmişi bir kənara qoyub gələcəyə baxırıq. 
Gələcəkdən söz düşmüşkən isə yazımızı 
Prezident İlham Əliyevin Trampa təbrik 
məktubunda vurğulanmış bir nikbin məqa-
mı diqqətə çatdırmaqla bitirmək istərdik: 
“Əminəm ki, Azərbaycan – ABù dostluq 
münasibətlərinin güclənməsi, ölkələri-
mizin milli maraqları, o cümlədən milli 
təhlükəsizlik maraqları əsasında tərəfdaş-
lığımızın irəli aparılması yolunda bundan 
sonra da birgə səylər göstərəcəyik”.

Ə.RhS7ƏMOV 
XQ

“SAT-SAS-2024” 
təlimi davam edir
Türkiyənin Marmaris şəhərinin 

Aksaz dəniz bazasında Azərbaycan və 
Türkiyə respublikalarının Hərbi Də-
niz Qüvvələrinin sualtı hücum və sualtı 
müdafiə bölmələri ilə keçirilən “SAT-
SAS-2024” birgə təlimi davam edir.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmətin-
dən verilən məlumata görə, plana əsasən, tə-
limin növbəti günündə dəniz xüsusi təyinatlı 
bölmələri quru ərazidə şərti düşmən arxasına 
helikopterdən enmə zamanı dairəvi mühafizə 
və müdafiənin təşkili üzrə tapşırıqları prakti-
ki yerinə yetiriblər.

“Təlim zamanı hərbi qulluqçularımız 
qarşıya qoyulan tapşırıqların icrasında yük-
sək peşəkarlıq nümayiş etdiriblər”, - deyə 
məlumatda bildirilib.

XQ
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“Beyin çatışmazlığı”ndan əziyyət çəkənlərin faciəsi
ørəvan bir yandan $zərbaycan və 7ürkiyə ilə ³yaxınlaşmaq´ istəyir� diJər tərəfdən ³miatsum´ vay-şivəni qoparır  

Elə xəstəliklər var ki, tibb elmi onların yaranma səbəblərini indiyədək 
müəyyən edə bilmir. XVII əsrdən tibbə bəlli olan “Miasteniya” (“əsəb-əzələ 
zəiÀiyi” anlamını verir -red.) xəstəliyi də bu siyahıya salınmış xəstəliklərdəndir. 
Amma xüsusi növ xəstəliklər də vardır ki, səbəbi elmi ictimaiyyətə məlum olsa 
da, onun əlacı müşkül məsələyə çevrilib. “Miasteniya”nın səciyyəvi əlaməti 
ondan ibarətdir ki, xəstəliyin müalicəsi həkimin peşəkarlığından qətiyyən 
asılı deyil. Yavaş-yavaş beyini sıradan çıxarmağa başlayan bu virusdan 
qurtulmaq üçün, ilk növbədə, immuniteti pozulmuş xəstə özü hədsiz dərəcədə 
məsuliyyətli olmalıdır. 

Neçə əsrdir ki, hayların beynini poz-
maqda davam edən “miatsum” da eynilə 
“Miasteniya” kimi yalnız pasiyentin dö-
züm və iradəsi ilə candan, daha doğrusu, 
beyindən silinə bilər. dox çətin prosesdir. 
“StaMlı” narkomanın tiryəkdən əl çəkməsi 
qədər müşkül məsələdir.  

Dekabrın 12-13-də İrəvanda “Soyqı-
rımı cinayətinə qarşı” devizi altında V 
qlobal forum keçiriləcək. Forumun mət-
buat xidmətindən “Armenpress”ə verilən 
məlumata görə, iki gün davam edəcək 
tədbir “Soyqırımı və digər vəhşiliklər ris-
kinə erkən xəbərdarlıq və erkən reaksiya 
vermək üçün beynəlxalq mexanizmlərin 
e൵ektivliyinin artırılması” adlanacaq. Qlo-
bal forumda risk faktorlarının müəyyən 
edilməsi və onlara vaxtında reaksiya ve-
rilməsi problemləri müzakirə olunacaq. 
Müzakirələrə beynəlxalq mexanizmlərin 
səmərəliliyinin artırılması, eləcə də prak-
tiki və siyasi səviyyədə ardıcıllığın təmin 
edilməsi daxildir. 

Əgər bu məlumatdan tədbiri keçirəcək 
ölkənin adını çıxarsaq, ortada təəccüblü 
heç nə olmazdı. Yox, axı həmin  tədbirdə 
“soyqırımı cinayətlərindən” dünyanın han-
sısa sivil dövlətinin mədəni xalqı deyil, 
əməlləri ilə XX əsrin vandalları, uşaq qatil-
ləri adlarını qazanmış ermənilər danışacaq.      

Türkiyənin Erciyes Universitetinin 
professoru, ermənişünas alim Qafar 
Çaxmaqlı mövzu ilə bağlı XQ-yə bunla-
rı bildirdi: “Dünyanın müxtəlif yerlərində 
baş vermiş soyqırımı cinayətlərinin araşdı-
rılması ona xidmət edir ki, bəşəriyyət belə 
halların təkrar olunmaması üçün müəyyən 
addımlar atmalıdır. İki-üç il bundan əvvəl 

İstanbul Universitetinin nəzdində soyqı-
rımı cinayətlərinin araşdırılması üzrə bir 
institut yaradıldı. Bu institutun fəaliyyətini 
geniş ictimaiyyət də təqdir edir, məsələyə 
biganə qalmır. Belə ağrılı bir məsələnin 
müzakirəsi üzrə Ermənistanda forumun 
keçirilməsini doğru yanaşma saymıram. 
dünki rəsmi İrəvan uzun illər ərzində 
“erməni soyqırımı” dedikləri qondarma 
məsələni beynəlxalq gündəmə gətirməyə 
çalışır. Bunun nəticəsində dünyanın 30-dək 
ölkəsində “erməni soyqırımı” parlamentlər 
səviyyəsində tanınıb. Ermənilər daha çox 
ölkədə bu qondarma soyqırımı məsələsi-
nin qəbul olunması üçün dəridən-qabıqdan 
çıxırlar. Məqsədləri son nəticədə həmin 
yalançı soyqırımını Türkiyəyə də qəbul 
etdirmək idi. Amma, bu, mümkün olmadı. 
Xüsusilə, 2020-ci ilin 44 günlük mühari-
bəsində  Ermənistana vurduğumuz ağır 
zərbədən sonra İrəvan Ankara ilə müna-
sibətləri nizamlamaq, diplomatik əlaqələ-
rini bərpa etmək barədə düşünür. “Erməni 
soyqırımı” məsələsi danışıqlar prosesində 
müzakirə mövzusu oldu və Ankaranın tələ-
bi ilə bu ideologiyadan əl çəkmək rəsmi 
İrəvanın siyasi xəttinə çevrilib. Yəni, başa 

salındı ki, əgər Ermənistan hakimiyyəti 
Türkiyə ilə münasibətlərin qurulmasında 
yenə “erməni soyqırımı” mövzusunda israr 
edərsə, bunun heç bir nəticəsi olmayacaq”.

Q.daxmaqlı hesab edir ki, İrəvanda 
“Soyqırımı cinayətlərinə qarşı” devizi al-
tında qlobal forumun keçirilməsi o demək-
dir ki, hakimiyyət Türkiyə ilə danışıqlarda 
səmimi olmayıb: “Bu yolla qondarma ide-
yanı yenidən beynəlxalq gündəmə daşı-
maq istəyir. Doğrudur, İrəvandakı soyqırı-
mı institutu əvvəlki kimi fəaliyyət göstərə 
bilmir, amma Ermənistan bu ideologiya-
dan tam imtina etməkdən hələ uzaqdır. 
Erməni ictimaiyyətinin bu məsələyə mü-
nasibəti birmənalı deyil. İndiki mərhələdə, 
məhz Azərbaycan və Türkiyə ilə sülh və 
əməkdaşlıq barədə danışıqların getdiyi çox 
həssas məqamda belə bir forumun keçiril-
məsinin dialoqa balta vuracağını deyənlər 
də tapılır. İrəvan üçün bu forumdam imti-
na etmək hələ gec deyil. Əks-təqdirdə, bu, 
Ermənistanın bölgədə sülh və əmin-aman-
lıq şəraitində yaşamasına mane olan cəhd 
kimi qiymətləndiriləcək. Tarixdə nəinki 
“erməni soyqırımı” deyilən məsələ olma-
yıb, əksinə ermənilər tərəfindən Türkiyə və 
Azərbaycan türklərinə, bölgənin dinc sa-
kinlərinə qarşı soyqırımları törədilib. Bunu 

tarixi faktlarla həm biz, həm də avropalı 
araşdırmaçılar ortaya qoymuşlar”.   

  
“Belə bir forumda 1915-ci il hadisələ-

rinin yada salınacağı, kəskin çıxışların 
ediləcəyi şübhə doğurmur. Qarabağdan 
ermənilərin “etnik təmizləmə” nəticəsində 
çıxdıqları da deyiləcək və bunda bizi “it-
tiham edəcəklər”. Yəni, Azərbaycanın ün-
vanına da sərt ifadələr işlədəcəklər”. Buna 
əmin olduğunu dilə gətirən Qərbi Kas-
pi Universitetinin professoru, politoloq 
Fikrət Sadıxov təəccüb doğuran başqa 
bir məqama diqqəti yönəltdi: “Hayların 

baş naziri çıxışlarında özünü demokrat, 
“sülh göyərçini” kimi qələmə verməyi xoş-
layır. O, “sülhpərvər dövlət xadimi” kimi 

dünyaya bəyan edir ki, bölgədə sabitliyin 
yaranmasının tərəfdarıdır. Yaxın vaxtlarda 
Azərbaycanla sülh sazişini imzalamağa 
hazırdır. Onu da bilirik ki, İrəvanla An-
kara arasında danışıqlar gedir və sərhəd-
lərin açılması, əlaqələrin yaranması kimi 
məsələlər müzakirə olunur. Axı, iqtisadi 
cəhətdən təcrid vəziyyətinə düşmüş Er-
mənistan müəyyən çıxış yolları axtarmağa 
məcburdur. İrəvan, eyni zamanda, onu da 
başa düşür ki, Türkiyə və Azərbaycanla 
münasibətlərini tənzimləməsə, daha ağır 
vəziyyətlə üzləşəcək. 

Görünür, “miatsum” xəstəliyi hayla-
rın beynində elə dərin köklər buraxıb ki, 
normal, praqmatik, sağlam düşüncəli ad-
dım atmaq qabiliyyətlərini itiriblər. Əgər 
belədirsə, yəni sağalmaq perspektivləri 
yoxdursa, deməli, hələ uzun müddət ətraf 
aləmdən təcrid olunmuş durumda qalacaq-
lar. Bu ölkə, faktiki olaraq, özü özünü da-
lana dirəyib. Onlar bunun acı nəticələrini 
həyatlarının bütün sahələrində hiss edə-
cəklər. Bunu yaxşı anlamalı və nə qədər 
ki, gec deyil, yanlış yoldan geri çəkilməli, 
yaxın tarixin dərslərindən düzgün nəticə 
çıxarmalıdırlar”.       

Azərbaycan 44 günlük müharibədə, 23 
saatlıq antiterror tədbirlərində erməni se-
paratizminin, vandalizminin iç üzünü açıb 
dünyaya göstərdi. Beynəlxalq Ədalət Məh-
kəməsi Ermənistanın Qarabağda “etnik tə-
mizləmə faktı”nın araşdırılması ilə bağlı 
iddiasını rədd etdi. Bu ədalətli qərar keçən 
əsrin 80-ci illərinin sonlarından etibarən 
baş qaldırmış erməni separatizminin, Xo-
calı, Başlıbel, Boğanıs-Ayrım soyqırımla-
rını törətmiş faşizmin ifşası, eyni zamanda, 
“miatsum” ideyasının beynəlxalq müstə-
vidə dəfn edilməsi demək oldu. İndi İrə-
van, kənardan uzadılan diriMor çubuğunun 
göstərişi ilə bu avantürist ideyanı dirilt-
məyə, yenidən gündəmə gətirməyə çalışır. 
ùübhəsiz, bu deviz altında qlobal forum 
keçirmək planı məhz verilən bu təlimatın 
nəticəsidir.     

İmran BƏDİRXANLI 
XQ                  

Fransa Rusiyanın dondurulmuş 
aktivlərindən əldə edilən gəlirlərdən 
yararlanaraq, Ukraynaya zenit-raket 
kompleksləri və digər silahlar tədarük 
etmək niyyətindədir. Bunu ölkənin 
müdafiə naziri Sebastyan Lekornu 
bildirib. Nazirin bu məsələ ilə bağ-
lı daha nələri dilə gətirdiyinə diqqət 
 yetirəcəyik. Ancaq əvvəlcə bir məqa-
mın üzərində dayanaq.

Lekornunun barəsində söz açdığı vari-
ant olduqca tanış gəlir. Bir müddət əvvəl 
ABù-nin bir qrup ermənipərəst konqres-
meninin irəli sürdüyü qanun layihəsinə 
görə, Azərbaycanın Birləşmiş ùtatlarda 
mövcud olan aktivlərinə həbs qoyulmalı 
və əldə ediləcək vəsait hesabına Qarabağ 
ermənilərinin sosial-məişət şəraitinin yax-
şılaşdırılması üçün maliyyə yardımı ayrıl-
malı idi. 

Əlbəttə, sosial-məişət məsələləri gö-
rüntüdür. Söhbət Ermənistanı silahlandır-
maqdan gedirdi və bunun hansısa şərhə 
ehtiyacı yoxdur. Doğrudur, sözügedən 
qondarma layihənin aqibətinin necə oldu-
ğu qeyri-müəyyəndir. Həm də məsələ o sə-
bəbdən reallaşmadı ki, layihə, mahiyyətcə, 
Ağ evin təşəbbüsü idi və Azərbaycana şan-
taM məqsədilə irəli sürülmüşdü. Yəqin, elə 
ona görə də “erməni sevdalılarının” qaldır-
dıqları təşəbbüs it-bata düşdü. 

Necə deyərlər, eyni dalğa, eyni koor-
dinat. Ancaq hazırda Avropa Rusiya – Uk-
rayna müharibəsindən bezar durumdadır. 
İndi “köhnə qitə”də soyuq düşünməyə 
başlayıb və anlayıblar ki, Ukraynanı Rusi-
yaya qarşı qaldırmaq avantürizmdən başqa 
bir şey deyil. Nəticədə etirazlar yaranıb. 
Əslində, Lekornunun açıqlamasındakı ay-
rı-ayrı motivlər də bu etirazların olduğunu 
təsdiqləyir. Məsələn, fransız nazir deyir ki, 
ölkəsinin vergi ödəyiciləri dövlətin Ukray-
naya dəstəyi maliyyələşdirmək üçün yeni 
variantlar tapmasından məmnunluq ke-
çirəcəklər. Deməli, indiyədək olan durum, 
yumşaq ifadə etsək, yaxşı deyilmiş... 

“gnümüzdəki həftələrdə biz bu is-
tiqamətdə tədbirlər görəcəyik. Xüsusən, 
Rusiyanın dondurulmuş aktivlərindən əldə 
olunan gəlirdən istifadə etməklə Kiyevə 
“Mistral” hava hücumundan müdafiə ra-
ketləri, eləcə də digər silahları, o cümlə-
dən, İtaliya ilə birgə tədarük edəcəyik”, – 
deyən Lekornu əlavə edib ki, Almaniyanın, 
Böyük Britaniyanın, İtaliyanın, Polşanın 
müdafiə nazirləri də məsələ ətrafında həm-
rəydirlər.

Fransız nazir onu da bildirib ki, ölkə-
si Ukrayna əsgərlərinin təlimini davam 
etdirəcək və istəyini gerçəkləşdirmək na-
minə imkanlarını artırmağa hazırlaşır. Bir 

müddət əvvəl isə Ukraynanın müvafiq 
briqadasının ùampandakı təlim bazaların-
da təlim keçən 2300 əsgəri müharibəyə 
yola salınıb. 

Bundan əvvəl Fransanın “Le Monde” 
nəşri öz mənbələrinə istinadən Parisin və 
Londonun Ukraynaya hərbi qulluqçuların 
və ya özəl hərbi şirkətlərin əməkdaşlarının 
göndərilmələri ilə bağlı müzakirələri bər-

pa etdiklərini açıqlamışdı. Bu mənbələrə 
görə, Fransa və Böyük Britaniya Kiyevi 
dəstəkləmək üçün, hətta, koalisiya yarat-
maq imkanını istisna etmirlər. 

Qeyd edək ki, bu il mayın sonunda 
Ukrayna Silahlı Qüvvələrinin Komandanı 
Aleksandr Sırski Fransanın müdafiə naziri 
ilə danışıqlardan sonra bildirmişdi ki, Ki-
yev Parisin öz hərbi təlimatçılarını Ukray-

naya göndərmək təşəbbüsünü alqışlayır. 
Sırski onların qəbulu üçün lazımi sənəd-
lərin artıq imzalandığını da vurğulamışdı.

Onu da diqqətə çatdıraq ki, Rusiyanın 
Ukraynaya qarşı müharibəsi başlandıqdan 
sonra Avropa İttifaqı ölkələrində Rusiya 
Mərkəzi Bankının, təxminən, 220 milyard 
dollar ehtiyatı dondurulub. Bu ilin yanva-
rında Avropa Komissiyası bu aktivlərin ye-
nidən investisiyasından əldə edilən gəlirin 
Rusiyanın mülkiyyəti olmadığını və onlar-
dan Ukraynaya kömək üçün istifadə oluna 
biləcəyini açıqlamışdı.

Bundan başqa deyək ki, oktyabrın əv-
vəlində Aİ ölkələri Rusiyanın aktivlərin-
dən qazanılan gəlirdən istifadə etməklə 
Kiyevə 35 milyard avro kredit ayrılmasını 
təsdiqləyiblər. Qərar daha sonra Avropa 
Parlamenti tərəfindən ratifikasiya edilib. 
Vəsaitin 2025-ci ilin sonuna kimi Ukray-
naya veriləcəyi gözlənilir. 

Ümumən, indiyədək Ukraynaya silah 
göndərən Aİ ölkələrinin həmin silah üçün 
lazımi vəsaitinin 1,4 milyard avrosunu 
Rusiya aktivlərindən əldə olunmuş  gəlir 
təşkil etməkdədir Deməli, Rusiyanın pulu 
ilə Rusiyaya qarşı mübarizə aparılır. Belə 
yanaşmanın isə Moskvanı qıcıqlandırdığı 

gün kimi aydındır. Elə isə Rusiya Prezi-
denti Vladimir Putinin Ukraynaya dəstək 
göstərən mərkəzlərin, o cümlədən, Avropa 
paytaxtlarının rus silahının hədəfində ol-
duğuna dair açıqlamasını yada salaq. Le-
kornu və qitənin digər güc nazirləri, eləcə 
də rəsmiləri bunu bilməmiş deyillər. Belə 
nəticəyə gəlmək mümkündür ki, onların 
əməllərini aşkarca ictimailəşdirmələri fə-
sadlara yol aça bilər. Məsələn, Lekornu 
Ukrayna hərbçilərinin təlim keçdikləri ba-
zaların adlarını açıqlayır. Görəsən, fransız 
zəhmətkeşlər həmin bazalara raket zərbə-
si endirilməsindən hansı hala düşəcəklər" 
Onda da sevinəcəklərmi"

Başqa bir məqama nəzər salaq. Görün-
düyü kimi, Rusiya aktivləri hesabına, loru 
dildə desək, əllərini ciblərinə salmadan Uk-
raynanı dəstəkləyən beş-altı ölkə var. Bəs o 
birilər" Onlar niyə “tiranla mübarizə” na-
minə öz ciblərindən pul xərcləməlidirlər" 
Mövcud nüans ətrafında düşünməyə dəyər. 

Lap hesab edək ki, adlarını çəkdiyi-
miz Avropa ölkələri müharibə üçün lazım 
olan bütün vəsaiti özləri ödəyirlər, başqa-
larına yük düşmür. Hər bir halda, məsələ 
Rusiyanın aktivlərindən gələn gəlirin bö-
lüşdürülməsi e൵ekti verir. Bu bölüşdürül-
mədə ədalətlilik meyarı yalnız Ukraynaya 
yardımmı olmalıdır" Axı sabah savaşın 
miqyası genişlənsə, dalğa, istər-istəməz, 
müharibəyə bitərəf qalanları da tutacaq. 
Kim təminat verə bilər ki, həmin bitərəf-
lərin başları üzərində bomba partlamaya-
caq" Heç kəs. Nə Fransa, nə Almaniya, nə 
Böyük Britaniya, nə də aktiv anti-Rusiya 
siyasəti yeridən digərlərinin belə bir zə-
manətləri var.  

Bir nüansı da nəzərə alaq ki, adlarını 
çəkdiyimiz ölkələr Avropada başlıca silah 
istehsalçıları və ixracatçılarıdır. Deməli, 
onlar öz silahlarını satmağı düşünürlər. Ru-
siya aktivləri və onlardan əldə edilən gəlir 
varsa, silah istehsal edib pul qazanmaq 
sərfəli işə çevrilir. Düşünmək mümkündür 
ki, həmin ölkələr müharibənin başa çat-
masında maraqlı olmayacaqlar. Mütərəqqi 
beynəlxalq ictimaiyyətin məsələyə həssas 
yanaşması şərtdir. Əlbəttə, əgər bu ictima-
iyyətdən əsər-əlamət qalıbsa.  

Bütün bunlara görə də nazir Lekornu-
nun Rusiya aktivləri hesabına Ukraynaya 
yardım mexanizminin işə salınmasından 
sevinməsi balaca uşağın yerdən oyuncaq 
tapıb sevinməsinə oxşayır. Hazırda başlı-
ca vəzifə savaşı durdurmaq, onun Üçüncü 
dünya müharibəsinə çevrilməsini önləmək 
olduğu halda, fransız nazirin belə sevin-
cəkliyi yalnız ikrah doğurur. 

R.ƏVƏZ 
XQ

Rusların pulu ilə Rusiyaya qarşı savaş
<axud /ekornunun uşaq sevinci 
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Polşanın barış təşəbbüsü müsbətdir, amma...
Ψsas məsələ ørəvanın sülh  

adı ilə J|zə kül üfürməsi yox�  
real addımlar atmasıdır

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Polşa Prezidentinin mətbuat konfran-
sında Ermənistan–Azərbaycan münasi-
bətlərinə dair səsləndirdiyi fikirlər diqqə-
ti cəlb edir. glkənin dövlət informasiya 
agentliyi olan “Armenpress”in yaydığı 
məlumata görə, A.Duda Polşanın Ermə-
nistan–Azərbaycan münaqişəsinin (") sülh 
yolu ilə həllini dəstəkləməyə hazır olduğu-
nu bildirib. Duda regiondakı hazırkı qey-
ri-sabit vəziyyətə toxunaraq, Rusiya–Uk-
rayna müharibəsinin Cənubi Qafqaza da 
təsir etdiyini vurğulayıb.

O, münaqişələrin sülh yolu ilə həllinin 
həm Ermənistan, həm də Avropa regionu 
üçün prioritet olduğunu qeyd edib. Pol-
şa Prezidenti bildirib ki, noyabrın 12-də 
Bakıda olarkən Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyevlə Ermənistan–Azərbaycan 
münasibətlərinin nizamlanması ilə bağlı 
məsələləri müzakirə edib. “Mən BMT-nin 
İqlim Dəyişmələri üzrə dərçivə Konven-
siyasının TərəÀər Konfransının 29-cu ses-
siyası (COP29) çərçivəsində Azərbaycan 
Prezidenti İlham Əliyevlə də bu mövzu-
da danışmışam. Qeyd etmək istəyirəm ki, 
biz ermənilərin öz torpaqlarında, aydın və 
sabit sərhədlər daxilində sülh içində yaşa-
masını istəyirik. Sülh, əlbəttə ki, Avropa 
regionu üçün də vacibdir və lazım gələrsə, 
biz kömək etməyə hazırıq” – deyə Duda 
fikirlərini yekunlaşdırıb.

Ermənistan prezidenti V.Xaçaturyan 
isə ənənəyə sadiq qalaraq yenə də ölkəsini 
“sülh göyərçini” kimi təqdim edib. O, Cə-
nubi Qafqazda sülhün bərqərar olmasının 
vacibliyini vurğulayıb və Ermənistanın bu 
məsələyə dair baxışını təqdim edib. İddia 
edib ki, Ermənistan öz qonşuları ilə möv-
cud problemləri konstruktiv dialoq və da-
nışıqlar yolu ilə həll etməyə (") sadiqdir: 
“Ermənistan Respublikası sülhə nail ol-
maq və qonşuları ilə mövcud problemləri 
həll etmək üçün konstruktiv dialoq və da-
nışıqlar yolunu rəhbər tutur. Bu kontekstdə 
mən həmkarıma əsas məqsədlərə – regi-
onda uzunmüddətli sülh və sabitliyə nail 
olmaq üçün Ermənistanın baxışını adekvat 
şəkildə əks etdirən “Sülhün kəsişməsi” 
təşəbbüsünü təqdim etdim”.

Günortadan sonra Polşa Prezidenti Er-
mənistanın baş naziri Nikol Paşinyanla gö-
rüşüb. TərəÀər Polşa ilə Ermənistan və Aİ 
arasında əlaqələrin inkişaf perspektivlərini 
müzakirə ediblər. N.Paşinyan A.Dudaya 
Ermənistan–Azərbaycan sülh müqaviləsi 

üzrə müzakirələrin son vəziyyətini və er-
məni tərəfinin mövqeyini təqdim edib. O, 
Ermənistanın sülh gündəminə sadiqliyini 
(") vurğulayıb.

Günün sonuna yaxın A.Dudanın Ermə-
nistan parlamentinin sədri Alen Simonyan-
la görüşü baş tutub.

Əlbəttə, Polşa və Ermənistan BMT-
nin üzvü olan iki müstəqil dövlətdir və 
onların rəhbər şəxslərinin qarşılıqlı səfər-
lər etməsi, əlaqələri genişləndirmələri bu 
ölkələrin daxili işi, suveren hüququdur. Bu 
məsələlərə qarışmaq niyyətimiz yoxdur. 
Bu görüşlərdə bizim diqqətimizi cəlb edən 
Ermənistan–Azərbaycan münasibətlərinə 
dair müzakirələrin aparılmasıdır. Elə səfər-
dən bir gün öncə “Azadlıq” radiosunun 
yaydığı məqalədə bildirilmişdi ki, Polşa 
Prezidentinin İrəvanda aparacağı danışıq-
ların əsas mövzularından biri regiondakı 
vəziyyət və Ermənistanla Azərbaycan ara-
sında sülh prosesi ilə bağlı olacaq. Polşa 
Prezidentinin Xarici siyasət bürosunun 
rəhbəri Meşko Pavyak səfərdən öncə Var-
şavada keçirdiyi mətbuat konfransında de-
yib: “Ermənistan və Azərbaycan arasında 
sülh prosesi davam edir və biz ümid edirik 
ki, bu, tezliklə başa çatacaq”.

Pavyak vurğulayıb ki, A.Duda iki həftə 
əvvəl Bakıda keçirilən COP29 konfransın-
da iştirak edib, Azərbaycan Prezidenti ilə 
görüşüb. Görüş zamanı digər məsələlərlə 
yanaşı, Ermənistan–Azərbaycan müna-
sibətlərindəki mövcud vəziyyət və sülh 
prosesi müzakirə edilib. Büro rəhbəri 
Azərbaycan tərəfi ilə aparılan danışıqların 
təfərrüatlarına varmadan “indi Ermənistan 
tərəfi ilə danışmağın vaxtıdır” – deyib.

Polşanın yanvar ayından etibarən Av-
ropa İttifaqı ùurasına sədrlik edəcəyini 
xatırladan Pavyak Aİ-nin genişlənməsinin 
Varşavanın 2025-ci il yanvarın 1-dən baş-
layacaq sədrliyinin prioritetlərindən biri 
olduğunu vurğulayıb: “Ermənistan Aİ-yə 
daxil olmağa can atmır, lakin İrəvan son il-
lərdə Qərb və Aİ ilə əməkdaşlığa daha açıq 
olub və Polşanın sədrliyi bu tendensiyanın 
güclənməsinə səbəb olacaq”.

Qeyd edək ki, Polşa Prezidentinin səfə-
ri ilə bağlı Ermənistanın “Past” qəzeti ma-
raqlı məqalə dərc edib. Məqalədə bildirilib 
ki, N.Paşinyanın Aİ-nin Ermənistandakı 
mülki adlansa da, reallıqda hərbləşdiril-
miş müşahidə missiyası ilə bağlı noyab-
rın 22-də ölkəsinin ictimai televiziyasına 
müsahibəsində səsləndirdiyi fikirlər ittifaq 

üzvlərini qəzəbləndirib. Qəzet A.Duda-
nın səfərinin də bununla bağlı olduğunu 
iddia edib: “Polşa Prezidentinin səfəri ilə 
bağlı ən diqqətçəkən epizod onun Naxçı-
van Muxtar Respublikası ilə sərhəddə yer-
ləşən Arazdəyən (haylar “Yerasx” deyir-
lər–S.H.) icmasına gedəcəyidir. Duda Aİ 
missiyası ilə birgə patrulda şəxsən iştirak 
edəcək. Aİ-nin aparıcı ölkələrindən birinin 
prezidenti bununla da Avropa missiyasının 
önəminə diqqət çəkəcək”.

İddia edilib ki, Arazdəyənə baş çəkmək 
səfər proqramına Paşinyanın məlum açıq-
lamasından sonra daxil olunub: “Paşinyan 
etiraf edib ki, Aİ müşahidəçilərinin Ermə-
nistanda olması məsələsini Azərbaycanla 
müzakirə edir. Üstəlik, Ermənistan müşa-
hidəçiləri delimitasiya olunmuş ərazilər-
dən (Qazaxla həmsərhəd hissədən – S.H.) 
çıxarmağa hazırdır. Halbuki, bu missiya-
nın Ermənistanda yerləşdirilməsi Aİ-nin 
regionda təsirini artırmaq üçün atdığı əsas 
addımlardan biridir. Paşinyanın səsləndir-
diyi fikirlər isə Brüsselin maraqları ilə düz 
mütənasib deyil”.

“Past”ın məqaləsində qeyd edilib ki, 
Paşinyanın açıqlaması başqa bir Avropa 
ölkəsini – hər vəchlə regionda vəziyyətin 
gərgin olaraq qalmasında maraqlı olan 
Fransanı da qəzəbləndirib.

Qeyd edək ki, Paşinyan həmin mü-
sahibə zamanı deyib: “Azərbaycana tək-
lif etdik ki, delimitasiya və demarkasiya 
olunmuş ərazilərlə bağlı bu tənzimləməni 
həyata keçirək. dünki sərhədin demarka-
siya olunmuş hissəsində müşahidəçilərin 
olmasına ehtiyac yoxdur”.

Onu da bildirək ki, A.Dudanın, 
həqiqətən də, Arazdəyənə səfəri nəzərdə 
tutulub. O, noyabrın 27-də burada Aİ-nin 
Hayastandakı müşahidə missiyası ilə bir-
gə patrulda iştirak edəcək. Azərbaycanda 
fəaliyyəti xoş qarşılanmayan missiyanın 
patrulunda Polşa Prezidentinin də iştirakı-
nın regionda hayların tez-tez bəhs etdikləri 
uzunmüddətli sülh və sabitliyə fayda verə-
cəyi az ehtimal olunandır. Onu da bildirək 
ki, bu, Polşadan son 13 ildə Ermənistana 
prezident səviyyəsində edilən ilk səfər ol-
maqla da diqqəti cəlb edir.

Hiss olunur ki, Varşava Aİ-yə sədrliyi 
dövründə Ermənistanla Azərbaycan ara-
sında sülhün əldə olunmasına, altı aylıq 
müddətin yadda qalmasına çalışacaq. An-
caq bu təşəbbüslər müsbət olsa da, əsas 
məsələ İrəvanın sülh adı altında, necə 

deyərlər, gözə kül üfürməkdən əl çəkib 
real addımlar atması olmalıdır.

“Atlas” Araşdırmalar Mərkəzinin 
rəhbəri, politoloq Elxan Şahinoğlu səfər-
lə bağlı XQ-yə açıqlamasında bildirdi ki, 
Polşa Azərbaycanın Avropada ən yaxın 

dostlarından, tərəfdaşlarından biridir. 
Onun sözlərinə görə, tarixi əlaqələrimiz 
də var. Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti 
dövründə Polşa ilə sıx əlaqələrimiz olub. 
Hətta, o dövrdə Azərbaycan parlamentində 
polyak əsilli millət vəkilləri də təmsil olu-
nublar.

glkəmiz müstəqilliyini əldə etdikdən 
sonra da Polşa ilə çox sıx əlaqələr qurub. 
Məhz Polşa və İsveç 2009-cu ildə “ùərq 
tərəfdaşlığı” Proqramı təşəbbüsünü irəli 
sürüblər. Aİ-nin qonşuluq siyasəti çərçivə-
sində MDB ölkələri ilə münasibətlərinin 
yaxşılaşdırılmasına yönəldilmiş təşəbbüsü 
6 ölkəni əhatə edirdi ki, onlardan biri də 
Azərbaycan idi: “Polşa bu təşəbbüsü irəli 
sürməklə postsovet ölkələrinin, o cümlə-
dən üç Cənubi Qafqaz respublikasının Aİ 
ilə daha sıx əməkdaşlıq etməsinə çalışırdı. 
Bu format bir müddət davam etdi. Amma 
sonralar Rusiya–Ukrayna müharibəsi, elə-
cə də digər problemlər “ùərq tərəfdaşlığı” 
Proqramını arxa plana keçirdi”.

E.ùahinoğlu bildirdi ki, Polşa ilə 
ikitərəÀi əlaqələrimiz yüksək səviyyədə-

dir. Qarşılıqlı səfərlər reallaşdırılır: “Buna 
görə də mən, əslində, Polşa Prezidenti 
Duanın İrəvana səfərindən, orada verdiyi 
açıqlamalardan narahatlıq duymuram. Tam 
əksinə Polşa Cənubi Qafqazda sülh, sabit-
lik və region ölkələri ilə əməkdaşlıq istəyir. 
Bu da Azərbaycanın maraqları ilə üst-üstə 
düşür. Amma bütün hallarda Polşanın böl-
gənin problemlərinin həllində əsas, aparıcı 
rol oynayacağını da düşünmürəm. Bax-
mayaraq ki, Polşa zaman-zaman Avropa 
strukturlarına rəhbərlik edib. Əlbəttə, pol-
yaklar müəyyən təşəbbüslərlə çıxış edə, 
hətta, iki ölkənin xarici işlər nazirlərinin 
Varşavada görüşünü də təşkil edə bilərlər. 
Amma, bu, Polşanın Azərbaycanla Ermə-
nistan arasında aktiv vasitəçilik təşəbbüsü 
irəli sürəcəyi və ya vasitəçiliyə iddia edə-
cəyi demək deyil. Belə bir iddia olsa belə, 
mən hesab edirəm ki, bu, Azərbaycanın 
maraqlarına zidd olmayacaq. dünki Cənu-
bi Qafqazın aparıcı ölkəsinin Azərbaycan 
olduğunu Polşada yaxşı anlayırlar. Polyak 
diplomatlar da bunu yaxşı bilirlər. Ona 
görə də Bakı ilə sıx əlaqələrə can atırlar”.

Politoloq onu da bildirdi ki, əslində, 
A.Dudanın İrəvanda səsləndirdiyi fikirlər 
erməni cəmiyyətinə bir mesaMdır. Yəni, 
regionda uzunmüddətli sülh və sabitlik 
Ermənistanın da maraqlarına cavab verir. 
Erməni cəmiyyətinə bir daha mesaM verilir 
ki, Azərbaycanla tezliklə sülh sazişi imza-
lanmalıdır. Düzdür, Azərbaycanın konsti-
tusiya dəyişikliyi ilə bağlı şərti də qüvvə-
dədir: “Bütün hallarda Polşa Fransa deyil. 
Bir daha qeyd etmək istəyirəm ki, Polşa 
Azərbaycanla sabit əlaqələrə malikdir və 
bizə dost dövlətlərdən biridir. Varşavanın 
gələcəkdə müəyyən təşəbbüslərlə çıxış et-
məsi mümkündür”. 

Sə[avət +ƏMİD  
XQ

Bakı Sammitindən əsən səmt küləyi
%u ³yaşıl´ axın bütün maneələri aşaraq dünyaya anlaşma və dialoqun müsbət impulslarını çatdırdı

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Həmin qarayaxma kampaniyasının, 
Bakıya siyasi-ideoloMi təsir “eşelonunun 
lokomotivi” Fransa və onun “kiçik bacı-
sı” Ermənistan idi.  Bu “çete” COP29-u 
boykot etməkdən ötrü arsenalına xeyli 
“arqument və fakt” toplamışdı. Birincisi 
“fakt” neft hasil edən ölkədə iqlim sam-
mitinin keçirilməsinin yolverilməzliyi ilə 
bağlı yalan tezisə əsaslanırdı. Prezident 
İlham Əliyev noyabrın 12-də COP29-un 
açılış mərasimindəki nitqində düzgün və 
ironik şəkildə qeyd etdi: “Bizi neftə malik 
olmaqda günahlandırmaq bizi Bakıda ilin 
250-dən çox gününün günəşli keçməsində 
ittiham etməyə bərabərdir...”.

Anti-Azərbaycan dairələrin bu is-
tiqamətdə “əşyayi-dəlilləri” COP28-in 
gündəlik orta hesabla 3,2 milyon barel 
neft hasil edən Birləşmiş Ərəb Əmirlik-
lərində  keçirilməsi kimi təkzibolunmaz 
faktla kəllə-kəlləyə gəlir. Ən maraqlısı 
isə Azərbaycandan sonra COP-un növbəti 
sessiyasına ev sahibliyi hüququnu qaza-
nan daha bir neft ölkəsi – sutkada 3,022 
milyon barel neft hasil edən Braziliyadır. 
Fəqət, bu halda burMua cəmiyyətinin “tə-
biətsevər düşərgəsi”, ekoloMi fəalları, Ba-
kının üstünə “yeriməyə çalışan” dövlətlər 
bu neft nəhənginin “qanunsuzluğu” ilə 
bağlı etirazlarını bildirmir, tənqid səslən-
dirmirlər. 

Bundan heç də az maraq kəsb etməyən 
başqa bir məqam isə ekoloMi forumların 
keçirilməsi üçün mənəvi kriteriyaları əl-
lərində bayraq edən “qeyrətli mühafizə-
çilər”dən heç birinin Azərbaycanda həyata 
keçirilən yaşıl enerMi siyasəti, alternativ 
enerMiyə keçid layihələri barədə bir kəlmə 
də danışmamasıdır. Bunun əvəzində ölkə-
mizi etnik təmizləmədə, insan hüquqlarını 
pozmaqda, qanunsuz həbslərdə və daha 
nələrdə ittiham etməkdən, iqlim sammitini 
boykot çağırışlarından yorulmadılar.    

   
Gözlənildiyi kimi, şərti olaraq “böyük 

güclər” (“ermənipərəst düşərgə” termini 
bu kontekstdə cılız səslənir – red.) adlan-
dırılan həmin anti–Azərbaycan qaragü-
ruhunun bütün planları pozuldu. Sadəcə, 
ortada xeyli sayda cavabsız suallar qaldı. 
Misal üçün, Azərbaycan ərazilərinin vəhşi-
cəsinə işğalı niyə bu gün “etnik azlıqların 
və ayrı-seçkiliyə məruz qalan xalqların” 
hüquqlarının müdafiəçilərini, QHT “çem-
pionlarını” etiraz səslərini ucaltmağa sövq 
etmədi"� Əksinə, onların və onlar kimilə-
rin səsi yalnız erməni işğalına dəstək, onu 
konservləşdirmək və ya əbədiləşdirmək 
istəyi kontekstində eşidildi.

Anti–Azərbaycan “orkestrində yeni 
skripkaçı” rolunda çıxış etməyə başla-
yan, Prezident İlham Əliyevin sammitdə 
Qərbin ünvanına səsləndirdiyi qınaqları 
bəhanə edərək Bakıya səfərini təxirə sa-

lan Fransanın ekologiya naziri Anyes Pan-
ye-Rünaşenin bu “Mestini” ekoloMi forumu 
siyasiəşdirmək cəhdi kimi dəyərləndirmək 
lazımdır.    

Madam Rünaşe hesab edirdi ki, Bakı-
dan səslənən tənqidin təbiətin mühafizə-
si və ətraf mühit problemləri ilə heç bir 
əlaqəsi yoxdur. Guya, dövlətimizin baş-
çısının çıxışı “kifayət qədər siyasiləşdiri-
lib”. Hər şeydən aydın olur ki, başqasının 
gözündə tük axtardığı zaman öz gözündə 
tiri görməmək “fenomenal” qabiliyyətdir. 
Belə çıxır ki, Qərbə siyasiləşməyə icazə 
olar, amma Azərbaycana yox" 

“Kollektiv Qərb” İlham Əliyevin 
ədalətli tənqid obyektinə çevrilmiş Makron 
reMiminin müstəmləkə zonasında törətdiyi 
cinayət əməllərinə göz yummağa üstünlük 
verir. Kiçik ada dövlətlərin torpaqları dün-
ya nikel ehtiyatlarının təxminən 10 faizini 
əhatə edir və nikel filizlərinin istehsalına 

görə, dünyada dördüncü yeri tutur. Bun-
dan əlavə, adalarda dəmir filizi, manqan və 
xrom yataqları aşkar edilib. Bütün bunlar 
əməyin mühafizəsi və istehsalçıların sağ-
lamlığı üçün müasir texnologiyalardan 
məhrum olan təbii sərvətlərin amansız is-
tismarına səbəb olur. Bu isə ekologiyaya, 
ətraf mühitə ciddi xələl gətirir.

Yeni Kaledoniyanın yerli sakinlərinə 
– ada əhalisinin 41,7 faizini təşkil edən 
kanaklara qarşı etnik ayrı-seçkilik prob-
lemindən bütün dünyanın xəbəri var. Bu 
xalqdan asan pul qazanmaq naminə ucuz 
işçi qüvvəsi kimi istifadə edilməsi məsələ-
si həm COP29-un daxilində, həm də ondan 
uzaqda qızğın müzakirələrə səbəb oldu.

  
Bakıya qarşı başqa bir stereotip təzyiq 

metodu ölkəmizdə insan haqlarının pozul-
ması ilə bağlı ciddi ittihamlar idi. Heyrət 

doğuracaq fakt o idi ki, bu ittihamlar bütöv 
dövlətlərin və xalqların hüquqlarını tapda-
yan, sərvətini mənimsəyən “Qoca qitə”nin 
oturuşmuş dövlətlərinin rəsmilərinin dilin-
dən, həm də   ekstravaqant–burMua dünyası-
nın reallıqları fonunda eşidilirdi. Dünyada, 
o cümlədən ABù-də insan haqları ilə bağlı 
problemi olmayan ölkə varmı" Doğrudan-
mı Azərbaycan bu problemlərin mövcud 
olduğu yeganə ölkədir" Ritorik sualdır. 

Bakı Sammitinin yaddaqalan epizodla-
rından biri. Azərbaycana qarşı hücumlara 
ən yaxşı cavab COP29-un əhəmiyyətinin 
müzakirə olunduğu “G20”lərin Zirgə gö-
rüşündən qayıdan BMT-nin Baş katibi Qu-
terreşin çıxışı oldu: “COP29-da iş davam 
edir. Ümumi yanaşmanı inkişaf etdirin... 
Ümumi razılığa gəlmək üçün müsbət im-
pulslar görürəm...”.

Bədxahların bütün cəhdlərinə baxma-
yaraq, Bakı Sammitində ümumi razılaşma, 
enerMi keçidinin yekun formatını inkişaf 
etdirəcək tarixi bir irəliləyiş əldə edildi. 
BMT-nin Baş katibinin proqnozu öz təs-
diqini tapdı: yoxsul ölkələr hər il 300 mil-
yard dollar alacaqlar�

Azərbaycan qollarını çırmalayıb iş gör-
dü. Necə ki, bu yolla dövləti möhkəmlən-
dirdik, ordunu gücləndirdik və torpaqları 
işğaldan azad etdik. Biz bir daha dünyaya 
işləməyi və nəticələrdən sevinməyi bacar-
dığımızı sübut etdik. Bu, COP29-da Azər-
baycanın nümayiş etdirdiyi ən səmimi və 
ibrətamiz əyani təşviqat vasitəsi də sayıla 
bilər.  

P.S. İqlim konfransının davam etdiyi 
iki həftə ərzində Bakıda isti payız idisə, 
indi havalar soyuyub, temperatur kəskin 
şəkildə aşağı düşüb. Abşeronda ilboyu mü-
şahidə edilən şimal-qərb küləyi öz yerini 
tutub. İnanırıq ki, bu, daha yaxşı işlərin, 
Azərbaycanın yeni uğurlarının əlamətidir.

İ.+ƏSƏNQALA 
XQ
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Azərbaycan Respublikası Prezidenti 
Administrasiyasının Vətəndaş Qəbulu 

Mərkəzində 2024-cü ilin dekabr ayında 
vətəndaşların  qəbul cədvəli

Qəbulu aparan şə[s Qəbul 
Jünü

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi ±
Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
İqtisadi siyasət və sənaye məsələləri şöbəsinin müdiri                                                                                                   
ƏmLrov NatLq ƏrzLman oğlu

2

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi ±
Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Ərazi-təşkilat məsələləri şöbəsinin müdiri
NağdəlLyev Zeynal Səfər oğlu  

3

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Vətəndaşların müraciətləri ilə iş şöbəsinin müdiri                                             
İsmayılov  Süleyman Abbas oğlu

4

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi ± 
Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Dövlət nəzarəti məsələləri şöbəsinin müdiri                   
Həsənov Kərəm Əvəz oğlu

5

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin mətbuat katibi
Qasımov Azər Məhəmməd oğlu 5

Azərbaycan Respublikası Birinci vitse-prezidentinin Katibliyinin rəisi 
Həsənov Altay To¿q oğlu  6, 13, 23

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi ±  
Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının 
Hüquq-müha¿zə orqanları ilə iş şöbəsinin müdiri
Ələsgərov Fuad  Murtuz oğlu

6, 20

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Hərbi məsələlər şöbəsinin müdiri
SeyLdov FərLd MLrmu¿d oğlu                                

9

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi ±  
Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Xarici siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri
Hacıyev HLkmət Fərhad oğlu

10

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin köməkçisi ± 
Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
İqtisadi məsələlər və innovativ inkişaf siyasəti şöbəsinin müdiri                                                                                                                
Mövsümov ùahmar ArLf oğlu

11

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Dövlət qulluğu və kadr məsələləri şöbəsinin müdiri  
MəcLdov Tələt TahLr oğlu

12

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Gənclər siyasəti və idman məsələləri şöbəsinin müdiri  
MəmmədəlLyev  Yusuf  Ülfət oğlu

13

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Hüquq-müha¿zə orqanları ilə iş şöbəsinin Əfv məsələləri sektoru 16

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Humanitar siyasət, diaspor, multikulturalizm və dini məsələlər şöbəsinin 
müdiri
ƏlLyeva Fərəh ùLrməmməd qızı

17

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının
Siyasi partiyalar və qanunvericilik hakimiyyəti ilə əlaqələr şöbəsinin 
müdiri        
VəlLyev Ədalət Məqsəd oğlu

18

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının   
Qeyri-hökumət təşkilatları ilə iş və kommunikasiya şöbəsi 18

Laçın rayonunda Azərbaycan Respublikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəsi
Məmmədov MəsLm Əhməd oğlu

19

Şuşa rayonunda Azərbaycan Respublikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəsi
KərLmov Aydın Zöhrab oğlu

23

Ağdam, Füzuli və Xocavənd rayonlarında Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin xüsusi nümayəndəsi
Hüseynov EmLn ZamLn oğlu

24

Xankəndi şəhərində, Ağdərə və Xocalı rayonlarında Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin xüsusi nümayəndəsi
Yusubov ElçLn Mustafa oğlu

25

Kəlbəcər rayonunda Azərbaycan Respublikası Prezidentinin xüsusi 
nümayəndəsi
Hacıyev BəşLr Qüdrət oğlu

26

Azərbaycan Respublikası Prezidenti Administrasiyasının 
Qanunvericilik və hüquq siyasəti şöbəsinin müdiri                                           
KərLmov Gündüz Hacı oğlu

27

Cəbrayıl, Qubadlı və Zəngilan rayonlarında Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin xüsusi nümayəndəsi
Hacıyev VahLd RasLm oğlu

27

                                               * * *
Azərbaycan Respublikasının Təhlükəsizlik Şurası
Azərbaycan Respublikası Təhlükəsizlik Şurasının katibi
Usubov RamLl İdrLs oğlu

27

Qeyd: Vətəndaşlar Azərbaycan Respublikası Prezidenti
Administrasiyasının Vətəndaş Qəbulu Mərkəzində qəbul olunurlar.
Ünvan: Bakı şəhəri, Nərimanov rayonu, Zaur Nudirəliyev,79.
Qəbula yazılış qəbul gününə ən geci 1 iş günü qalmış dayandırılır.  
Qəbul saat 14:00-dan başlayır.
Əlaqə üçün: Çağrı Mərkəzi – 1111.

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin Qərarı
№ 496         Bakı şəhəri, 23 noyabr  2024-cü il

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 2011-ci il 3 
noyabr tarixli 182 nömrəli Qərarı ilə təsdiq edilmiş “Azərbay-
can Respublikası Səhiyyə Nazirliyinin strukturuna daxil olma-
yan tabeliyindəki qurumların siyahısı”nda dəyişiklik edilməsi 
haqqında

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 119-cu maddəsi-
nin səkkizinci abzasını rəhbər tutaraq, “Respublika Qan Bankı” 
publik hüquqi şəxsin yaradılması və fəaliyyətinin təmin edilməsi 
haqqında” Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2024-cü il 16 
iyul tarixli 151 nömrəli Fərmanının 4-cü hissəsinin icrasını təmin 
etmək məqsədilə Azərbaycan Respublikasının Nazirlər Kabineti 
qərara alır: 

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 2011-ci il 3 no-
yabr tarixli 182 nömrəli Qərarı (Azərbaycan Respublikasının Qa-
nunvericilik Toplusu, 2011, ʋ 11, maddə 1064 (Cild I)� 2024, ʋ 9, 
maddə 1051) ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikası Səhiyyə 

Nazirliyinin strukturuna daxil olmayan tabeliyindəki qurumların 
siyahısı”nda aşağıdakı dəyişikliklər edilsin: 

1. I bölmənin 1-1.2-1-1.9-cu bəndləri ləğv edilsin. 
2. III bölməyə aşağıdakı məzmunda 6-cı hissə əlavə edilsin: 
“6. Respublika Qan Bankı 
6.1. Respublika Qan Bankının Gəncə bölməsi 
6.2. Respublika Qan Bankının ùəki bölməsi 
6.3. Respublika Qan Bankının Quba bölməsi 
6.4. Respublika Qan Bankının Sumqayıt bölməsi 
6.5. Respublika Qan Bankının Lənkəran bölməsi 
6.6. Respublika Qan Bankının Bərdə bölməsi 
6.7. Respublika Qan Bankının ùirvan bölməsi 
6.8. Respublika Qan Bankının Mingəçevir bölməsi”.

Əli ƏSƏDOV,  
Azərbaycan Respublikasının Baş naziri

Azərbaycan Respublikası  
Nazirlər Kabinetinin Qərarı

№ 497    Bakı şəhəri, 25 noyabr  2024-cü il

Azərbaycan Respublikası Nazirlər 
Kabinetinin 2020-ci il 19 iyun tarixli 210 
nömrəli Qərarı ilə təsdiq edilmiş “Avto-
mobil nəqliyyatının və avtomobil yolla-
rının səfərbərlik hazırlığı Qaydaları”n-
da dəyişiklik edilməsi haqqında

“Azərbaycan Respublikası Preziden-
tinin “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan 
Respublikası Qanununun tətbiq edilmə-
si barədə” 1998-ci il 22 noyabr tarixli 24 
nömrəli, “Avtomobil yolları haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Qanununun tət-
biq edilməsi barədə” 2000-ci il 10 mart ta-
rixli 299 nömrəli və “Avtomobil nəqliyyatı 
haqqında” Azərbaycan Respublikası Qa-
nununun tətbiq edilməsi barədə” 2008-ci 
il     4 iyul tarixli 792 nömrəli fərmanların-

da dəyişiklik edilməsi haqqında” Azərbay-
can Respublikası Prezidentinin 2023-cü il 
30 mart tarixli 2076 nömrəli Fərmanına 
əsasən Azərbaycan Respublikasının Nazir-
lər Kabineti qərara alır:

Azərbaycan Respublikası Nazirlər 
Kabinetinin 2020-ci il 19 iyun tarixli 210 
nömrəli Qərarı (Azərbaycan Respublikası-
nın Qanunvericilik Toplusu, 2020,     ʋ 6, 
maddə 800 (Cild I) ilə təsdiq edilmiş “Av-
tomobil nəqliyyatının və avtomobil yolla-
rının səfərbərlik hazırlığı Qaydaları”nda 
dəyişiklik təsdiq edilsin (əlavə olunur, 
məxfi).

Əli ƏSƏDOV,  
Azərbaycan Respublikasının Baş naziri

Azərbaycanın COP zəfəri

II MƏQALƏ

Qısqanclıq və təxribatlar
I məqalədə COP29-a olan daxildən 

baxışda vətəndaşın öz müstəqil dövləti ilə 
qürur duyması üçün ciddi əsasları olduğu-
na işarə vermişdik. Azərbaycan Respubli-
kası bu tədbirlə bir daha göstərdi ki, güclü, 
müstəqil və strateMi hədəÀəri dəqiq müəy-
yənləşmiş dövlətdir� Bakıda müzakirə olu-
nan problemlərin miqyası, məzmunu və 
strateMi hədəÀəri cəmiyyəti yeni səviyyə və 
miqyaslarda fəaliyyətə sövq etməkdədir. 

Dövlət və cəmiyyət olaraq bəşəri sə-
viyyədə mühüm tədbirləri təşkil edib, 
uğurla həyata keçirə biləcəyimizə bir daha 
əmin olduq. Bu, II Qarabağ müharibəsin-
dən sonra başlayan postmüharibə dövrü-
nün ən böyük uğurudur. COP29-a xaricdən 
olan baxışın fonunda bu tezisin əsaslı oldu-
ğunu görə bilərik. 

gncə COP29-un Bakıda təşkil edilmə-
sinə çaşqınlıqla yanaşan böyük dövlətlər 
oldu. Onlar Vətən müharibəsində təcavüz-
karı darmadağın edən bir dövlətin COP 
kimi böyük bir tədbiri keçirməsini həzm 
etmək istəmədilər. Zənnimizcə, bunu iki 
səbəbdən etdilər: 

Birincisi, Azərbaycan II Qarabağ 
müharibəsində və 2023-cü il antiterror 
tədbirlərində yalnız Ermənistanı deyil, 
ona havadarlıq edənləri də diplomatiya 
sahəsində məğlub etdi. Bütün diplomatik, 
siyasi və informasiya təzyiqlərinə baxma-
yaraq, Azərbaycan Respublikası siyasət-
də, diplomatiyada, informasiyada və hərb 
meydanında ona qarşı duranlara qalib gəl-
di. ùübhə etmirik ki, bütün bunlar bir şok 
yaratdı – heç gözləmədikləri halda Cənubi 
Qafqazın bir müstəqil dövləti regional ge-
osiyasi dinamikanı dəyişdi. 

İkincisi, Ermənistanın havadarla-
rı Azərbaycanın bundan sonra Cənu-
bi Qafqazda aparıcı olacağını anladılar, 
daxilən bu həqiqəti qəbul etdilər və eyni 
zamanda, onun olmaması üçün aktiv fəa-
liyyətə keçdilər. Proseslər göstərdi ki, çox 
müxtəlif dolayı üsullarla Azərbaycanı da-
yandırmağa çalışdılar. Bu, postmüharibə 
mərhələsində regional nüfuz uğrunda güc-
lü mübarizəyə atılmaq demək idi. 

Rəsmi Bakı onlara necə cavab verdi" 
Azərbaycan Prezidenti məharətlə sırf dip-
lomatik, dinc, siyasi və əməkdaşlığa is-
tiqamətlənmiş kursunu davam etdirdi. Hər 
nə qədər təxribatçı hərəkətlər etsələr də, 
İlham Əliyev təmkinini, sülh və barışa can 
atmasını, Ermənistanla sülh müqaviləsini 
imzalamaq niyyətini arxa plana atmadı. 
ABù, Aİ və ayrılıqda Avropanın bir sıra 
böyük dövləti Bakını müstəqil siyasət ye-
ritmək kursundan yayındıra bilmədilər. Və 
bütün bu proseslərin fonunda Azərbaycan 
COP məsələsini də aktuallaşdırdı. 

Həmin andan başlayaraq, COP-un 
Azərbaycanın beynəlxalq nüfuzuna nə 
dərəcədə müsbət təsir edəcəyini rəqib-
lərimiz aydın dərk etdilər. dünki onlar 
bunu bacarırlar (etiraf edək). Bununla da 
COP29-un keçirilməsinə xaricdən baxış 
şərti olaraq iki düşərgəyə bölünmüş oldu. 
Bir qrup dövlətlər Azərbaycanın COP kimi 
tədbirlərə ev sahibliyi etməsinə layiq ol-
duğunu ifadə etdilər. Digər qrup isə Ermə-
nistan məsələsi üzərindən spekulyasiyalar 
edərək böhtançı, şərçi mövqe tutdu. Bura-
da maraqlı olanı rəsmi İrəvanın münasibəti 
olacaqdı. İndi tədbirdən sonra bu məsələ 
də aydınlaşdı.

Azərbaycanın rəsmi dəvətinə baxma-
yaraq, Ermənistandan rəsmi nümayəndələr 
COP29-da iştirak etmədilər. Xaricdən 

baxış kontekstində, bu, nəyi ifadə edir"
Birincisi, rəsmi İrəvan müharibədən 

əvvəl və müharibə zamanı necə qeyri-sə-
mimi və qərəzli idisə, tarixi gerçəklikləri 
necə təhrif edib, eqoist maraqlarının əsiri 
vəziyyətində olubsa, postmüharibə döv-
ründə də mahiyyətcə elə həmin mövqe-
də qalmaqdadır. PolitoloMi baxımdan, bu, 
maraqlı faktdır. dünki müharibədə böyük 
məğlubiyyətə uğrayan zəif bir ölkə hansı 
hallarda mənasız və faydasız inadkarlıq 
göstərə bilər" Bu suala siyasi-nəzəri cavab 
axtarmaq zəruridir. 

BizcəÜ burada iki faktor həlledici rol 
oynayır. Birincisi, ondan ibarətdir ki, Er-
mənistana müxtəlif istiqamətlərdən dəstək-
lər davam edir. Əsrlərlə olduğu kimi, er-
məni siyasi şüurunu qonşulara nifrət kökü 
üstündə zəhərləməkdədirlər. Onun son 
nümunələri kimi İranda türk-erməni qar-
şıdurmasını alovlandırmağa müəyən da-
irələrin çalışmasını, N.Paşinyanın “Qərbi 
Ermənistan” uydurmasını göstərə bilərik. 
Məsələ ondan ibarətdir ki, tarixən Cənu-
bi Qafqazda nəinki “Qərbi Ermənistan”, 
ümumiyyətlə, “Ermənistan” deyilən ölkə 
və ya ərazi olmamışdır. 

Bütün bunlar türklərə təzyiq etmək və 
onların dövlətçiliklərini zəiÀətmək üçün 
uydurulmuş qondarma ideoloMi element-
lərdir. Belə alınır ki, böyük mənada Ermə-
nistan hələ də başqalarının maşası rolunda 
qalmaqdadır. Erməni siyasi və idarəetmə 
şüuru özünün maşa olduğunu, təəssüf ki, 
anlamamışdır.  

İkinci faktor ondan ibarətdir ki, bir 
sıra böyük dövlətləri erməni dövlətçiliyi 
qətiyyən maraqlandırmır. Buraya Qərbin, 
Asiyanın və Uzaq ùərqin bir sıra ölkələri 
daxildir. Onlar Ermənistanı silahlandırmaq 
və regionu barıt çəlləyinə çevirmək xətti-
ni seçdilər. İndi tez-tez Ermənistana yeni 
silahların verildiyi haqqında informasiya-
lar alınır. Həmin silahları Qərblə yanaşı, 
Hindistan da ermənilərə verir. Diqqət edil-
sə, görünər ki, başlıca olaraq regiondan 
uzaq dövlətlər canfəşanlıq edirlər. Bu da 
bir göstəricidir. Onun əsas mənası ondan 
ibarətdir ki, Ermənistanın havadarları da 
destruktiv geosiyasi yol tutmaqla ilk növ-
bədə özlərinə zərər verirlər. Bunu anlayıb 
qəbul etməmək gələcək qlobal fəlakətlərin 
ilk işarəsi ola bilər. 

Hər bir halda belə anlaşılır ki, COP29 
ərəfəsi Azərbaycan faktoru dünyanın güc-
lü dövlətlərini çox maraqlandırmışdır. On-
lar istəməsələr də, Azərbaycanın regional 
miqyası aşaraq, dünyada təsirli aktora 
çevrildiyini məntiqlə dərk etmişlər. Bu, 
Azərbaycan Respublikasının dövlətçiliyi 
baxımından çox mühüm faktordur� Onun 
prizmasında, ümumiyyətlə, COP29-a xa-
ricdən baxışın bir sıra məqamlarını təhlil 
etmək olar.

Xaricdən baxış
Yuxarıda vurğulanan qısqanclıq və 

təxriabtlar iki xüsusiyyətin mövcud oldu-
ğunu nümayiş etdirir. Bir xüsusiyyət ondan 
ibarətdir ki, Qərbdə və Asiyanın bəzi döv-
lətlərində Azərbaycanın uğurlarına qarşı 
ədalətli mövqe tutmağa cəsarətləri çatmır. 
Xüsusilə Qərbin böyük dövlətləri bir sıra 
hallarda məntiqsiz qaydada Bakıya qarşı 
əsassız ittihamlar irəli sürürlər və bu pro-
sesdə nə qədər irəli gedirlərsə, bir o qədər 
daha çətin vəziyyətə düşürlər. Nümunə 
kimi, Fransanın Afrikada nüfuzunun çox 
aşağı düşməsini və faktiki olaraq Cənubi 
Qafqaza təsir gücünü itirməsini göstərə 
bilərik. Rəsmi Paris nə qədər təntənəli gö-
rünməyə çalışsa da, real geosiyasi proses-

lərdə Fransa yoxdur. Rusiya var, Türkiyə 
var, qismən ABù var, lakin Fransa “siya-
si radarlardan itmişdir”. Onu Ermənistan 
belə az hallarda xatırlayır və ya istinad 
edir. Gürcüstan üçün Fransa artıq müsbət 
tonda mövcud deyildir.  

İkinci xüsusiyyət həmin dairələrin Er-
mənistanı silahlandırmaqdan başqa yol 
seçə bilməmələri ilə əlaqəlidir. Bu da prin-
sipial geosiyasi mənası olan haldır. dünki 
belə çıxır ki, hətta bir sıra böyük dövlətlər 
belə Azərbaycanın haqlı olduğunu ciddiy-
yətlə qəbul edirlər. Onlar buna qarşı siyasi, 
diplomatik, dinc üsullarla durmağın fay-
dasızlığını dərk edirlər. Başa düşürlər ki, 
Azərbaycan kifayət qədər gücə malikdir. 
Bakı müstəqil siyasət aparmaqda davam 
edəcəkdir. 

Bütün bunlardan özlərini güclü sayan 
dairələrin COP29-a gerçəkçi münasibətlə-
rinin ümumi mənzərəsi alınır. 

Yeni etiraÀar mərhələsi
COP29-dan sonra həmin mərhələnin 

ayaq səslərini duyuruq. Sadəcə olaraq, 
başqa yolları qalmır. Azərbaycan həm 
tədbiri yüksək səviyyədə təşkil etdi, həm 
də nəticəverici müzakirələrə nail oldu. 
Məsələnin birinci tərəfi çox önəmlidir. 
İnformasiya təxribatlarına və təhriklərə 
baxmayaraq, bütün dünya gördü ki, Azər-
baycan BMT miqyasında belə çox ciddi 
məqsədləri olan tədbirlərə ev sahibliyi 
edə bilir. Bununla bizimlə dost olmaq 
istəməyənlərin aylardır Azərbaycana qarşı 
apardıqları informasiya-təxribatçı təbliğa-
tın reallığı əks etdirmədiyi üzə çıxdı. Bu-
nun əksinə, qonaqlar yüksək sivil dövləti 
gördülər. Onlar bütün istiqamətlərdə sürət-
lə inkişaf edən, müstəqilliyini göz bəbəyi 
kimi qoruyan cəmiyyətin insanlarını gör-
dülər. Onlar gördülər ki, Azərbaycan sakit, 
sabit inkişaf edən, müasirliyi ilə regionda 
seçilən güclü dövlətdir. Burada insanların 
başqalarına nəinki nifrəti yoxdur, hətta 
yüksək tolerantlıqları və fərqli mədəniy-
yətlərə təbii maraqlarının olması ilə seçi-
lirlər. 

Bununla yanaşı, Azərbaycan COP29 
çərçivəsində müzakirə edilən məsələlərdə 
konkret nəticə əldə edə bildi. Sonda ön-
cədən qarşıya qoyulan məqsədlərə çatıldı. 
Müzakirə edənlər COP çərçivəsində sonra-
kı addımları müəyyən etdilər və maliyyədə 
dəqiq rəqəmləri razılaşdırdılar. Əslində, 
bədxahlar bunu da gözləmirdilər. Onlar 
daim vurğulayırdılar ki, Bakıda bir nəticə 
alınmayacaq. Buna görə də ikinci faktorun 
geosiyasi əhəmiyyəti bugünlə yanaşı, gələ-
cək kontekstində də vacibdir.

Məsələni onunla əlaqələndiririk ki, 
COP29 həm də Bakının ciddi razılaşma, 
əməkdaşlıq və sülh məkanı ola bildiyini 
sübut etdi. O cümlədən, Ermənistan Azər-
baycanla sülh müqaviləsi imzalamalıdır. 
Hələ bunu etməyibsə, günahkar özüdür� 

Beləliklə, COP29-dan sonra yalnız 
Azərbaycan üçün geosiyasətdə yeni mər-
hələ başlanır. İndyə qədər ona qarşı çıxan-
ların öncə etiraf, sonra isə ədalətli yol tut-
maq mərhələsi gəlir� Tez və ya gec bunu 
etməli olacaqlar. Və bu tezis COP29-a xa-
ricdən baxışın əsas mənasını və məzmunu-
nu təşkil edir.

Bununla da COP29-a daxildən və xaric-
dən baxışların kəsişməsində başqa maraqlı 
və əhəmiyyətli geosiyasi məqamların özünü 
göstərdiyi nəticəsini də çıxara bilərik.   

(ardı var)

Füzuli QURBANOV,  
XQ-nin analitiki, IəlsəIə elmləri dRktRru    
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İQTİSADİYYAT

Elektrik təchizatında uğurlu islahatlar
G|rülmüş işlər sistemin dayanıqlığını artırıb
Son illər ölkəmizdə istehlakçıların elektrik şəbəkələrinə qoşulması 

ilə bağlı müəyyən çətinliklər, qeyri-müəyyənliklər müşahidə olunurdu. 
Xüsusən də yerlərdə podratçıların sifarişçilərə münasibətində fərqli 
yanaşmalara, qiymət diktəsinə və sui-istifadə hallarına yol verilir, bu 
sahədə qeyri-şə൵aÀıq hökm sürürdü. Əksər hallarda isə əhali istehlakçıları 
bu sahədə qiymətlərin yüksək olmasından narazılıqlarını bildirirdilər. 
Bu səbəbdən də elektrik şəbəkələrinə qoşulma ilə bağlı neqativ təsirlərin 
aradan qaldırılması üçün yeni mexanizmin tətbiqinə ehtiyac var idi. 

Məlum olduğu kimi, Tarif (qiymət) ùu-
rasının müvafiq qərarına əsasən, 2024-cü il 
iyunun 3-dən ölkəmizdə elektrik şəbəkələ-
rinə qoşulma xidmətləri üzrə yeni tariÀərin 
tətbiqinə başlanılıb. Belə ki, Tarif ùurasının 
qərarına əsasən, Azərbaycanda elektrik şə-
bəkəsinə qoşulma üzrə ödəniş məbləğləri 1 
fazlı təchizat üzrə 10 kilovatadək 40 manat, 
1 fazlı təchizat üzrə 10 kilovatdan yuxarı 
60 manat, 3 fazlı təchizat və aşağı gərginlik 
üzrə 293 manat, orta gərginlik üzrə 170 ma-
nat məbləğində müəyyənləşdirilib.

Eyni zamanda, 3 fazlı və yuxarı güc 
qoşulmalarında şəbəkənin gücləndirilməsi 
ilə əlaqədar əlavə tələblər aradan qaldırıl-
dığı üçün sahibkarlıq subyektləri yalnız 
tarifə uyğun ödənişlər edirlər. Bu da şə-

bəkənin gücləndirilməsi ilə bağlı sahibkar-
ların xərclərini aradan qaldırmaqla ümumi 
xərclərinin azalması üçün imkan yaradıb. 

Yeri gəlmişkən, Tarif ùurasının elekt-
rik şəbəkələrinə qoşulma xidmətləri ilə 
bağlı yeni qiymət tənzimləməsinə dair mə-
lum qərarına əsasən məişət abonentlərinə 1 
fazlı təchizatda qoşulma tələb olunan güc-
dən asılı olaraq 1 kilovatdan da başlamağa 
icazə verilir. Bu halda tələb olunan güc 3 
kilovatadək olduqda xərc enir, 4 kilovat ol-
duqda xərc sabit qalır, 5 kilovat və ondan 
artıq olduqda isə xərc artır. Xatırladaq ki, 
tələb olunan gücdən asılı olmayaraq əhali 
üzrə xərc əvvəllər 160 manat təşkil edirdi. 
Hazırda isə əhali isteklakçılarında 1 fazlı 
təchizat sxemi üzrə 5 kilovatadək qoşul-
malar 97,4 faiz təşkil edir ki, bu da böyük 
istehlakçı qruplarının xərclərindəki azal-
manın əhatə dairəsini göstərir. 

Yeni ödəniş məbləğlərinə əsasən ti-
carət, ictimai iaşə, məişət və digər növ xid-
mət obyektlərində 1 fazlı təchizat sxemi 
üzrə aşağı güc qoşulmalarının (20 kilovat 
daxil) ödəniş məbləğləri 60-75 faiz azalıb. 
Bu, həm də 3 fazlı və tələb olunan güc 20 
kilovatdan 50 kilovatadək olduqda elektrik 
şəbəkəsinə qoşulma xidmətləri üzrə ödə-
nilən məbləğə təsir göstərir. Tələb olunan 

güc 50 kilovatdan 200 kilovatadək olduqda 
isə məbləğ artır. 

Ekspertlər elektrik şəbəkələrinə qoşul-
ma ilə bağlı ödənişlərin məbləğində edilən 
mövcud dəyişikliyi təqdirəlayiq hesab 
edirlər. Onların fikrincə, yeni mexanizm 

proseslərin diferensial formada, individual 
olaraq tənzimlənməsinə imkan verir. Artıq 
elektrik şəbəkəsinə qoşulma ilə bağlı həya-
ta keçirilən yeni tənzimləmələr bu sahədə 
şə൵aÀığın artmasına, istehlakçıların key-
fiyyətli xidmətlərdən faydalanmaqla vaxt 
və xərclərinin optimallaşmasına səbəb 
olub. Bu da, öz növbəsində, enerMi təchiza-
tı müəssisələrinin dayanıqlı və keyfiyyətli 

xidmət göstərməsi üçün imkan yaradıb. 
Bununla yanaşı, elektrik şəbəkələrinə qo-
şulma qiymətlərinin müəyyənləşdirilməsi 
aztəminatlı təbəqədən olan daha həssas 
qrupların xərclərinin azalmasına gətirib 
çıxarıb. 

glkəmiz TDT-nin ortaq 
uğurlarında önəmli rol oynayır

(əvvəli 1-ci səhifədə)

V. Cəfərova qeyd edib ki, Türk dünya-
sında qeydə alınan iqtisadi artım, xüsusilə 
qeyri-neft sektoru və ticarət sahələrindəki 
inkişaÀa daha da güclənib. 2023-cü ildə 
TDT ölkələrinin xarici ticarət dövriyyəsi 
4,3 faizlik artımla 1,48 trilyon ABù dol-
larına yüksəlib. Bu artım TDT ölkələrinin 
ticarət əlaqələrinin daha da genişlənməsi 
və bu ölkələr arasında qarşılıqlı ticarətin 
artırılması ilə əlaqəli olub.    

TDT ölkələri arasında ticarətin həcmi 
isə 2022-ci ildə 30,9 milyard dollardan 
2023-cü ildə 38,3 milyard dollara yüksə-

lib ki, bu da 24 faizlik bir artımı ifadə edir. 
2024-cü ildə isə TDT ölkələri arasında 
qarşılıqlı ticarətin həcmi 45 milyard ABù 
dolları keçib ki, bu müsbət nəticə təşkilat 
ölkələrinin ticarət əlaqələrinin gücləndiyi-
ni göstərir. 

Xarici ticarətdə artım dinamikası Türk 
dünyasının iqtisadi sahədə daha çox inteq-
rasiya olunduğundan və üzv ölkələrinin 
hərtərəÀi əməkdaşlığa olan marağından 
xəbər verir. TDT ölkələrinə yönələn Xarici 
Birbaşa İnvestisiya (XBİ) 2023-cü ildə 24 
milyard dollar təşkil etməklə 2022-ci ilə 
nisbətən 15 faizlik azalma nümayiş etdirib 
ki, bu təşkilat ölkələrinə XBİ həcmini artır-
maq üçün regionda sərmayə mühitinin və 
iqtisadi infrastrukturun yaxşılaşdırılması 
sahəsində fəaliyyətlərin daha da gücləndi-
rilməsini zəruri edib. 

Mərkəz rəhbəri daha sonra vurğulayıb 
ki, Azərbaycan Türk dünyasının iqtisadi 
əlaqələrinin möhkəmləndirilməsi baxı-
mından strateMi əhəmiyyətə malikdir. Res-
publikamızın həm ùərq – Qərb nəqliyyat 
dəhlizindəki mərkəzi rolu, həm də Orta 

Dəhlizin rəqəmsallaşdırılması və ticarətin 
asanlaşdırılması sahəsindəki təşəbbüsləri 
bu ölkənin təşkilatda xüsusi yer tutduğunu 
göstərir. 

Azərbaycanın müvafiq sərmayələri 
Mərkəzi Asiya və Türkiyə arasında tranzit 
daşımaların sürətini artırmağa yönəldilib.  
2023-cü ilin 9 ayı ilə müqayisədə 2024-cü 
ilin yanvar–sentyabr aylarında  Azərbay-
can ərazisindən keçən üzv və müşahidəçi 
dövlətlərlə tranzit daşımaların həcmi 15 fa-
izlik artım göstərib, bu da həmin regionlar-
da ticarət imkanlarının inkişafına dair bö-
yük bir potensialın olduğunu ortaya qoyub. 

Türk dünyasının iqtisadi əməkdaşlığı-
nın daha da dərinləşdirilməsi üçün qarşıda 
duran əsas çağırışlar arasında daxili bazar-
larda rəqabət qabiliyyətinin artırılması və 
ticari əlaqələrin daha da şaxələndirilməsi 
önəmlidir. TDT ölkələrinin təbii sərvətlə-
ri böyük iqtisadi potensiala sahib olsa da, 
onların beynəlxalq bazarlarda daha təsirli 
və sabit mövqe tutması üçün daha irimiq-
yaslı infrastruktur investisiyaları, regional 
sərmayə təşviq siyasətləri və vahid iqtisadi 
siyasətlərin inkişaf etdirilməsi əsas çağırış-
lardır. 

2024-cü ildə TDT dünya iqtisadiyya-
tında əsas geosiyasi və iqtisadi faktor ro-
lunu daha da gücləndirmək üçün müxtəlif 
əməkdaşlıq modelləri və layihələri üzərin-
də işləyir. Təşkilata üzv dövlətlərin  təbii 
sərvətləri, xüsusilə enerMi ehtiyatları  bu 
ölkələrin qlobal enerMi bazarlarında əhə-
miyyətli oyunçulara çevrilməsinə zəmin 
yaradır. 2023-cü ildə təşkilata üzv ölkələr-
dəki təsdiqlənmiş təbii qaz ehtiyatları 18,6 
trilyon kubmetr, neft ehtiyatları isə 5,3 mil-
yard ton səviyyəsində qiymətləndirilir.  

Naxçıvandan  
Efiopiyaya “şirin” ixrac

İqtisadi İslahatların Təhlili və Kommunikasiya Mərkəzinin operatoru 
olduğu “azexport.az” portalı Naxçıvan Muxtar Respublikasından 
Efiopiyaya qənnadı məhsullarının ixracı üçün sərbəst satış sertifikatı 
verib.

Portalın rəhbəri Ayxan Qədəşov redak-
siyamıza bildirib ki, son dövrlər sərbəst 
satış sertifikatı ilə bağlı müraciətlərin sa-
yında artım müşahidə olunur. Müraciətlər 
əsasən qida məhsullarının ixracı ilə bağlı-
dır. Beynəlxalq bazarda bu sertifikatı tələb 
edən şirkətlərin sayı sürətlə artmaqdadır. 
“Azexport” portalının təqdim etdiyi növ-
bəti sertifikatlar vasitəsilə Naxçıvan Mux-
tar Respublikasında istehsal olunan qənna-
dı məhsullarının Efiopiyaya ixracı nəzərdə 
tutulub. Bundan əvvəl də həmin bazara un 
məmulatlarının ixracı üçün sərbəst satış 
sertifikatı verilib.

Sərbəst satış sertifikatı Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 12 sentyabr 
2017-ci il tarixli Fərmanına uyğun olaraq 
“Azexport” portalı tərəfindən təqdim olu-

nur. Sertifikat ixrac olunan malın Azərbay-
can Respublikasında sərbəst dövriyyədə 
olduğunu, aidiyyəti dövlət orqanları və qu-
rumları tərəfindən sertifikatlaşdırıldığını 
və standartlara cavab verdiyini təsdiqləyir.

Ümumilikdə, 2018-ci ilin aprel ayın-
dan 2024-cü ilin noyabr ayına kimi 746 
adda məhsula sərbəst satış sertifikatı veri-
lib. Sertifikatın verilməsi “Made in Azer-
baiMan” məhsullarının əvvəllər ixracında 
çətinliklər yaranmış 100-dən artıq Ame-
rika, Asiya, Okeaniya, Avropa və Körfəz 
ölkəsinə ixracını asanlaşdırıb.

Ət idxalına “Stop�” 
Bu Tada÷a nə ilə ba÷lıdır"

Ümumdünya Heyvan Sağlamlığı Təşkilatının rəsmi məlumatına əsasən, 
Fələstin, Fransa, Almaniya, ABŞ və Əlcəzairin bəzi regionlarından ət 
məhsullarının Azərbaycana idxalına məhdudiyyət qoyulub. Bu barədə 
Azərbaycan Qida Təhlükəsizliyi Agentliyi məlumat yayıb.

Bildirilib ki, Fələstinin Ramallah və 
Əl-Bireh əyalətində dabaq, Fransanın Kor-
sika regionunda, Almaniyanın Berlin şəhə-
rində blutanq, Əlcəzairin Əlcəzair, Tipaza, 
El Tarf, Bürc-Bü-Ərriric, Setif, Tebessa, 
Skikda əyalətlərində nodulyar dermatit, 
ABù-nin İllinoys ştatında isə yüksək pa-
togen quş qripi xəstəliyi qeydə alınıb.

Respublika ərazisinin qeyd olunan 
yoluxucu xəstəliklərdən qorunması üçün 
zonalaşma prinsipi nəzərə alınmaqla, :O-
AH-nin “Quruda yaşayan heyvanların 
sağlamlıq Məcəlləsi”nə uyğun olaraq Ra-
mallah və Əl-Bireh əyalətində xəstəlik baş 
vermiş təsərrüfatdan 10 kilometr radiusda 
olan məsafədən çütdırnaqlı heyvanların (iri 

və xırdabuynuzlu heyvanlar, donuz, dəvə  
və s.), habelə onlara aid xammal və məhsul-
ların idxalına və tranzit daşınmasına, Korsi-
ka regionunda və Berlin şəhərində xəstəlik 
baş vermiş təsərrüfatdan 150 kilometr radi-
usda olan məsafədən bütün növ diri iri və 
xırdabuynuzlu heyvanların, dəvələrin, həm-
çinin onlara aid genetik materialların idxa-
lına müvəqqəti məhdudiyyət tətbiq olunub.

Bununla yanaşı Əlcəzair, Tipaza, El 
Tarf, Bürc-Bü-Ərriric, Setif, Tebessa və 
Skikda əyalətlərində xəstəlik baş vermiş 
təsərrüfatdan 50 kilometr radiusda olan 
məsafədən bütün növ diri iribuynuzlu 
heyvanların və onlara aid genetik materi-
alların idxalına, İllinoys ştatında xəstəlik 
baş vermiş təsərrüfatdan 10 kilometr radi-
usda olan məsafədə yerləşən müəssisələr-
dən diri quş və inkubasiya yumurtalarına 
qadağa, quş ətinin, tərkibində quş emalı 
məhsulları olan quş ətindən və bütün növ 
quşçuluq məhsulundan alınan hazır ət 
məhsullarının (quş qripi viruslarının məhv 
edilməsini təmin edən termik emala məruz 
qalan mallar istisna olmaqla) idxalına qa-
dağa qoyulub. Bundan başqa, quş yemləri 
və quş üçün yem əlavələrinin (bitki mən-
şəli, kimyəvi və mikrobioloMi sintez yolu 
ilə alınmış yemlər və yem əlavələri istisna 
olmaqla), quşların saxlanması, kəsilməsi 
və emalı üçün istifadə olunmuş avadanlıq-
ların idxalına da müvəqqəti məhdudiyyət 
tətbiq olunub.

Nəzarət tədbirlərinin gücləndirilməsi 
məqsədilə vurğulanan inzibati ərazi va-
hidlərindən gələn, yaxud tranzitlə keçib 
Azərbaycana gələn, habelə respublika 
ərazisindən tranzitlə digər ölkələrə gedən 
nəqliyyat vasitələri ilə bağlı müvafiq təd-
birlərin görülməsi üçün Dövlət Gömrük 
Komitəsinə müraciət olunub.

Emin QƏRİBLİ,  
iqtisadçı-ekspert 

glkəmizdə elektrik təchizatı şəbəkələ-
rinə qoşulma sahəsində həyata keçirilən 
islahatlar sektorun həm səmərəliliyini, 
həm də şə൵aÀığını artırmağa hesablanıb. 
Texniki, inzibati və maliyyə sahələrində 
bir sıra yenilikləri əhatə edən bu tədbirlər 
son nəticədə, enerMi xidmətlərinin keyfiy-
yətini yaxşılaşdırıb, əlçatanlığını asanlaş-
dırıb. 

Elektrik şəbəkələrinə qoşulma prose-
durlarının sadələşdirilməsi islahatların ən 
mühüm hissəsidir. Xüsusilə sahibkarlar 

üçün yaradılan “Azərişıq” ASC-nin elekt-
ron informasiya platformaları, müraciət-
lərin daha çevik şəkildə idarə edilməsini 
təmin edir. Məsələn, yeni tikinti obyekt-
lərinin şəbəkəyə qoşulması üçün tələb 
olunan yolların təsdiqlənməsi müddəti üç 
günlə məhdudlaşdırılıb ki, bu da bürokra-
tik ləngimələri minimuma endirib.

Bununla yanaşı, prosedurların rəqəm-
sallaşdırılması, həmçinin sənədləşmə 
prosesinin optimallaşdırılmasına və xid-
mətlərin şə൵aÀığının artırılmasına gəti-
rib çıxarıb. Bu yanaşma yalnız sahibkar-
lar üçün deyil, həm də vətəndaşlar üçün 
elektrik təchizatı xidmətlərinə çıxışı asan-
laşdırıb.

İslahatlar çərçivəsində elektrik təc-
hizatı şəbəkəsində xidmət keyfiyyətinin 
artırılmasına xüsusi diqqət yetirilib. Bu 
məqsədlə texniki standartların tətbiqi və 
audit prosedurlarının gücləndirilməsi hə-

yata keçirilib. Elektrik təchizatı ilə bağlı 
yaranan hər hansı problemlərin daha tez 
həll olunması üçün şikayətlərin baxılma 
müddəti konkret qaydalarla müəyyən edi-
lib. İstehlakçılara dəyən zərər hallarında 
enerMi təchizatçılarının maddi məsuliyyət 
daşıması isə istehlakçı hüquqlarının qo-
runmasına xidmət edir.

“EnerMi resurslarından səmərəli istifa-
də və enerMi e൵ektivliyi haqqında” qanun 
çərçivəsində həyata keçirilən tədbirlər 
səmərəlilik göstəricilərini artırıb. Ağıl-
lı sayğacların tətbiqi, enerMi itkilərinin 
azaldılmasına və istehlakın daha dəqiq 
ölçülməsinə imkan verir. Eyni zamanda, 
məcburi enerMi auditlərinin tətbiqi müəs-
sisələrin enerMi qənaəti üzrə məsuliyyət-
lərini artırır. Bu yanaşma həm istehlakçı 
xərclərini azaldır, həm də ətraf mühitin 
qorunmasına töhfə verir.

Elektrik enerMisi istehsalı və istifadəsi 
sahəsində ekoloMi standartların tətbiqi də 
islahatların mühüm istiqamətlərindən-
dir. Bu məqsədlə karbon emissiyalarının 
azaldılması üçün bərpaolunan enerMi mən-
bələrinin inkişaf etdirilməsi təşviq olunur.  
Bu, Azərbaycanın qlobal ekoloMi tələblərə 
uyğunlaşmasını və dayanıqlı enerMi siste-
minin qurulmasını təmin edir.

Yeri gəlmişkən, bu sahədə həyata ke-
çirilən islahatlar enerMi sektorunda bey-
nəlxalq investorlar üçün daha cəlbedici 
bir mühit yaradıb. Proseslərin sadələşdi-
rilməsi və xidmətlərin şə൵aÀığı xarici sər-
mayədarların Azərbaycana olan marağını 
artırır. Bu da həm yeni texnologiyaların 
tətbiqini, həm də enerMi sektorunda inno-
vasiyaların inkişafını sürətləndirir.

Azərbaycanda elektrik təchizatı şə-
bəkələrinə qoşulma sahəsində aparılan 
islahatlar, enerMi sektorunda səmərəlilik 
və rəqabətqabiliyyətlilik üçün dayanıqlı 
əsaslar yaradıb. Prosedurların sadələşdi-
rilməsi, rəqəmsallaşma, enerMi səmərəli-
liyi və ekoloMi standartların tətbiqi kimi 
tədbirlər nəticəsində sektorun ümumi 
əhəmiyyəti xeyli yüksəlib. Eyni zamanda, 
bu islahatlar yalnız ölkə daxilində deyil, 
həm də beynəlxalq səviyyədə Azərbay-
canın enerMi sektorunun mövqelərini güc-
ləndirib.

Ekspert rəyi

Günün sualı

Səhifəni hazırladılar: 
Vaqif BAYRAMOV, 

Mirbağır YAQUBZADƏ 
XQ
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Azərbaycan “yaşıl” sivilizasiyaya geniş qapı açdı
(əvvəli 1-ci səhifədə)

44 günlük Vətən müharibəsindən 4 il 
sonra ölkəmizdə hər günü ciddi bir əsər 
olan COP 29 yaşandı. Dövlətimizin əzəmə-
tini, iradəsini, xalqımızın Vətən sevgisini, 
qonaqpərvərliyini bir başqa biçimdə dün-
yaya təqdim edən COP29 pavilyonlarında 
cərəyan edən hadisələr hər kəsin diqqətini 
çəkdi.  

Artıq tarixə çevrilən COP29-un açılış 
mərasimindən tutmuş bağlanışına qədər 
hər gün zəngin qrafiklə müşaiyət olundu. 
İntensiv danışıqlar və diplomatik səylər 
nəticəsində konfrans iştirakçıları arasın-
da ümumi razılığın əldə olunması, bəşəri 
dəyərlərə töhfə olmaqla yanaşı, dünyanı 
düşündürən məsələlərin gündəmə gəti-
rilməsi ilə yadda qaldı. TərəÀərin etibarlı 
və şə൵af karbon bazarları üçün standartlar 
barədə razılığa gəlmələri, dünya liderləri-
nin inkişaf etməkdə olan ölkələrə resurs-
ların yönləndirilməsini asanlaşdırmaq, 
sərhədlərarası əməkdaşlıq yolu ilə milli iq-
lim planlarının təbliğini uzlaşdırmaq kimi 
ciddi, eyni zamanda, məsuliyyətli vəzifəyə 
həssaslıqla yanaşmaları COP29-da qaldırı-
lan məsələlərin tarixi əhəmiyyətini elə ilk 
günlərdən sübut etdi. 

Dünya liderlərinin iki gün davam edən 
iqlim fəaliyyəti ilə bağlı sammiti də tarixi 
əhəmiyyəti ilə yadda qaldı. Dövlət və hö-
kumət başçıları, vitse-prezindentlər Paris 
sammiti çərçivəsində görülən işlər, atılan 
addımlar barədə bəyanatla çıxış etdilər. 
70 mindən çox nümayəndənin iştirak et-
diyi Bakı iqlim konfransı dünyanı narahat 
edən ekoloMi problemlərin həlli yollarının 
müəyyənləşməsinə təkan verəcək nüfuzlu 
tədbir olduğunu təsdiqlədi. doxşaxəli və 
istiqamətli bankların aşağı və orta gəlir-
li ölkələrə 2030-cu ilə qədər 120 milyard 
dollar vəsait ayırmağı öhdələrinə götür-
mələri də  sammitin yadda qalan məqam-
larından oldu.

İtki və Zərər Fonduna dünyanın inkişaf 
etmiş ölkələri tərəfindən yardımın ayrılma-
sı, nəzərdə tutulan məbləğin elan edilməsi, 
bu məsələ ilə bağlı sazişin imzalanması 
ciddi məsələlərdən biri kimi diqqət çəkdi. 
COP29-un metan sammitində tullantılar-
dan yaranan emissiyaların azaldılmasının 
siyasətçilər tərəfindən müzakirəsi dünya-
nı düşündürən problemlərdən idi. Tədbir 
çərçivəsində ABù, din və Avropa Birliyi-
nin bu sahədə mühüm öhdəlikləri diqqət 
çəkdi. Liderlərin kiçik ada dövlətləri üçün 
dəstək layihəsini  gündəmə gətirmələri, iq-
lim maliyyələşdirilməsinin əlçatanlığı ilə 
bağlı qarşıda duran vəzifələrin müzakirəsi, 
COP29 çərçivəsində inkişaf etməkdə olan   
dövlətlərin  rəsmilərinin qaldırdıqları prob-
lemlərə diqqətlə yanaşılması ümumbəşəri 
prinsiplərə verilən töhfələr sırasına yazıldı. 

İqlim və səhiyyə davamlılığı komis-
siyası, Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatı  və 
COP29-dan COP 30-a qədərki prezident-
liklərin nümayəndələri iqlim məsələlərinə 
səhiyyənin inteqrasiyasını təsdiqləyən  
koalisiyasını təqdim etməklə bu həssas 
məsələnin ciddiliyini bir daha önə çəkdilər. 

İkiillik şə൵aÀıq hesabatları mövzusunda 
təşkil edilən sessiyada Azərbaycan, Andor-
ra, Yaponiya və digər ölkələr hesabatların 
erkən təqdim olunacağını bəyan etməklə 
kifayətlənmədilər, şə൵aÀığın mühüm əhə-
miyyətini vurğuladılar. Sammit çərçivəsin-
də ayrıca Maliyyə, İnvestisiya və Ticarət 
Gününün keçirilməsi, bu sahədə özəl sek-
torun yerinin xüsusi olaraq vurğulanması 
diqqətçəkən məsələlərdən idi. 

10 milyondan çox aktiv idarə edən in-
vestor qruplarının özəl kapitalın iqlim ba-
zarlarına yönləndirilməsinə dəstəyi öz üzə-
rinə götürmələri, Asiya İnkişaf Bankının 
buzlaqların qorunması məqsədilə ayırdığı 
vəsaitin ciddi bir məbləğ olmaqla yanaşı, 
bu həssas məsələyə diqqət çəkməsi, Azər-
baycan banklarının “yaşıl” dünya və Ka-
nadanın iqlim adaptasiyası üçün xeyli və-
sait ayırması faktı da ölkəmizdə keçirilən 
COP29-un tarixi əhəmiyyətini bir daha göz 
önündə sərgilədi. 

Bakı iqlim maliyyəsi təşəbbüsünün 
COP29 rəhbərliyinin maliyyə, ticarət və in-
vestisiyanın iqlim gündəminin mərkəzində 
yer alması bu təşəbbüsün tarixi əhəmiyyə-
tini sübut etdi. Sammit çərçivəsində EnerMi, 
Sülh, Yardım və Bərpa Gününün seçilməsi 
ilə enerMi öhdəliklərinin diqqətə çatdırılma-
sı, öhdəliklərin müəyyənləşdirilməsi, ener-
Mi saxlama, şəbəkələr, bərpa olunan enerMi 
zonaları, hidrogenlə bağlı yeni təşəbbüslə-
rin elan edilməsi, hidrogen layihələri, ma-
liyyə inkişafı institutları, inkişaf etməkdə 
olan ölkələrə bu istiqamətdə dəstəyin ve-
rilməsi ilə bağlı məsələlərin müzakirəsi, 
Urbanizasiya, Nəqliyyat və Turizm Günü 
çərçivəsində isə bu istiqamətdə qarşıda du-
ran vəzifələrin müzakirəyə cəlb olunması 
Bakı sammitinin tarixi əhəmiyyətini bir 
daha diqqətə çatdırdı. 

50-dən çox ölkənin iştirakı ilə gəmiçi-
likdə emissiyaların müzakirəsi də diqqət-
çəkən faktlar sırasında yer aldı. Təmiz 
qidalanma, təmiz enerMi mənbələrinin ya-
ranması üçün vəsaitin ayrılması, sülh və 
iqlim təşəbbüsü çərçivəsində 192 dövlə-
tin COP atəşkəs çağırışına dəstək vermə-
si Bakı sülh və bərpa çağırışının zamanın 
tələbi olduğunu təsdiq etdi. Sammit çər-
çivəsində elm, texnologiya, innovasiya və 
rəqəmsallaşma kimi ciddi istiqamətlərin 
müzakirəsi, 90-dan çox hökumətin, min-
dən çox rəqəmsal texnologiya təşkilatının 
iqlim dayanıqlığını gücləndirmək üçün 
rəqəmsal alətlərdən istifadəni dəstəkləmə-
si, “COP29 Yaşıl Rəqəmsal Bəyannamə-
si”nin imzalaması mühüm tarixi hadisəyə 
çevrildi. 

COP29-un onuncu günü kənd təsərrü-
fatının inkişafı, təbii məhsulların istehsalı 
məsələləri təhlil edildi, qarşıda duran və-
zifələrin həlli yolları ilə bağlı fikir müba-
diləsi aparıldı, ekoloMi problemlərin, qaz 
emissiyalarının, iqlim dəyişikliyinin bu 
sahədə əldə olunan naliyyətlərə mənfi tə-
sirləri diqqətə çatdırıldı. Eyni zamanda, 
ekoloMi fəlakətlər, ərzaq qıtlığı, su çatış-
mazlığı kimi məsələlərlə üz-üzə qalan 
bəşəriyyətin nicatının dünya dövlətlərinin 

birgə töhfəsindən asılı olduğu sübuta yeti-
rildi.  

COP-29-un on birinci gününün bio-
müxtəliÀik mövzusu ilə açılması bu sahə-
nin mütəxəssislərinin maraqlı, həm də 
yaddaqalan çıxışları ilə müşayiət olunması 
onun məna tutumunu bir qədər də artırdı. 
BiomüxtəliÀiklə bağlı məsələlərin bütün 
parametrləri ilə müzakirə olunduğu pa-
neldə iqlim dəyişikliyində qadın liderlərin 
rolunun gündəmə gətirilməsi, iqlim prob-
lemlərinin həllində sadiq qızlar nəslinin 
yetişdirilməsi kimi prioritetlərin diqqətə 
çatdırılması Ana təbiətə, Anaların verə 
biləcəkləri töhfələrin daha çox ola biləcəyi-
ni təsdiqlədi. İqlim problemlərinin həllində 
uşaqların, yeniyetmələrin, gənclərin, lider-
lərin, qadınların, qeyri-hökumət təşkilatla-
rının rolu kimi ciddi məsələlərin diqqətə 
çatdırılması, müzakirəyə çıxarılması Bakı 
sammitinin tarixi əhəmiyyətini dünyaya 
bir daha nümayiş etdirdi. Plastik tullantıla-
rın e൵ektiv idarə edilməsi, çətinlikləri, bu 
çətinlikləri anlamaq və imkanları kəşf et-
mək mövzusunun müzakirəsi, okeanlarda, 
dənizlərdə tullantıların mövcudluğu, onun 
sualtı biomüxtəliÀiyə mənfi təsirləri kimi 
faktların qarşısının alınması istiqamətində 
görüləcək işlərə həsr olunan layihələrin 
dəstəklənməsi, okeanlarda və dənizlərdə 
plastik tullantıların qab şəklində istehsa-
lının aradan qaldırılması, əsasən gəmi və 
qayıqlar, neft, qaz və mazut tullantıların 
vasitəsilə onların çirkləndirilməsi prob-
lemlərinin aradan qaldırılması, qarışısının 
alınması, suyun təmizlənərək yenidən is-
tifadəyə yararlı vəziyyətə gətirilməsi kimi 
həlli vacib məsələlərin elmi aspektlərinin 
müzakirəsi maraq doğuran faktlardan idi. 
ùərqi və Qərbi Afrikada, isti ölkələrdə qida 
təhlükəsizliyi, qida problemləri, su ehtiyat-

larının mənbələrinin tapılması, yaradılma-
sı, bunun üçün generasiya üsulunun tətbiqi 
kimi məsələlərin ciddi maliyyə imkanları-
na ehtiyac olduğunu bir daha sübut etdi.

COP29-da müzakirəyə çıxarılan 
məsələlər barədə daha geniş danışmaq olar. 
Lakin onu qeyd edə bilərəm ki, bir sıra 
məsələlərin əhatəli şəkildə araşdırılması-
na,  gündəliyə salınmasına baxmayaraq, 
diqqətçəkən bəzi problemlərin çoxluğu, 
tədbirə evsahibliyi edən ölkəmizin tərəf-
lərə yaratdığı əlverişli şərait  COP29-un 
fəaliyyət müddətinin  bir gün də artırılma-
sını gündəmə gətirdi. Beləliklə, 12 gün-
lük müzakirələr sübut etdi ki, yüz illərdir 
müstəmləkəyə çevrilən, qayğılar içərisin-
də üzülən ölkələrin sayı heç də az deyil. 
Məsələn, ayrı-ayrı panellərdə, iclaslarda 
afrikalı nümayəndələrin  iqlim dəyişikliyi 
ilə bağlı fikirlərinin dinlənilməsi, onlara 
liderlik xüsusiyyətlərinin aşılaması kimi  
məsələlərin müzakirə edilməsi COP29-un 
yadda qalan günlərindən idi. Gündəlikdən 
kənar nəzərdə tutulan 12-ci günün qrafiki, 
ziyarətçilərinin sayının çoxluğu, müzakirə 
olunan məsələlərin əhəmiyyəti isə belə 
tədbirlərə sıx şəkildə ehtiyac olduğunu 
diqqətə çatdırdı.

BMT-nin Baş Katibi Antonyo Quter-
reşin Bakıdan, Xəzərin sahilindən üzünü 
dünyaya tutaraq “İndi mümkün kompro-
mis sahələri tapmaq vacibdir�” nidası ilə 
çağırış etməsi, ədalətdən uzaq Qərb döv-
lətlərinə – BMT-nin qurucularının bəzilə-
rinin üzünə dəyən sərt “Osmanlı tokatı” 
oldu. Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq Qa-
rabağ münaqişəsi zamanı 4 qətnaməsi 30 
il icra olunmayan, işğalçı ölkə silahlı qü-
vvələri tərəfindən daşı daş üstə qalmayan 
Qarabağın, ùərqi Zəngəzurun yer üzündən 
silinməsinə ikili standartları sərgiləyən, 

demokratik dəyərlərdən, humanist prinsip-
lərdən danışanlar Azərbaycanın ləyaqət-
lə ev sahibliyi etdiyi iqlim konfransında    
dövlət başçıları səviyyəsində təmsil olun-
madılar. Bu tədbirin bizdən çox onlara, bü-
tün dünyaya, bəşəriyyətə aid olunduğunu 
unutdular.

Azərbaycan Respublikasının Preziden-
ti İlham Əliyev qüdrətli lider obrazı ilə bü-
tün dünyaya bir daha sübut etdi ki, burada, 
Güney Qafqazda bir qüdrətli ölkə, dövlət, 
əzəmətli xalq var. Ona inanmaq, ona arxa-
lanmaq, ona bioresurslarına görə deyil, 
qüdrətli şəxsiyyətlərinə, fikir və düşüncə 
sahiblərinə, ümumbəşəri dəyərlər xəzinə-
sinə min illərdir töhfələr verən mütəfəkkir 
alimlərinə, xeyirxahlığı, yaxşılığı, mər-
həməti, məhəbbəti, multikultural dəyərləri, 
humanist prinsipləri həyat tərzinə çevirən, 
açıq süfrəsi, geniş qəlbi ilə dünya insanı-
na örnək olan xalqına görə dəyər vermək 
gərəkdir� 

Hər hansı bir dövlətin, dövlət başçısı-
nın tədbirdə iştirakından asılı olmayaraq 
BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə dərçivə 
Konvensiyasının Tərəfər Konfransının 
29-cu sessiyasının – COP 29-un bağlanış 
mərasimi, imzalanan qərarlar, iştirakçı 
dövlətlərin iradəsini ifadə edən, tərəÀəri 
razı salan maliyyə sənədi – Bəyənnamə 
bəşəriyyətin taleyi, gələcəyi naminə ciddi 
rəsmi sənəd kimi tarixə yazıldı. Bununla 
da Azərbaycanın təkcə Güney Qafqazın 
deyil, dünyanın qüdrətli dövlətlərindən biri 
olduğu sübuta yetirildi.   

&əlil XƏLİLOV,    
Azərbaycan Respublikası Müharibə, 

Əmək və Silahlı Qüvvələr Veteranları 
7əşkilatının sədri, pRlkRvnik

COP29 günlərində enerMi 
təminatı qüsursuz olub  

“AzərEnerMi” ASC-nin mətbu-
at xidmətinin məlumatına görə, iq-
lim konfransı günlərində COP29-un 
və ümumilikdə Bakı şəhəri, eləcə də 
ölkənin fasiləsiz və dayanıqlı elektrik 
təchizatının təmin edilməsi üçün qu-
rum üzərinə düşən bütün öhdəlikləri 
yerinə yetirib. 

Məlumata görə, müvafiq dövlət qurum-
ları ilə birgə 24 saat fasiləsiz olaraq strateMi 
əhəmiyyətli yüksəkgərginlikli ötürmə xət-
ləri, qovşaq yarımstansiyaları, o cümlədən 
istehsal mənbəyi olan elektrik stansiyaları-
nın fiziki təhlükəsizliyi tam təmin edilib və 
texniki personal, xüsusi təyinatlı briqada 
və səyyar diaqnostika qrupu sutka ərzində 
fəaliyyət göstərib. Eyni zamanda paytaxt 
və ətraf ərazilərdə yerləşən 37 qovşaq ya-
rımstansiyası, 129 ötürmə xətti və 6 elekt-
rik stansiyası daim təftiş olunub. SCADA 
sistemi, eləcə də bütün enerMisistemin 
proqram təminatı və rəqəmsal idarəetməsi 
üçün kiber təhlükəsizlik tədbirləri ən yük-

sək səviyyədə həyata keçirilib. Nəticədə, 
konfrans  müddətində baş verə biləcək 
təhlükə  anında aradan qaldırılıb və heç bir 
qəza açılması yaşanmayıb.

Paralel olaraq “AzərEnerMi” COP29 
konfransında yaxından təmsil olunub. Belə 
ki, “mavi zona”da “AzərEnerMi” rəhbərli-
yi müxtəlif tədbirlərdə iştirak edib. “Yaşıl 
zona”da gələcəyin enerMisistemi, karbon 
sertfikatı, “yaşıl enerMi” zonası, dekarbo-
nizasiya, elektroenergetikanın modernləş-
dirilməsi, “data” analitika, “yaşıl” enerMi 
habı və başqa mövzularda dünyanın apa-
rıcı enerMi şirkətlərinin iştirakı ilə, ümumi-
likdə, 18 tədbir, habelə memorandum im-
zalanması, təqdimat və görüşlər keçirilib.

29-cu iqlim konfransı  müddətində 
“AzərEnerMi” ilə “Azərişıq” ASC-nin “ya-
şıl zona”da yerləşən pavilyonunu 10 minə 
qədər qonaq ziyarət edib ki, onların arasın-
da nüfuzlu şəxslər, xarici qonaqlar üstün-
lük təşkil ediblər.

XQ

Bakı konfransında “Paris sazişi”nin düyünü açıldı
İqtisadçı-ekspert Samir Heydərov 29-cu iqlim konfransının 

yekunlarını şərh edərkən Paris Sazişinin 6-cı maddəsi ilə bağlı razılaşmanı 
yüksək dəyərləndirdi. İqlim diplomatiyasında ən mürəkkəb və texniki 
problemlərdən biri həllini tapdı.  Maddə üzrə razılaşmanın kömür 
zavodlarının istismardan çıxarılması, külək stansiyalarının qurulması və 
meşələrın salınması kimi sahələri əhatə etdiyini vurğulayan ekspert bu 
məsələnin reallaşması ilə inkişaf etməkdə olan dünyada yeni investisiya 
dalğasının yaranacağını bildirdi.  Eyni zamanda, həmin maddə üzrə 
yekdilliklə qəbul edilən qərarların ətraf mühitin bütövlüyünün təmin 
edilməsini şərtləndirdiyini dedi.   

S.Heydərovun sözlərinə görə, bu qəra-
rın yoxlanıla və ölçülə bilən emissiyaların 
azaldılması və aradan qaldırılması vasitə-
silə karbon bazarlarının şə൵aÀığını və da-
yanıqlılığını təmin etməkdə, qlobal iqlim 
investisiyalarına təkan vermək üçün bö-
yük potensialı üzə çıxarmaqda önəmli rol 
oynayacağı gözlənilir. Ümumiyyətlə, bu 

istiqamətdə qəbul edilən təlimatlar və qay-
dalar karbon layihələrinin praktikliyinin və 
inklüzivliyinin qorunub saxlanmasını ger-
çəkləşdirmək üçün nəzərdə tutulur. Həmin 
təlimatlar və qaydalar elə təşkil olunub ki, 
onlar karbon layihələrinin öz praktikliyi-
nin və inklüzivliyinin qorunub saxlanma-
sını təmin edir, insan hüquqlarına hörmət 

bəsləyir və davamlı inkişafa dəstək göstə-
rir, o cümlədən ölkələrə və layihə tərtibat-
çılarına Paris Sazişi çərçivəsində inamla 
əməkdaşlıq etmək imkanı verir.

Karbon bazarlarının fəaliyyətinə “ya-
şıl” işıq yandırılmasının önəmini vurğula-
yan iqtisadçı-ekspert vurğulayıb ki, Paris 
Sazişinin 6.2 və 6.4-cü bəndləri texniki və 
təfərrüatlı olması, eyni zamanda,  bir çox 
ölkələrin milli qanunvericiliyinin aspekt-
lərini ehtiva etməsi ilə diqqət çəkir. Bu 
razılaşma inkişaf etməkdə olan  ölkələrin 
karbon bazarının yaradılmasını, davamlı 
və ekoloMi bütövlüyünü  gerçəkləşdirir. 

S.Heydərov, eyni zamanda qeyd edib 
ki, maliyyə ilə əlaqədar öhdəliklərə sadiq-
lik məsuliyyəti olmalıdır. İnkişaf etməkdə 
olan ölkələr yoxsulluqla bağlı problemlə-
ri həll etmək üçün maliyyə mənbəyi tələb 
etmir. Ayrılan vəsait bu məsələyə hər nə 
qədər təsir göstərsə də, əsas məqsəd iqlim 
hadisələrinin qarşısını almaq üçündür.

XQ
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“Maşallah, od 
parçasıdır...”

İldırım öz həmkəndlisi Ülviyyə ilə 
evlənəndə 23 yaşı vardı. Bir müddət 
kənddə qaldı. Amma   valideynlərinə 
yük olmaq istəmədi. Qərara aldı ki, iş 
dalınca şəhərə köçsün. 

1998-ci ildə Mingəçevirdə də  həyat 
rahat deyildi. Sənaye müəssisələrinin ək-
səriyyəti sovetlər dağılandan sonra həm 
kənardan xammal ala bilmir, həm də hazır 
məhsullarını satmaq iqtidarında deyildi. 
Təcrübəli mütəxəssislər yaşamaq üçün 
mərkəzi bazarda piştaxta götürüb, alver 
etməklə ailələrini dolandırmağı düşünür-
dülər. İldırım da onların arasında idi. Top-
dansatış yerlərindən aldığı məhsulların pə-
rakəndə satışı ilə məşğul idi. Bazara yaxın 
ərazidə, oradan təxminən 15 dəqiqəyə 

piyada gedilə biləcək keçmiş “Qafqaz” 
mağazasının üstündə də iki otaqlı mənzili 
kirayəyə götürmüşdü. 

Kirayə mənzildə  yaşayan Cüməzadə 
ailəsi həmin il ilk oğlunu qarşıladı. Adını 
Qorxmaz qoydular. Ata bundan sonra daha 
çox vaxtını piştaxta arxasında keçirirdi. 
Səhərin gözü açılmamışdan evdən çıxır, 
bir də qaranlıq düşəndə gəlirdi.  

İldırım şəhərə köçsə də, kəndləri ilə 
tez-tez əlaqə saxlayırdı. Həm valideynləri-
nin istədiklərini şəhərdən alıb gətirir, həm 
də kənddən münasib qiymətə ərzaq alıb 
evinə aparırdı. Nəticədə bu, hər iki ailənin 
normal güzəran qurmasına kömək edir-
di. İş elə gətirdi ki, fevralın 2-də kənddə 
halı pisləşən Ülviyyəni rayon xəstəxana-
sına çatdırdılar. Bir azdan tibb bacısı ata-
dan muştuluq istədi: “Gözün aydın, oğlun 
olub...” Və dədə-baba yurdunda dünyaya 
gələn körpəyə anası Təbriz adını qoydu.     

İllər sürətlə qaçır, uşaqlar böyüyürdü. 
İldırımın arzusu bu idi ki, hər iki oğluna 
yaxşı təhsil verə bilsin. Məktəb yaxında 
idi. Qorxmazın ardınca Təbriz də dərsə 
gedirdi. 2 saylı məktəbin direktoru deyirdi 
ki, uşaqların hər ikisi yaxşı oxuyur, amma  
Təbriz bambaşqadır:  “O gün özündən 
böyük uşaqları da başına yığıb, məktəbin 
həyətini təmizləyib. Maşallah, çox ağıllı, 
canıyanandır, həm də od parçasıdır...”

On yaşından Təbriz atasının da kömək-
çisinə çevrilmişdi. Dərsdən gələn kimi ba-
zara qaçır, piştaxta arxasında  atasını əvəz 

edir, gəlib keçənlərə şirin su təklif edir, 
kiçik kağız torbalara doldurduğu qarğıda-
lı  lopalarını gəzə-gəzə satmağa çalışırdı. 
Böyüyəndən sonra bir yerdə qab-qacaq da 
satmağa başlamışdılar. İldırım Təbrizin 
köməyilə ticarətini xeyli  genişləndirməyə 
nail olmuşdu.  Təbriz yığdığı pulu qəpiyinə 
kimi gətirib atasına verirdi. İldırım ona hər 
dəfə yolpulu üçün 20 qəpik verirdi ki, ən 
azından evə avtobusla  qayıtsın.

Mənzil almaq üçün 
hazırlığa getmədi

Kirayə evlərin qiyməti qalxdıqca 
Cüməzadə ailəsini fikir götürürdü. Üstəlik, 
ali məktəbə hazırlaşan iki yeniyetmənin də 
təhsil xərcləri üçün əlavə vəsait lazım idi. 
Bir müddət idi ki, Qorxmaz fərdi müəl-
limlərin yanına gedirdi. Ondan 2 yaş kiçik 

olan Təbrizin də əlavə hazırlıq məşğələlə-
rinə qatılmasına ehtiyac vardı.

Təbriz beşinci sinifdə oxuyandan İT 
mühəndisi olmaq istəyirdi. Yolpuluna 
xərcləmədiyi 20 qəpikləri üst-üstə qoyub 
170 manat  pul yığmışdı. Atası da üstünü 
düzəldib, ona “ACER” markalı kompüter 
almışdı. Nahara qədər məktəbdə olan, on-
dan sonra atasının yanında çalışan Təbriz 
gələcək xəyallarını gerçəkləşdirmək üçün 
gözlərindən yuxu tökülənə qədər kompüte-
rindən əl çəkmirdi.

“Valideyn iclaslarında müəllimləri de-
yirdi ki, nə qədər şəkil-video montaM işlə-
rimiz var, hamısını bu uşaq görür. Vallah, 
Təbriz kompüteri söküb-yığardı...”

Ülviyyə xanım indi oğlunun istifadəsiz 
qalmış kompüterinə baxıb, köksünü ötü-
rür: “Bütün həyatı ilə bağlı nə varsa, dost-
ları burda tapdılar...”

Təbriz başa düşürdü ki, böyük qardaşı 
ilə bərabər onun da hazırlıqlara qatılması 
ailənin maddi durumunu çətinləşdirəcək. 
Atası bir neçə dəfə xəstələnmişdi, buna 
görə də onun daha çox əziyyətə qatlaşma-
sını istəmirdi. O, hər gün bazarda çalışan 
atasının yanındaydı, əlavə piştaxta da gö-

türmüşdü. Hesab edirdi ki, ata-bala qa-
zanclarını üst-üstə qoyub həm ailəni sax-
layarlar, həm də mənzil almaq üçün para 
toplayarlar.  Kirayə yaşadıqları evin sahibi 
eşitdirmişdi ki, mənzili satışa çıxarmaq 
istəyir. Təbriz də atasına deyirdi ki, gəl 
bir az da artıq çalışaq və bu mənzili əldən 
verməyək. Buna görə də valideynlərinin 
onu repetitor yanına göndərməsinə etiraz 
etmişdi: “Məndən narahat olmayın, özüm 
hazırlaşıram”. 

“Kaş bir anlığa qayıda...” 
“İmtahan günü gördüm ki, Təbrizin 

üzü-gözü qızarıb. Sonradan bildim ki, su 
çiçəyi səpib. Elə o vəziyyətdə də imtaha-
na getdi. Amma ali məktəbə tələb olunan 
balı yığa bilmədi. Bizə də təskinlik verirdi 
ki, hara tələsirəm, bu il olmasın, gələn il 
olsun. Növbəti ilin yazında da  əsgərliyə 
çağırdılar...”

Ülviyyə xanım əlavə edir ki, 2018-ci il  
aprelin 2-də oğlunu əsgər aparıblar: “Bo-
yuna qurban olum, 1.80 boyu vardı. Ailə-
mizdə hamımızdan uca idi. Hardan biləy-
dik ki, şəhidlik mərtəbəsinə də qalxacaq”. 

Bu yerdə İldırım bəy söhbətə qoşulur: 
“Arada yanına gedirdim. Hərbi xidməti-
ni Bakıda, Azərbaycan Ordusunun Təlim 
Tədris Mərkəzində keçirdi. Hər dəfə nara-
zılıq edirdi ki, niyə əziyyət çəkib gəlirsən, 
vəziyyətim əladır. Komandirin yanında 
ona otaq və kompüter ayırmışdılar. Deyir-

di ki, heç nə də gətirmə, burda bizə hər şey 
verirlər. Bizimlə görüşəndən sonra arxası-
na baxmadan hərbi hissəyə keçirdi. Mən də 
heç vaxt onu qucaqlamırdım”. 

İldırım kişinin dediyinə görə, gözünü 
açandan ailəsi böyüklərin yanında uşağına 
nəvaziş göstərməzdi: “Atam babamın ya-
nında həmişə mənimlə məsafə saxlamışdı. 
Mən də belə tərbiyə aldığımdan övladları-
ma qarşı istiqanlı tərpənmirdim. Yadımda-
dır, bir dəfə Təbrizlə bazarda idim. Onun 
əlində dönər və limonad şüşəsi vardı. Bir-
dən ayağı ilişdi və arxası üstə aşdı. Yanım-
dakı iş yoldaşlarım dərhal yüyürüb, oğlu-
mu qaldırdılar, mən isə limonad şüşəsini 
götürüb, sakitcə baş verənləri izləyirdim. 
Sonradan Təbriz mənə deyəndə ki, “Ata, 
nə üçün məni yerimdən qaldırmaq istəmə-
din"”, söz tapıb cavab verə bilmədim. İndi 
də bu hadisə yadıma düşdükcə sızıldayı-
ram. Sağlığında mənim istiqanlığımı görə 

bilməyən övladım  yəqin ki, məzarında 
üşüyür... Kaş bir anlığa qayıda, doyunca 
bağrıma basardım...”

Seyfəli poliqonundan  
Şuşa döyüşünə 

Təbriz 2020-cu ilin aprelində hərbi 
xidmətdən qayıtdı. Düşünürdü ki, ailəsi-
nin mənzil problemini həll edəndən sonra 
arzularının ardınca getməyə çox zamanı 
olacaq. Buna görə də gecəsini gündüzünə 
qatıb, bazarda işini davam etdirir, eyni 

 zamanda, foto-video montaM işləri ilə bağlı 
sifarişlər alırdı. Ailənin durumu get-ge-
də yaxşılaşırdı. Həmin il Qorxmaz da ali 
məktəbi bitirəcək, bundan sonra yükləri 
xeyli azalacaqdı. Həm də şəhərin ùəhriyar 
küçəsində münasib qiymətə təklif olunan 
mənzili ala bilmişdilər.  

Atasının qeydiyyat ünvanı  Xaçmaz 
kəndi kimi qaldığından 2020-ci il sentyab-
rın 21-nə Təbrizi də xalası oğlu Orxanla 
birgə Səfərbərlik və Hərbi Xidmətə dağı-
rış üzrə Dövlət Xidmətinin Oğuz Rayon 
 ùöbəsindən təlim məşq toplanışına çağır-
dılar.  Səfərbərlik elan olunmasa da, Mü-
dafiə Nazirliyi baş verə biləcək növbəti 
erməni təxribatlarının qarşısını almaq üçün 
hazırlıqlara başlamışdı. 

Əvvəlcə hər iki xalaoğlunu Gəncəyə, 
Seyfəli ploiqonuna gətirdilər. Sentyabrın 
27-də müharibə başlayandan 2 gün sonra 
isə Füzuliyə göndərdilər.

“Tez-tez danışırdıq. Deyirdi ki, ay ata, 
bizim ölkənin nə qədər müasir silahları var 
imiş, heç əsgərlikdə olanda bunları görmə-
mişdim. Həm tək, həm də Orxanla birgə bir 
neçə fotosunu yollamışdı. Həlak olandan 
sonra videolarını da tapdım. Sadəcə harda 
olduğunu demirdi. Sonradan öyrəndim ki, 
Fizulidən  sonra Orxanla yolları ayrılıb. 
Təbriz Cəbrayılda və Xocavəndə döyüşüb, 
nəhayət ùuşaya qədər gedib çıxıb, xüsusi 
təyinatlılarla birgə ùuşanın müdafiəsində 
olub. Noyabrın 6-da zəng vurmuşdu. Ha-
mımızla danışdı, bir neçə dəfə “Mən sizi 
çox istəyirəm” dedi. Bizə ürək-dirək verdi 
ki, narahat olmayın, yaxın günlərdə mü-
haribə qurtaracaq. Sonra qardaşı ilə danış-
maq istədi. Qorxmaza deyib ki, əgər mənə 
bir şey olsa, ata-ana sənə əmanət...”

İldırım Cüməzadə oğlunun tezliklə 
evinə dönəcəyini gözləyirdi, amma... “Əv-
vəl  Orxanın şəhid xəbəri gəldi, ardınca da 
Təbrizin. Noyabrın 8-də zəng vurdular ki, 
Təbrizdən xəbər yoxdur...”    

Mingəçevirdə 44 günün  
44-cü şəhidi

Ata noyabrın 9-dan oğlunun axtarışına 
başlayıb. “Əsgər atası” filminin qəhrəmanı  
kimi günlərlə axtarışda olub və bu, 17 gün 
davam edib. Mingəçevir, Bərdə, Beyləqan, 
Ağcabədi, Biləsuvar, Bakı, Hadrut, Ağ-
dam, Yevlax, Gəncə və Füzulidə baş çək-
mədiyi ünvan qalmayıb: “O zaman yaralı-
ları və şəhidləri xəstəxana və hospitallara 
gətirirdilər. Hardan səs gəlirdi, dərhal ora 
tərpənirdim. Noyabrın 25-də mənə zəng 
gəldi ki, bir neçə əsgərin cənazəsini Füzu-
liyə, Diaqnostik Mərkəzə gətiriblər. Bəlkə 
oğlunuz da onların arasında ola”.

İldırım kişi gözlərinin yaşını silərək da-
vam edir: “Mərkəzdə mənə bütün şəhidlə-
rin cənazəsinə yaxınlaşıb, baxmaq imkanı 
yaradıldı. Hər birinə tərəf gəldikcə, Təbrizi 
görəcəyimi ağlımdan keçirirdim. Amma 
onların arasında oğlumu tapmayanda həm 
təəssüÀəndim, həm də sevindim ki, bəlkə 
sağdır... Amma sonradan bildim ki, məni 
oğlumla görüşə hazırlayırlar. Bir zabit qo-
luma girib məni mərkəzdən çölə çıxardı.  
Bir az aralıda, düzəngahda kiminsə sakit-
cə uzandığını gördüm. Yaxınlaşıb üzünü 
açanda Təbrizi tanıdım. İlk baxışda mənə 
elə gəldi ki, ona bir güllə də toxunmayıb. 
Üzərində bunların əlaməti hiss olunmur-
du. Bir azdan zabit oğlumun gur saçlarını 
aralayıb, mərmi yarasının yerini göstərdi 
və dedi ki, şəhidimizi snayperlə başından 
vurublar. Başının güllə çıxan yerini isə aşa-
ğıya çevirmişdilər...” 

26 noyabr 2020-ci ildə Təbriz İldırım 
oğlu Cüməzadə Mingəçevirin ùəhidlər 
Xiyabanında torpağa tapşırıldı. O, bu xi-
yabanda 44 günlük müharibə zamanı dəfn 
olunmuş 44-cü şəhid oldu.

“Fəxr edin ki, belə  
oğlunuz var”

Təbriz Cüməzadənin Vətən qarşısında 
xidmətlərini nə dövlət, nə ailəsi, nə icti-
maiyyət  unutmur.  Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyev 20 yaşında şəhidlik zirvə-
sinə ucalan bu gənclə bağlı 2020-ci ildə 
üç sərəncam imzalayıb. Onu ölümündən 
sonra dekabrın 15-də �Vətən uğrunda�, 
18-də  �Cəsur döyüşçü�  və 29-da �ùuşanın 
azad olunmasına görə� medalları ilə təltif 
edib. 2021-ci il noyabrın 26-da isə  Təb-
riz Cüməzadənin anım günündə yaşadığı 
binanın qarşısında adının əbədiləşdirilməsi 
üçün barelyef və bulaq kompleksi  açılıb.

Təbriz hələ uşaqlıqdan ailəsinin mənzil 
alacağı günün həsrətindəydi. 19 illik ki-
rayə həyatından sonra onun da qatqısı he-
sabına ailə mənzil alıb və Təbriz də cisma-
ni həyatının 5 ayını burda keçirib. Bundan 
sonra isə həmin mənzildə ruhən yaşamağa 
başlayıb. Ailə Təbrizin iş və yataq otağını 
onun ev muzeyinə çevirib.  Valideynlərinin 
bildirdiyinə görə, muzeydə 11 mindən çox 
eksponat toplanıb. 

Bu eksponatların içərisində 2020-ci ilin 
yayında alınan və heç bir vərəqində qeyd 
aparılmayan pasport da var.  Ülviyyə xa-
nım deyir ki, Təbriz başqa ölkələrə səfər-
lərə çıxmağa, virtual olaraq tanıdığı dost-
ları ilə canlı ünsiyyət yaratmağa can atırdı:  
“İstəyirdi ki, Qarabağın azadlığından son-
ra o taylı-bu taylı Azərbaycan da birləşsin, 
Bakıdan Təbrizə yol ölkə xaricindən deyil, 
ölkə içindən keçsin. Mili yeməklərimizin 
də dünyada tanınması üçün əlindən gələni 
edirdi. Yeri gəlmişkən, yarpaq dolmasını 
çox xoşlayırdı. Hətta mən dolma bükəndə 
gəlib kömək edirdi. Deyirdi ki, xaricə ge-
dəndə dostları üçün özü dolma, dovğa da 
hazırlayacaq. Qoy görsünlər ki, bizim nə 
dadlı yeməklərimiz var...”

Ülviyyə xanım oğlunun at sürməyin-
dən, hələ uşaqlıqdan cüdo ilə məşğul olma-
ğından da danışdı, tez-tez yuxularına gəl-
diyini dedi: “Ay ana, bəsdir ağlayıb, mənə 
yas saxladınız. Elə yerdəyəm ki, məni gör-
səniz, sevincinizin həddi-hüdudu olmaz. 
Burda çox rahatam, hamı mənə hörmət 
edir. Fəxr edin ki, belə oğlunuz var”.

Fərman NƏBİYEV,   
³MinJəçevir işıTları´ Təzetinin  

baş redaktRru, Əməkdar jurnalist  

Əbədi  ucalıq
�� yaşından zəhmətə alışan və �� yaşında ùuşanın azad olunmasında 

şəhidlik zirvəsinə ucalan 7əbriz &üməzadənin həyat hekayəsi 
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Şahtaxtinskilərin diplomat oğlu
Qədim Şahtaxtı kəndi məşhur Şahtaxtinskilərin ata mülkü olub. 

Bu kəndi miras kimi nəsildən-nəslə ötürülüb. Onlar hər zaman öz ata-
baba yurdları ilə öyünüblər. Bu fakt da fikrimizi təsdiqləyir ki, bir dəfə 
Şahtaxtinskilərin ağsaqqalı Hacı Vəli ağa İrəvan qubernatoruna qürurla 
deyib: “Bizim təzə familiya qəbul etməyə ehtiyacımız yoxdur. Biz 500 
ildən artıqdır ki, Şahtaxtılı familiyasını daşıyırıq”. Şahtaxtinskilər Rusiya 
imperiyasının, Avropanın harasında yaşasalar da, öz doğma yurdlarını 
heç vaxt unutmayıblar,  Şahtaxtı kəndi ilə daim əlaqələri olub.

Təəssüf ki, onların nəsil şəcərələri az 
öyrənilib. Sənədlərdə bu nəslin adı Ağacıq 
kimi də qeyd olunub. Məsələn, I İsa Sultan 
Ağacıq, Əli bəy Ağacıq və s. Son illərə qə-
dər Şahtaxtı kəndində onların malikanələri 
yerləşən əraziyə də “Ağalıq” deyirdilər. 
Elə indi də  yaşlılar oranı bu cür adlandırır-
lar. Ehtimal var ki, bu söz “Ağacığ”ın təh-
rif olunmuş variantıdır. Çünki 1840–1859-
cu illərdə İrəvan bəy komissiyasında onlar 
ulu babalarının adının Ağacır ağa kimi 
qeyd ediblər.

Əlimizdə olan sənədlərə görə, I İsa 
Sultan Şah Sultanın oğludur. Və bu gün 
200 ildən artıqdır ki, dünyada tanınan 
Şahtaxtinskilər I İsa Sultanın törəmələ-
ridir. II İsa Sultan Nəcəfqulu Sultan oğlu 
isə onun nəvəsidir. II İsa Sultanın həyatı 
və şəxsiyyəti, eləcə də fəaliyyəti nəsillərə 
bir nümunədir. O, bütün həyatını imperiya 
əsarətinə qarşı mübarizəyə həsr edib. Şah-
taxtinskilər əsasən  Şahtaxtı,  Naxçıvan,  
İrəvan və Tiflisdə yaşayıblar. Kəngərlilər 
yaşayan kəndlərinin bir neçəsində – Cəh-
ridə, Xəlillidə, Yəmxanada, Tumbulda və 
Yurdçuda da onların çox böyük torpaq 
sahələri var idi. Yüksək təbəqəyə aid olsa-
lar da, həmişə sadə xalqla bir olublar. Öv-
ladlarını sadə xalqın içərisində böyüdüb 
tərbiyə ediblər.   

Zaman keçdikcə bu soyun xidmətlə-
ri, xalq və dövlət naminə fədakarlıqları 
aşkarlanır. XIX və XX yüzilliklərdə Şah-
taxtinskilərin Azərbaycan xalqının elminə, 
mədəniyyətinə çox dəyərli şəxsiyyətlər 
bəxş edən məşhur nümayəndələri olub. Bu 
soyun məşhur nümayəndələrinin bəzilə-
rini xatırlatmaq yerinə düşər: İsa Sultan 
Şahtaxtinski, Məmmədağa Şahtaxtinski, 
Behbud ağa Şahtaxtinski, Əbülfət Şahtax-
tinski, Baxşəli ağa Şahtaxtinski, Həmid 
bəy Şahtaxtinski, Həbibulla Şahtaxtinski, 
Elmira xanım Şahtaxtinskaya, Toğrul Şah-
taxtinski, Məhəmməd Şahtaxtinski, Alek-
sis Şahtaxtinski,  xaricdə təhsil almış ilk 
azərbaycanlı qadın Leyla Şahtaxtinskaya, 

ilk azərbaycanlı qadın həkim-ginekoloq 
və elmlər doktoru Adilə Şahtaxtinskaya və 
başqaları.

Kitablar və arxiv sənədləri göstərir ki,   
XX yüzillikdə Azərbaycan xalqının yetir-
diyi nadir şəxsiyyətlərdən biri də Behbud 
ağa Şahtaxtinski olub. O, 1881-ci ildə Şə-
rur-Dərələyəz qəzasının Şahtaxtı kəndin-
də yoxsullaşmış bəy ailəsində doğulmuş, 
 dördsinifli kənd məktəbini bitirdikdən 
sonra çörək pulu qazanmaq üçün Bakı-
ya gəlmiş və Bakı fəhlə sinfinin tərkibinə 
daxil olaraq Azərbaycanın ictimai-siyasi 
həyatında fəal rol oynamışdır. XX əsrin 
ilk illərində Bakıda keçirilən siyasi tətil 
və nümayişlər bir inqilabçı demokrat kimi 
Behbud ağa Şahtaxtinskini çox düşündür-
müş və onun proletar sinfi şüurunun, siyasi 
tərbiyəsinin, döyüş təcrübəsinin və inqila-
bi fəallığının artmasına güclü təsir etməklə 
sonrakı fəaliyyətində böyük rol oynamışdı.

Behbud ağa Şahtaxtinski Birinci Rus 
inqilabi dövründə (1905–1907) Bakı 
dəftərxana işçi birliyinin yaranmasında 
fəal iştirak etmiş, dövlət idarə işçiləri bir-
liyinin üzvü olmaqla bərabər, şəxsi yolla 
təhsilini artıraraq hüquq müdafiəçisi kimi 
formalaşmışdır. 1904-cü ilin sonunda 
“Hümmət” qrupunun fəal üzvlərindən biri 
olmuş və Azərbaycan dilində eyni adlı ilk 
fəhlə qəzetinin ideyaları uğrunda çalışa-
raq artıq peşəkar inqilabçı kimi yetişmiş-
dir. 1905-ci ildə “Hümmət” bağlandıqdan 
sonra Behbud ağa bir müddət “Balaban” 
jurnalının redaktoru olmuş, müxtəlif möv-
zularda publisistik məqalələrlə dövrü 
mətbuatda çıxış etmişdir. 1917-ci il fev-
ral burjua-demokratik inqilabından sonra 
N.Nərmanovun başçılığı ilə “Hümmət” 

təşkilatı yenidən fəaliyyətini genişləndir-
dikdə Behbud ağa Şahtaxtinski təşkilatın 
rəhbər heyətinə və qəzetin redaksiya heyə-
tinin tərkibinə daxil olmuşdur. 

Behbud ağa Şahtaxtinski 1918-ci ildə 
kütlələr arasında öz fəaliyyətini daha da 
genişləndirdiyinə görə “Hümmət” təş-
kilatı sədrinin müavini, daha sonra  isə 
N.Nərimanov xəstəliyinə görə Həştərxana 
getdiyindən yeni heyətin iclasında təşki-
latın sədri seçilmişdir. O, “Hümmət” təş-
kilatının sədri işləməklə yanaşı, Fövqəla-
də Komissiyada məsul vəzifə tutmuş və 
Azərbaycanda hakimiyyət orqanlarının 
möhkəmləndirilməsi uğrunda mübarizə 
aparmışdır. 

Behbud ağanın bütün siyasi, diplomatik 
və publistik fəaliyyətindən azərbaycançılıq 
qırmızı xətlə keçir. Siyasi publisistikanın 
ən yaxşı nümunələrini yaradan Behbud ağa 
Şahtaxtinski ictimai-siyasi təsir vasitəsi 
kimi mətbuatın rolunu düzgün qiymətlən-
dirmiş, milləti oyatmaq, milli-mənəvi yad-
daşı bərpa etmək üçün publisistik fəaliy-
yətdən bir vasitə kimi faydalanmışdır. O, 

1918-ci ildə “Azərbaycan”da dərc etdirdi-
yi “Həyatın əks sədaları” məqaləsində mil-
li mədəniyyətin inkişaf etdirilməsinin nə 
üçün vacib olduğunu əsaslandıraraq yaz-
mışdır: “Özünəməxsus mədəniyyətə malik 
olmadan, millət müstəqil ola bilməz”.

Eyni zamanda Behbud ağa Şahtaxtins-
ki 1918-ci ilin mayında Bakı qəzası kəndli 
deputatları sovetlərinin qurultayında 15 
nəfərdən ibarət İcraiyyə Komitəsinin heyə-
tinə daxil edilmiş və şəxsən kəndlərdə ya-
ranan hakimiyyət orqanlarının işinin düz-
gün təşkilinə ciddi səy göstərərək, kəndli 
sovetlərinin canlanıb qüvvətlənməsində 
yaxından iştirak etmişdir. 1918-ci ilin 
avqust-sentyabr aylarında Bakıda “Sent-
rokaspi diktaturası” hakimiyyət uğrunda  
mübarizə apararkən Bakını müdafi edən 
Behbud ağa Şahtaxtinski həbs olunmuş, 
bir neçə vaxtdan sonra Bakıdan Gəncəyə 
göndərilmiş və 3 ay həbsdə qaldıqdan son-
ra azad olunub Naxçıvana gəlmişdir.

Behbud ağa Şahtaxtinski Naxçıvanda 
inqilabi hərəkata qoşulmuş, öz ətrafında 
yerli hümmətçiləri, demokratları toplaya-
raq hərəkatı canlandırmış, hərbi feodal və 
daşnak irticasına qarşı kəskin mübarizə 
aparmaqla əhalinin maddi təchizatı və 
təhlükəsizliyinin qorunmasına köməklik 
göstərmişdir. O, 1920-ci ilin iyun ayına-
dək Naxçıvanda ictimai təminat, müha-
cirlərə kömək komissiyasında, sahibsiz 
uşaqlar evinin direktoru vəzifəsində çalış-
mış və ən nəhayət, Qaçqınlar Komitəsinin 
sədri kimi Ermənistandan didərgin düş-
müş soydaşlarımızın yerləşdirilməsində, 
onların torpaq sahəsi, ərzaq və s.-lə təmin 
olunmasında əvəzsiz xidmətləri olmuş-
dur.

1920-ci ilin aprel ayında Azərbaycan 
Demokratik Respublikası süquta uğradıq-
dan sonra N.Nərimanovun şəxsən inandığı 
və onun yaxın silahdaşı olan Behbud ağa 
Şahtaxtinski Azərbaycan Xalq Ədliyyə 
Komissarı, həmin il iyulun 15-də isə Azər-
baycan SSR-in RSFSR-də ilk fövqəladə və 
səlahiyyətli nümayəndəsi təyin edilmişdir. 
Bu vəzifələrdə qısa müddət işləməsinə 
baxmayaraq, üzərinə düşən tapşırıqları la-
yiqincə yerinə yetirmiş və Azərbaycanın, o 
cümlədən Naxçıvanın taleyüklü məsələlə-
rini həll edərək, 1920-ci il sentyabrın 30-
da Moskvada “Hərbi və iqtisadi ittifaq 
haqqında” RSFSR ilə Azərbaycan SSR 
arasında bağlanmış müqaviləni imzalamış, 
1921-ci il martın 16-da bağlanmış “Dost-
luq və Qardaşlıq haqqında” RSFSR–Tür-
kiyə müqaviləsində Azərbaycanı təmsil 
etmişdir.

1921-ci ilin yanvarında Naxçıvanın 
ağır vəziyyətini nəzərə alan AK(b)P MK-
nın Bürosu B.Şahtaxtinskini Naxçıvana 
komissar göndərməyi qərara almışdır. 
Naxçıvanın ictimai-siyasi vəziyyətinə 
yaxından bələd olan Behbud ağa vəziyyə-
ti normal hala salmaq üçün çox çalışmış, 
məcburən bir sıra sərt tədbirlər həyata ke-
çirmiş, hətta bəzi komissarların vəzifədən 
azad edilərək partiya sıralarından uzaq-
laşdırılmasına nail olmuşdur. Naxçıvanda 
xalqın vəziyyətini kökündən öyrənib araş-
dırdıqdan sonra 1921-ci il aprelin 19-da 
Azərbaycan İnqilab Komitəsinin iclasında 
“Naxçıvanın siyasi və iqtisadi vəziyyəti 
haqqında” məruzə etmişdir.

Behbud ağa Şahtaxtinski 1921-ci il ap-
relin 23-də Qafqaz Cəbhəsi Hərbi İnqilab 
Şurası üzrə verilən əmrlə Naxçıvan SSR 
Fövqəladə komissarı təyin edilmiş və həm 
də Naxçıvan Sovet Sosialist Respublikası 
Xalq Komissarları Sovetinin sədri seçil-
mişdir. Bu vəzifəyə təyin edildiyi zaman 
Naxçıvanda dəhşətli quraqlığın baş ver-
məsi, bu səbəbdən onsuz da çətin olan 
vəziyyətin daha da ağırlaşmasına baxma-
yaraq, Behbud ağa Şahtaxtinskinin yüksək 
təşkilatçılıq bacarığı sayəsində əhalinin və 
bölgəyə gəlmiş qaçqınların vəziyyətinin 
yaxşılaşdırılması istiqamətində tədbirlər 
həyata keçirilmişdir. Bunun üçün, hətta 
xarici ölkələrin, beynəlxalq təşkilatların 
yardımından da istifadə edilmiş, digər yer-
lərdən Naxçıvana taxıl və müxtəlif ərzaq 
məhsulları gətirilmişdir. Bütün bu tədbir-
lərin sayəsində Naxçıvan əhalisi və orada 
yerləşdirilən qaçqınlar qismən də olsa, 
çətinliklərdən və məhv olmaqdan xilas ol-
muşdur.

Behbud ağa Şahtaxtinski yüksək və-
zifədə işləyərkən əsas qüvvəsini Naxçı-
vanın statusunun müəyyən edilməsinə və 
Naxçıvanda idarə orqanlarını təşkil etmək, 
möhkəmləndirmək işinə sərf etmişdir. 
Eyni zamanda, B.Şahtaxtinskinin AK(b)P 
MK Siyasi Bürosunun 1921-ci il 26 avqust 
tarixli qərarı ilə Azərbaycanın SSR-in 
Qars konfransında səlahiyyətli nümayən-
dəsi təyin edilməsi Naxçıvanın taleyinin 
həll olunması  üçün daha geniş imkanlar 
açmış və konfransda Naxçıvana muxtariy-
yət statusu verilməsi,  onun sərhədlərinin 
dəqiqləşdirilməsi haqqında qərar qəbul 
edilmişdir.

Xalqımızın tarixi taleyində çox mühüm 
rol oynamış Moskva və Qars beynəlxalq 
müqavilələrinin imzalanmasında göstər-
diyi vətənpərvərlik və siyasi uzaqgörənlik 
onun adını Azərbaycanın görkəmli şəxsiy-
yətləri ilə bir sırada qoymağa tamamilə 
əsas verir. Qars müqaviləsi dünən olduğu 
kimi, bu gün də, gələcəkdə də Naxçıva-
nın muxtariyyət statusuna təminat verən 
çox mühüm hüquqi, siyasi və beynəlxalq 
sənəddir.

Ümummili liderimiz Heydər Əliyev 
beynəlxalq Qars müqaviləsinin və onun 
müəlliflərindən biri olan Behbud ağa Şah-
taxtinskinin tariximizdəki yerini və rolunu 
yüksək qiymətləndirərək demişdir: “Nax-
çıvan Azərbaycanın əsas torpağından ayrı 
düşdüyünə görə Naxçıvanın bütövlüyünü, 
təhlükəsizliyini, dövlətçiliyini, muxtariy-
yətini gələcəkdə də təmin etmək üçün Qars 
müqaviləsi bizim üçün çox böyük, əvəzi 
olmayan sənəddir... Kim Azərbaycanın 
milli mənafelərinin keşiyində durubsa, ona 
xidmət göstəribsə, o insanlar bizim tarixi-
mizdə həmişə hörmətlə yada salınmalıdır-
lar və tariximizə daxil olmalıdırlar. Qars 
müqaviləsinin altında  Behbud ağa Şahtax-
tinskinin imzası vardır”.

Behbud ağa Şahtaxtinski 1921-ci ilin 
noyabrında Ölkə Partiya Təşkilatının bi-
rinci konfransında Azərbaycan SSR Xalq 
FKM komissarı və Xalq Komissarları 
Soveti sədrinin müavini, 1923-cü ildə isə 
Zaqafqaziya Ali Arbitraj Komissiyasının 
üzvü seçilmiş və ömrünün son günlərinə-
dək Azərbaycanın milli mənafeyinin keşi-
yində durmuşdur. 

Bəli, mürəkkəb və çətin bir dövrdə ya-
şayıb fəaliyyət göstərən  Behbud ağa Şah-
taxtinski belə bir ibrətamiz bir həyat yolu 
keçmişdir. O, 30 may 1924-cü ildə Tiflisdə 
müəmmalı şəkildə vəfat etmişdir.

Aygün HƏMZƏYEVA, 
 Naxçıvan MR Dövlət Arxiv  

İdarəsinin aparıcı arxeoqrafı 

“Qafqazın konservatoriyası” adlanan Şuşa çox sayda istedadlı musiqiçilər 
yetirib. Tanınmışlar sırasında Əliverdibəyovlar sülaləsinin, ilk növbədə, Üzeyir 
Hacıbəylinin dayısı və ilk musiqi müəllimi Ağalar Əliverdibəyovun adı çəkilir. O, 
bəstəkar Nazim, skripkaçı Rasim, pianoçu Nüşabə Əliverdibəyovlar kimi məşhur 
musiqiçilərin atası idi. Onun digər oğlu – bu gün 90 illik yubileyi olan dirijor 
Kazım Əliverdibəyov da sülalənin adına şərəf gətirənlərdən idi. 

Orkestrlə danışan dirijor 
...Bu ilin bir yaz axşamı idi. Şəxsi minik 

maşınımda rayondan Bakıya qayıdırdım. 
Radioqəbuledicini açanda akademik Rafael 
Hüseynovun məşhur “Axşam görüşləri” ve-
rilişinin başlanması elan edildi. Maraqla qu-
laq asdım. Söhbət Kazım Əliverdibəyovdan 
gedirdi. Rafael müəllim ondan hələ 1974-cü 
ildə radio üçün 1 saatlıq müsahibə aldığını 
xatırladı, söhbətlərinin ən maraqlı nüansları-
nı misal gətirdi. Dedi ki, tamaşaçılar Üzeyir 
Hacıbəylinin və bir çox məşhurların əsərləri-
ni Kazım Əliverdibəyovun təqdimatındə hə-
mişə alqışlarla qarşılayıblar. O, xüsusi zövq 
sahibi olub, həmişə məlum və məşhur əsər-
lərə dirijorluq edib. 

Doğrusu, həmin günə qədər Kazım Əli-
verdibəyov haqqında elə də geniş məlumat-
lı deyildim. Amma “Axşam görüşləri”ndən 
sonra bu baxımdan xeyli zənginləşdim. Onu 
da öyrəndim ki, əksər həmkarları kimi, Ka-
zım Əliverdibəyov da çox danışmağı sevmir-
miş. Haradansa bu barədə oxumuşam: “Axı, 
dirijor çox zaman susur. Danışan çubuğu, mi-
mikaları, əlləri və gözləri olur. O, sadəcə, or-
kestrlə danışır ki, bunu da tamaşaçı görmür”. 

Kazım Əliverdibəyov deyirdi ki, onların 
ailəlikcə musiqiçi olması atasının arzusu, 
Üzeyir bəyin təkidi ilə baş tutub. O, 1944-54-
cü illərdə Azərbaycan Dövlət Konservatori-
yasının (indiki Üzeyir Hacibəyli adna Bakı 
Musiqi Akademiyası) nəzdində fəaliyyət 
göstərən onillik musiqi məktəbinin skripka 
sinfində oxuyub. Böyük qardaşı Nazimlə tez-
tez Niyazinin, eləcə də məşhur rus, belorus, 
ukraynalı dirijorların Bakıdakı çıxışlarına 
baxmağa gedib və bu sənətə könül verib. Ni-
yazinin daha çox vurğunu olub.

Orta təhsilini bitirdikdən sonra konser-
vatoriyanın xor dirijorluğu fakültəsinə daxil 
olan gənc musiqiçi hələ tələbə ikən Süley-
man Ələsgərovun təklifi ilə musiqili kome-
diya teatrına (indiki Azərbaycan Dövlət Mu-
siqili Teatrı) dirijor vəzifəsinə dəvət olunub. 
1959-cu ildə ali təhsilini başa vurub. Bir 
il sonra dirijorluq fəaliyyətini Azərbaycan 
Dövlət Akademik Opera va Balet Teatrın-
da davam etdirib. Teatr tariximizdə ilk dəfə 
Adanın “Jizel” baletini səhnəyə qoyub. Özü 
də o zaman baletin yalnız klavirləri varmış, 
partituranı gənc dirijor özü yaradıb. 1996-cı 
ildə Türkiyədən dəvət alan Kazım Əliverdi-
bəyov 10 il  İzmir Konservatoriyası Böyük 
Simfonik Orkestrinə rəhbərlik edib və eyni 
zamanda dirijorluqdan dərs deyib. Orada iş-
ləyərkən dəfələrlə Fransaya dəvət edilərək, 
konsertlər verib. Sonra Bakıya qayıdaraq, 
Musiqi Akademiyasında çalışıb, solo oxuma 
va opera hazırlığı kafedrasının professoru 
olub, Əməkdar incəsənət xadimi fəxri adına 
layiq görülüb.

Kazım Əliverdibəyov vaxtaşırı keçmiş 
ittifaqın şəhərlərində – Moskva, Leninqrad, 
Soçi, Daşkənd, Kiyev, Kislovodsk, Qorki-
də qastrollarda olub, Azərbaycan musiqisini 
şöhrətləndirib.

On il əvvəl BMA-da onun 80 illik yubile-
yi təntənə ilə qeyd edilib. Fərhad Bədəlbəyli, 
Firəngiz Əlizadə, Rafael Hüseynov, Xura-

man Qasımova, Rəfiqə Axundova, Sərdar 
Fərəcov və başqaları onun haqqında yüksək 
fikirlər söyləyiblər. Müslüm Maqomayev, 
Tamara Sinyavskaya, Yelena Obraztsova, 
Bella Rudenko kimi səs ustalarının ifalarına 
dirijorluq etdiyi bildirilib. Xatırlanıb ki, Ka-
zım Əliverdibəyov Pyotr Çaykovskinin “Qu 
gölü” və “Şelkunçik” (“Fındıqqıran”), Fikrət 
Əmirovun “Şur”, Frederik Şopenin “Şope-
niana”, Üzeyir Hacıbəylinin “Leyli və Məc-
nun”, Qaetano Donizettinin “Sevgi içkisi” və 
sair baletlərinə quruluş verib. Üzeyir bəyin 
“Əsli və Kərəm” operasının partiturası da 
ona məxsusdur. Bir qayda olaraq, bütün so-
listlərə xoş münasibət bəsləyib, özünü yetərli 
qədər sadə aparıb.

Özü danışırdı ki, dostu, SSRİ Xalq artisti 
Müslüm Maqomayevlə dəfələrlə birgə çıxış 
edib. “Ulu öndər Heydər Əliyev Müslümün 
bütün tamaşalarına gələrdi. İllər sonra gö-
rüşlərinin birində dahi şəxsiyyət üzünü Müs-
lümə tutaraq dedi ki, yaxşı xatırlayıram, sən 
bizim opera teatrında “Seviliya bərbəri”ndə 
gözəl oxudun. Sonra məclis iştirkçılarından  
“Dirijor kim idi?” – deyə soruşdu. Kimsə 
“Rauf Abdullayev idi” deyə cavab verəndə 
Heydər Əliyev ona düzəliş verdi: “Yox, Rauf 
deyildi, onda dirijor Kazım idi”. Müslüm də 
təsdiqlədi”.

Kazım Əliverdibəyov dirijor kimi şux, 
gümrah görünməyində, heç vaxt pult arxa-
sında, necə deyərlər, taqətdən düşməməyin-
də idmanın da rolu böyük olub. Yeniyetmə 
vaxtlarından voleybol və şahmatla məşğul 
olub, yarışlarda mükafatlar qazana bilib. Hət-
ta 3-cü kursda oxuyarkən Tbilisidə keçirilən 
şahmat yarışında sənət institutlarının tələ-
bələri və gənc müəllimlər arasında 2-ci yeri 
tutub.  

Kazım Əliverdibəyov Prezidentin fər-
di təqaüdçüsü idi. 2022-ci il dekabrın 19-da 
dünyasını dəyişib. Amma ömrü xatirələrdə 
hələ də davam edir. 

Əli NƏCƏFXANLI  
XQ

Kazım Əliverdibəyov – 90 

Naxçıvan Muxtar Respublikası – 100

MƏDƏNİYYƏT

Naxçıvanda Şahtaxtinskilər Muzeyi 

Mənəvi dəyərlər və milli ideya 
mövzusunda beynəlxalq konfrans

Azərbaycan Milli Elmlər Akademiyasının  Fəlsəfə və Sosiologiya 
İnstitutunda Ümumdünya Fəlsəfə Gününə həsr olunmuş “Dəyərlər və 
identikliyin fəlsəfi problemləri” mövzusunda beynəlxalq elmi konfrans 
keçirilib.

Elmi məclisi açan AMEA-nın preziden-
ti akademik İsa Həbibbəyli fəlsəfə elmi-
nin meydana gəlməsi, tarixi, inkişaf yolu, 
məqsəd və vəzifələri haqqında danışıb. O, 
qədim yunan filosofları Platonun idealist və 
Aristotelin materialist fəlsəfi düşüncəsinin 
əsrlərdən bəri şüurlara hakim kəsildiyini, 
bu iki istiqamətin fəlsəfə elminə istiqamət 
verərək onu çoxsaylı müstəqil düşüncə, 
ideya və nəzəriyyələrlə zənginləşdirdiyini 
deyib. AMEA rəhbəri daha sonra Fəlsəfə və 
Sosiologiya İnstitutunun əməkdaşlarının son 
dövrlərdə “Milli identiklik”, “Milli fəlsəfə 
konsepsiyası”, “Sufi fenomenologiyası” və 
digər mövzularda apardıqları aktual tədqiqat-
ları yüksək qiymətləndirib.

UNESCO üzrə Azərbaycan Respubli-
kasının Milli Komissiyasının nümayəndəsi 
Mustafa Şabanov Ümumdünya Fəlsəfə Gü-
nünün tarixi barədə məlumat verib. O qeyd 
edilən günün başlıca məqsədin fəlsəfənin cə-
miyyətlərdə oynadığı əhəmiyyətli rolu insan-
lara dərindən anlatmaq, cəmiyyətdə fəlsəfi 
düşüncə mədəniyyətini təşviq etmək olduğu-
nu bildirib.

Niderlandın SOTA Elmi Mərkəzinin baş 
direktoru Mehmet Tütünçü isə türk milli 

kimliyinin fəlsəfi anlamından, Birinci Qara-
bağ müharibəsi dövründə Azərbaycanın haqq 
səsini dünyaya çatdırmaqda ümumtürk qar-
daşlığının rolundan  danışıb. O, 2020-ci ildə 
ölkəmizin haqq savaşında əldə etdiyi tarixi 
Zəfərin Türk dünyasında ortaq sevinc və qü-
rur hissi ilə yaşandığını söyləyib.

Toplantıda “Qələbə, dəyərlər və identik-
lik”, “Müasir dünyada identiklik konsepsiya-
sı”, “Türk milli kimliyi”, “Heydər Əliyevin 
dövlətçilik təlimində milli özünüdərk, milli 
kimlik və mənəvi dəyərlər”, “İdentiklik fəl-
səfə və tarix arasında: XIX-XX əsrlərdə Tu-
nisdə italyan icmasının nümunəsi əsasında”, 
“Sufi fenomenologiya yeni dövrün fəlsəfəsi 
kimi”, “Gələcək şəxsiyyətin fəlsəfi dərki” və 
digər mövzularda məruzələr dinlənilib. 

Xatırladırıq ki, AMEA Fəlsəfə və Sosi-
ologiya İnstitutunun baş elmi işçisi, fəlsəfə 
elmləri doktoru, “Xalq qəzeti”nin analitiki 
Füzuli Qurbanovun beynəlxalq elmi məclis-
də “Yeni tarixi mərhələdə milli ideya: fəlsəfi 
yanaşma” adlı məruzəsi böyük maraqla qar-
şılanıb və yüksək dəyərləndirilib.

T.RÜSTƏMLİ 
XQ

AMEA-da Ümumdünya Fəlsəfə Günü
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“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC 
tabeliyindəki  Dəniz Nəqliyyat Donanmasının quru yük liman 

sahəsinin ərazisinin işıqlandırılmasını təmin edən projektorların 
və elektrik panellərinin quraşdırılması xidmətlərinin   

  (mal-material daxil olmaqla) satın alınması məqsədilə
TENDER ÜSULU İLƏ  MÜSABİQƏ  ELAN  EDİR

Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər 
ZZZ.asco.az səhifəsinə daxil olmaqla elan-
lar bölməsindən əlavə sənədləri və ətraÀı 
məlumat əldə edə  bilərlər.

Müraciət üçün son müddət 2024-cü il de-
kabrın 4-ü saat 17.00-dəkdir.

Sənədlər Azərbaycan dilində, 2 nüsxə-
də (əsli və surəti) tərtib olunmalıdır (xarici 

dildəki tender təkliÀəri Azərbaycan dilinə 
tərcümə edilməlidir). Göstərilən vaxtdan gec 
təqdim olunan zərÀər açılmadan geri qayta-
rılacaqdır.

Əlaqə  telefonu- (012) 404-37-00, daxi-
li:1177 

Ünvan- AZ1003, Bakı şəhəri, Mikayıl 
Useynov küçəsi 2.

Rusiya türk-müsəlmanlarının 
milli oyanış öndəri 

Həsən bəy Zərdabinin maarifçilik  
mücadiləsi məfkurə qaynağıdır 

gtən əsrlərdə yaşamış millət fədailərindən və zəka sahiblərindən söz düşəndə, nədənsə 
qulaqlarımda rəhmətlik Mirzə Cəlilin “gözümü açanda bu dünyanı qaranlıq görmüşəm” 
sözləri səslənir. Gözlərim önünə isə qaranlıq bir gecədə yol gedən bir dəstə nabələd 
adamın güclə seziləcək kölgələri gəlir. İrəlidə addımlayanlardan biri əlindəki fənəri arabir 
başı üzərinə qaldırır ki, arxada gələnlər ayaqlarının altını yaxşı görsünlər və yolun çala-
çuxuruna düşüb əzilməsinlər...

Xəyali bir filmin ilk kadrlarını xatırla-
dan bu lirik ricət ictimai fikir və mədəniyyət 
tariximizdə dərin iz qoymuş və məktəb ya-
ratmış  şəxsiyyətlərin keçdiyi ağır yolun və 
xalqa xidmətin simvolik ifadəsi sayıla bilər. 
dünki belə işıqlı şəxsiyyətlər taleyin onlara 
bəxş etdiyi ömür payını sadəcə özləri üçün 
yaşamamışlar. Onlar son nəfəslərinədək vətə-
nin və millətin taleyini düşünmüş, bu yolda 
şərəÀə xidmət göstərmişlər. 

Belə şəxsiyyətlərdən biri, böyük maarif-
çi, alim, publisist və ictimai xadim Həsən bəy 
Zərdabidir. Noyabrın 28-i bu böyük insanın 
anım günüdür. Yeri gəlmişkən,  1992-ci ildə 
Həsən bəyin anadan olmasının 150 ili tamam 
oldu. Amma, nədənsə, bu parlaq şəxsiyyətin 
yubileyini təntənəli şəkildə qeyd etmək unu-
duldu.

65 il mənalı ömür sürmüş Rusiya 
türk-müsəlmanlarının fikir öndəri Həsən bəy 
Zərdabi xalqın maariÀənməsi, azadlığı uğ-
runda inam və imanla mübarizə aparıb, milli 
təhsilimizin, teatrımızın, mətbuatımızın əsa-
sını qoyub. Onun fəaliyyəti yalnız bu sahələr-
lə məhdudlaşmayıb. Həsən bəyin milli oya-
nış mübarizəsi XX əsrin əvvəllərində istiqlal 
mübarizəsinə çevrildi. 

Aşağıda söylədiklərimiz Həsən bəy Məli-
kovun (Zərdabinin) işıqlı arzularının və əməli 
fəaliyyətlərinin müxtəlif anlarıdır. 1869-cu ilin 
noyabr ayında Həsən bəy Bakı Realnı Gimna-
ziyasına “təbiət tarixi” müəllimi təyin olunur. 
Onun maarifçilik fəaliyyəti də geniş şəkildə 
elə o vaxtdan başlayır. O, məktəbdə xeyriy-
yə cəmiyyəti yaratmaq istəyir. Buna görə də 
tələbəsi və dostu, sonralar ədəbiyyatımızın 
klassiklərindən biri olan Nəcəf bəy Vəzirov-
la, demək olar ki, Azərbaycanı el-el, oba-oba 
gəzərək, İrəvan, Dərbənd, TiÀis şəhərlərinə 
gedərək imkanlı şəxslərdən kömək istəyir. 

gmrünün ixtiyar çağında Həsən bəy 
“Həyat” qəzetində (N107, 25 noyabr 1905-
ci il) həmin günləri xatırlayaraq belə yazır: 
“...1871-ci il sənədə mən də bizim müsəlman-
lar üçün belə bir cəmiyyəti-xeyriyyə nizam-
naməsi tərtib edib, bir neçə qeyri adamlara da 
qol çəkdirib, sərdara verib təsdiq elətdirdim. 
Amma mənim çağırışıma nə ki, qeyri müsəl-
man, hətta ərizəyə qol çəkənlər də gəlmədi. 
Axırda bir neçə insanı vasitə salıb qazı Molla 
Cavad axunddan təvəqqe elədim ki, şəhərin 
mütəxəssislərini öz mənzilinə çağırıb bu xe-
yir işin bina olmağına səbəb olsun. Həzərat 
cəm olanda onlara cəmiyyəti-xeyriyyə nədir 
və onun gələcəkdə nə xeyri olacağını ərz elə-
dim və cənab Hacı Zeynalabdin Tağıyev də 
bu barədə çox danışdı. Amma pul sözü araya 
gələndə hacılar iztiraba düşdülər...�

Həmin yığıncaqda istəyinə nail ola bil-
məyən Həsən bəy göy qaytanlı dəftərlərini 
qoltuğuna vurub küçəyə çıxır. Havanın so-
yuqluğu onun pərişan görkəminə təsir etmir. 
Bu dəqiqələrdə onu ancaq məktəbdəki kasıb 
uşaqlarının gələcək taleyi düşündürür. Axı 
qarşıdan qış gəlirdi. O, uşaqların xeyli hissə-
sinin isə nə isti geyimi, nə də yeməyə çörəyi 
vardı.

Xeyriyyə cəmiyyətinə bağladığı ümid 
qırılmışdı. O, bu cəmiyyəti yaratmaqla neçə-
neçə əlsiz-ayaqsıza, kimsəsizə əl tutmaq, 
məktəblər açmaq, kasıb uşaqlarını oxutmaq, 
dərsliklər hazırlamaq və sair istəyirdi. Amma 
imkanlılar Həsən bəyi başa düşmək, bu mü-
hüm işə kömək etmək istəmirdilər.

Həsən bəy Zərdabi “Cəmiyyəti-xeyriyyə 
binası”adlı həmin məqaləsində daha sonra 
belə yazır: “Mən dəftərlərimi qoltuğuma vu-
rub mənzilimə gedəndən sonra bizim bədbəxt 

müsəlmanların fikrindən bir neçə gün xörək 
yeyə bilmədim və gecə mənə yuxu haram 
oldu. Qardaşlar, bizim və qonşularımız er-
mənilərin indiki halına baxıb diqqət edin� 
Onda görərsiniz ki, zikr olan otuz dörd ilin 
müddətində onlar (Bakıda yaşayan ermənilər 
nəzərdə tutulur) bizdən nə qədər qabağa ge-
diblər və bunun ümdə səbəbi onların cəmiy-
yəti-xeyriyyəsi olubdur. Bəs deyilmi, biz ha-
çan ayılacağıq"�

 Xeyriyyə cəmiyyəti arzusunun baş tut-
maması onu ruhdan salmır. O, öz tələbələrilə 
birlikdə M. F. Axundzadə “Hacı Qara” ko-
mediyasını tamaşaya hazırlayıb. Bu tamaşa 
ilə milli teatrımızın əsası qoyulub. Tamaşa 
1873-cü ildə göstərilib. Bundan xəbər tutan 
dramaturq Həsən bəyə sevinc və minnətdar-
lıq dolu məktub göndərib. İlk tamaşadan 50 
manata yaxın, ikinci tamaşadan 100 manat 
pul yığılıb. Sonra əsər bir neçə dəfə də göstə-
rilib. Bu yolla Həsən bəy kasıb tələbələrin 
ehtiyaclarının bir hissəsini həll edıb.

İllər ötüb. O, bu qənaətə gəlir ki, xalqı 
oyatmaq üçün kəsərli vasitə – qəzet lazım-
dır. 3 illik mübarizədən sonra Həsən bəy 
məqsədinə nail olur – 1875-ci il iyul ayının 
22-də “Rusiyada əvvəlinci türk qəzeti” olan 
“Əkinci” işıq üzü görür və milli mətbuatımı-
zın əsası qoyulur. Heç şübhəsiz, Həsən bəy 
Zərdabi təkcə bu xidmətinə görə ictimai fikir 
tariximizdə və mədəniyyətimizdə birincilər 
sırasında dayanmağa layiqdir.

“Əkinçi”nin hər sayı maddi çətinliklə 
çıxırdı. Dövrünün azad fikirli ziyalıları ona 
dayaq durmağa, müdafiə etməyə çalışırlar. 
Ancaq 1877-ci ilin ortalarında qubernatorun 
göstərişi ilə Azərbaycanda olan yeganə mət-
bəə “Əkinçi”ni çap etməkdən imtina edir. Bir 
aydan sonra Həsən bəyi realnı məktəbdən də 
çıxarırlar... 2 ilədək işsiz qalır. Bir tərəfdən 
arzuların qırılması, digər tərəfdən maddi çə-
tinlik onu doğma Zərdaba qayıtmağa məcbur 
edir. Beləliklə, 16 il kəndində yaşamalı olur. 
Burada da onu rahat yaşamağa qoymurlar...

1896-cı ildə yenidən Bakıya qayıdır və 
ömrünün sonunadək “Kaspi” qəzeti ilə əmək-
daşlıq edir. Eyni zamanda həmin il o, Bakıda 
qız məktəbi açmaq üçün şəhər qubernatoruna 
ərizə yazır, lakin rədd cavabı alır. Əlavə edək 
ki, Həsən bəy Məlikov ömrünün son illərin-
də 7 il Dövlət Dumasının ən fəal üzvlərindən 
biri olub, Bakı şəhərinin bır sıra problemləri-
nin həlli üçün fəallıq göstərib.

O, həyatını xalqının inkişafı naminə şam 
kimi əridib. Həsən bəy xalqına təmənnasız 
xidmət göstərmiş, heç bir mənfəət güdmə-
mişdir. gzü bu barədə belə demişdir: “Qiy-
mət, öz işin üçün mükafat, tərif və sair ax-
tarma. Xalq üçün çalış, o arxanca gedəcək 
və səni qiymətləndirəcək. Bunun üçün onun 
inamını qazan”.

Həsən bəy Zərdabinin ölümü ümumxalq 
matəminə çevrilib. Onu özlərinin müəllimi 
adlandıran ziyalılar qəzetlərdə kədərli yazı-
larla çıxış ediblər. Əməl dostu Abdulla ùaiq 
həmin günlərdə yazıb:
YRrdu R zəiI cismini  zəhmət və məşəTTət,
DR÷ma vətənin TRynuna Jir,  Rl daha rahət.
*əlmiş hamı Təlbində  kədər sRn J|rüşə ba[,
Mümkünmüsəni, ey b|yük insan,  de unutmaT"!

“Kaspi”qəzetində verilən nekroloqda 
belə bir cümlə var: “Onun xalqdan və vətən-
dən ayrı həyatı olmamışdır”. Qələm dostları-
nın bu sözlərindən sonra söyləyəcəyimiz bu 
kəlmələr qalır: “Məzarın nurla dolsun, Həsən 
bəy� Səni heç vaxt unutmağa haqqımız yox-
dur�”

Səməd MƏLİKZADƏ

“Qarabağım- qara baxtım, Qalmaz 
belə, qalmaz dünya�  Xalq artisti Zeynəb 
Xanlarovanın yanğılı səsində bu ifanı 
əmim Cavad Heyətlə dinləyər, qeyri-ix-
tiyari göz yaşları axıdardıq. Qarabağ 
itkisi, Vətən ağrısı biz güneyliləri də siz 
qədər göynədirdi�”

O kədərli tarixi indiki öyünclü günləri-
mizdə belə xatırlayan güneyli soydaşımız, 
dünyaca məşhur ürək cərrahı Cavad Heyə-

tin qardaşı oğlu və mənəvi varisi Məmməd-
rza Heyət ilə bu ilin sentyabr ayında Bakıda 
keçirilən ”Xaricdə yaşayan alimlərin foru-
mu”nda tanış olmuşduq. Söhbət zamanı öy-
rəndik ki, o, bir qrup alimlə Qarabağa səfər 
edəcək. Səfərdən qayıdanda təəssüratlarını 
“XQ”nin oxucuları ilə bölüşməsini xahiş 
etdik.  

Məmmədrza bəy Qarabağdan gələndə 
elə kövrəlmişdi ki,  bir qədər vaxt istədi. 
Nəhayət, görüşdük, bioqrafiyası ilə tanış 
olduq:  

–1972-ci ildə Təbrizdə tanınmış bir 
ailədə – Hidayət Heyətinin ocağında do-
ğulmuşam. İbtidai məktəbə gedəndə Cavad 
əmimin “Varlıq” Murnalı nəşr olunmağa baş-
ladı. Atam bu dərginin Təbriz üzrə təmsil-
çisi olduğu üçün evimiz sanki redaksiyanı 
xatırladırdı. 

“Varlıq” ruhumuzu qidalandırmış, 
səs-sorağı Quzey Azərbaycanda yaşayan 
qardaşlarımıza da çatmışdı. Mənim uşaq-
lığım beləcə “Varlığ”ın milli mətbəxində 
formalaşırdı. Gördüklərimi ruhumda yazır-
dım, ürəyim sözlə dolu idi. Beləliklə, ana 
dilimin ədəbi-bədii xüsusiyyətlərini öyrən-
məyə başladım. dünki biz sizdən fərqli ola-
raq, ana dilimizdə təhsil almağa həsrətik. 
Ana dilli məktəblərimiz bu günə kimi də 
yoxdur, bu, bizim ən böyük faciəmizdir. 

Dilimizin, milli varlığımızın yaşaması 
yolunda qovrularaq yanan “Varlıq” Murna-
lının yazdıqları Arazın o tayında yaşayan 
qardaşların nisgilli taleyidir� Bir millətin 
ki, dili, məktəbi onun üçün yasaq ola, bilir-
sinizmi bu, nə deməkdir" 

Beləliklə, ibtidai, orta və lisey təhsilimi 
Təbrizdə tamamladım. 1987-ci ildə lisey  
tələbəsi ikən əlimə keçən bir uşaq dərgisin-
dən o dönəmdə Quzey Azərbaycanında isti-
fadə olunan kiril əlifbasını öyrəndim.

1991-ci il idi. Əmim Cavad Heyət 
Təbrizdə evimizə qonaq gəlmişdi. Mənim 
dilimiz və ədəbiyyatımıza olan sonsuz sev-
gimi, ədəbiyyatımız və tariximiz haqqında 
öyrəndklərimi dinlədikcə qürur hissi ke-
çirdiyini körpə qəlbimin  döyüntülərindən 
hiss etdi: əmim sanki öz davamçısını kəşf 
etmişdi...

Zaman yetişdi, bir gün Cavad Heyət 
məni “Varlıq”Murnalında işləmək üçün 
Tehrana dəvət etdi. Ürəyində qübar etdik-
lərini dilinə gətirdi: “Oğlum, çox istərdim 
ki, soyadımızı daşıyan doğmalarımdan biri 
kimi mənim bu müqəddəs yolumu davam 
etdirəsən. Sən mənim mənəvi varisim ola-
caqsan�

Cavad Heyət Azərbaycan sevgisi ilə alı-
şıb-yanırdı, elə buna görə də mənim Azər-
baycanda ana dilimizdə  ali təhsil almağımı  
istəyirdi. Beləliklə, əmimin  tövsiyəsi və 
yardımı ilə Bakıya gəldim. Cavad Heyətin 
sədaqətli dostlarının isti ocağına könül bağ-
ladım. Onlar məni öz  övladları kimi bağrı-
larına basdılar. Bu insanlar böyük şair Bəx-
tiyar Vahabzadə və görkəmli alim, məşhur 

cərrah Nurəddin Rzayev idi. 2 il o vaxtkı 
Azərbaycan Dövlət PedaqoMi Universite-
tində, 2 il isə Bakı Dövlət Universitetinin 
filologiya fakültəsində təhsil aldım.

Böyük ürək sahibi professor Nurəddin 
Rzayevin evində yaşayırdım. O böyük in-
san məni doğmaları kimi  sevirdi. Əmim 
Cavad Heyətlə şair Bəxtiyar Vahabzadə və 
Nurəddin Rzayev məfkurə qardaşları kimi 
bir-birilərinə sonsuz məhəbbətlə bağlan-

mışdılar. Bəxtiyar Vahabzadə Nurəddin hə-
kimgilə gəlirdi, onların söhbətlərinə qulaq 
asdıqca, gözüm dünyaya bir az da açılırdı. 
Sanki özümü milli-mənəvi məfkurə mək-
təbində hiss edirdim. Bu iki ziyalıdan və 
mənəvi əmimdən öyrəndiklərim bütün öm-
rümə bəs edər. 

Mən Bakıda elə bir məhəbbətlə, qo-
naqpərvərliklə qarşılaşmışdım ki, bu hisslə-
rimi ömrüm boyu yazdığım əsərlərimdə ya-
şadacağam. Bu illəri həyatımın ən qiymətli 
anları sayıram. Bir də bu günə qədər içimdə 
gizlətdiklərim acıları çatdırmaq istəyirəm, 
“fəqət” bu barədə Cavad Heyətə  böyük 
nisgillə danışmışdım. Demişdim ki,  şimal-
da yaşayan azərbaycanlılar xoşbəxtdirlər, 
ana dillərində məktəbləri, hətta ali  təhsil 
ocaqları var. Mən də orada böyük alimlər-
dən dərs aldım, filoloq kimi yetişdim. Ürə-
yimdən qopan bu sözlərimi dinləyən Cavad 
Heyətin gözləri doldu, köksündən bir ah 
qopdu...

Bakıdan qayıtdıqdan sonra Tehranda 
“Varlıq”  Murnalının icra işlər üzrə müdiri 
və sonra da redaktoru oldum. Doktor Ca-
vad Heyət  məni mənəvi oğlu kimi yetişdir-
məyi qarşısına məqsəd qoymuşdu və buna 
nail olduğunu hiss etdikcə rahatlıq tapırdı. 
O istəyirdi ki, mən kamil insan, layiqli bir 
davamçı kimi  yetişim. Elə buna görə də 
yorulmadan məni ciddi bir həyata hazırla-
yırdı.

2002-ci ildə təhsilimi davam etdirmək 
üçün Türkiyəyə yollandım. Ankara Uni-
versitetində oxumaqla yanaşı, doktorluq 
dissertasiyası işimi də tamamladım. Eyni 
zamanda, “Varlıq” Murnalının işlərini görür, 
Cavad Heyətin arxivini hazırlayırdım. Bu 
böyük Azərbaycan sevdalısının məqalələr 
toplusunu 4 dildə nəşr etdirdim. Sonra 
Azərbaycan şairi Zeynal Xəlilin “Əsrim, 
taleyim mənim” əsərinin  və böyük milli 
şairimiz Bəxtiyar Vahabzadənin seçilmiş  
əsərlərinin Tehranda 2 əlifbada nəşrinə nail 
oldum.

Cavad Heyət mənə tez-tez deyərdi: 
“Hər cümlənin əvvəlində də, sonunda da 
Azərbaycan kəlməsini, Arazın o tayını 
unutma”. “Varlıq” Murnalı milli mənəviyya-
tımızın köklü-budaqlı ağacıdır, o taylı- bu 
taylı qardaşlarımızın haqq səsidir, elə buna 
görə də Azərbaycan dilində yazan qələm 
sahiblərini, bu dili yaşadanları sən də “Var-
lıq”da yaşat� Bu Cavad Heyətin mənə və-
siyyəti idi.

2014-cü ildə əmimin vəfatından son-
ra Murnalı Ankarada nəşr etməyə başladım. 
“Varlıq” bu günə qədər də müntəzəm olaraq 
çıxır. 

2016-cı ildə Ankarada “Təbriz Araşdır-
malar Mərkəzi”ni qurdum. Bu mərkəzdə 
Türk dünyası, özəlliklə də Güney Azər-
baycanla bağlı elmi tədqiqatlar aparılır. 
dalışıram ki, nə qədər ömrüm var, elmi 
fəaliyyətimi, axtarışlarımı Azərbaycançılıq 
ideologiyasına, məfkurəsinə həsr edim. 

Hazırda Ankara Universitetində müəl-
lim işləyirəm. Dilimiz və ədəbiyyatımızla 
bağlı 4 kitabım, onlarca məqaləm müxtəlif 
elmi məcmuələrdə nəşr olunub.

Həmsöhbətim birnəfəsə danışır, biz 
də onu nəfəs dərmədən dinləyirdik. Son-

ra Qarabağa səfəri zamanı yaşadığı hiss 
və həyəcanları barədə söz açaraq dedi: 

– Qarabağ işğal altında olanda biz də 
için-için ağlayır, amma bir an da olsun, 
ümidimizi üzmürdük. İnanırdıq ki, haqq 
gec-tez öz yerini tapacaq. Bir xatirəni də 
diqqətinizə çatdırmaq istəyirəm. O illərdə 
Cavad Heyət “Varlıq” Murnalında xalqımızın 
başına gətirilən müsibətlərdən dayanmadan 
yazırdı. Deyirdi: “bu acıya dözmək olmur, 
oğul� gmrümüzə balta vuruldu. Ağacları-
mız kəsildi, sularımız quruduldu. Tarix belə 
namərd, başkəsən qonşu görməyib. Ürək bu 
dərdə necə dözsün, ay bala"”

“Varlığ” a çökən bu nisgili kağız, qələm 
çəkə bilmirdi, Cavad Heyətin yazdıqlarının 
əvvəli də, sonu da Qarabağ ağrısının, həs-
rətinin yanğısı idi. Mənə vəsiyyət etmişdi 
ki, əgər Qarabağı görmədən ölsə, Qələbə  
xəbərini onun məzarı başına gəlib səsləndi-
rim. Bax, onda ruhu rahat olacaq� Mən onun 
vəsiyyətinə əməl etdim, İkinci Fəxri Xiyaba-
na gedib əmimlə ürək-könül söhbəti etdim: 
“Zəfərin mübarək,Vətən� 30 illik qaysaqlan-
mış yaralarına qurban olum, Azərbaycan� 
Bundan sonra  yaşamaq nə gözəldir"� Əziz 
Cavad Heyət, Bəxtiyar və Nurəddin əmi, 
mənim mənəvi müəllimlərim, ruhunuzun 
işığında bir ömür yaşamağa dəyər�” 

Bu dəfə ùuşaya 3-cü, Xankəndinə isə 
ilk dəfə idi ki, gedirdim. ùuşaya hər ge-
dişimdə bu qədim şəhərin necə sürətlə 
gözəlləşdiyini gördükcə qəlbim dağa dö-
nürdü, sevincimdən  Tanrıya şükürlər edib 
deyirdim: Sənin üçün ölmək belə gözəlmiş, 
Vətən� Bütün ömrümüz boyu Sizə borclu-
yuq, şəhidlər�

Bu torpaqlarda yaşanan ağrılara baxma-
yaraq, həyatın yenidən canlandığını görmək 
məni hədsiz təsirləndirdi. Yol qeydlərimi 
qələmə almağa başladım. Açığını deyim ki, 
bəzən elə hisslər olur ki, sözlə ifadə etməyə 
çətinlik çəkirəm. Etiraf edirəm ki, zamanla 
üz-üzə dayanmaq özü belə, sözün böyük 
mənasında, cəsarətdir�

Cavad Heyət deyirdi ki, hər qaranlığın 
sonunda bir işıq var, oğul. Heç vaxt ruh-
dan düşmə� Bəli, Haqqın beli əyilmədi. 
Xankəndində Azərbaycan bayrağının qü-
rurla dalğalanmasını görmək məni dərindən 
təsirləndirdi. 

Qarabağda hər addımda insanın içində 
yeni ümidlər cücərir. Etiraf edirəm ki, bu, 
ümid məni, ilk növbədə, içimdəki bir həsrə-
tin də sonu olacağına inandırır. Ana yurdum 
Təbrizlə bağlı bu həsrəti 17 ildir ki, içim-
də yaşadıram. İnanın ki, Xankəndini dola-
şarkən içimdə böyük bir ümid doğdu. Hər 
ayrılığın sonunda bir qovuşma mütləqdir� 
Bu zamanın hökmüdür. 

Xocalıya getdim. Bu şəhərin faciəsini, 
qətliamın fəryadını həmişə içimdə hiss et-
mişəm. “Varlıq” Murnaında haray qoparmı-
şam. Xocalının ərşə qalxan fəryadı qəlbim-
də silinməyən bir yara olaraq qalıb. O ağrını 
illər boyu ürəyimdə daşıdım, qələmim sus-
madı, qan ağladı,  bütün dünyaya çağırış 
etdi: Xocalı XX əsrin şəhid şəhəridir�

Tarixin təkəri döndü, İlahi� Xocalıda 
park salınmışdı, uşaqlar orada oynayır, gə-
lib-gedənə xoşbəxtlik duyğuları yaşadırdı-
lar. Bu mənzərədən içim sevinc və rahatlıq-
la doldu. O uşaqların  gülüşlərini eşidəndə, 
fikrimdən keçdi: Bu körpələrin xoşbəxt 
çöhrəsi Xocalının yenidən doğuluşunu tə-
cəssüm etdirir. Xocalı yenidən həyata qayı-
dıb, ümid dolu gələcəyə doğru addımlayır...

Qarabağın hər qarışını gəzdikcə sanki 
böyük Cavad Heyət yadigarı “Varlıq” da 
yeni bir tarixə şahidlik edirdi: yaz, ey kö-
nül, sənə vəsf etmək yaraşır. Bəli, Xalqın, 
qalib Ordunun və qüdrətli Rəhbərin birliyi-
nin sayəsində Qarabağ əbədi olaraq azadlı-
ğına qovuşdu. 

Səfərimiz yekunlaşmaq üzrə idi. Yalnız 
özüm deyil, mənəvi atam, ustadım, doktor 
Cavad Heyətin ruhu üçün də rahatlıq tap-
dım. Bütün səfərboyu onunla sanki qoşa 
addım atırdım. Cavad Heyət həmişə deyər-
di: Azərbaycan mənim canımdır, nəfəsim-
dir� Heyif ki, ömür vəfa etmədi. Qarabağın 
Azərbaycana qovuşmasını görə bilmədi, 
ancaq inanıram ki, onun ruhu mənimlə Qa-
rabağı gəzdi və rahatlıq tapdı. Bu səfərin 
həyəcanından qurtulmaq mümkün deyil. 
İçimdə bir səs deyir: 

Bu yol bir gün Təbrizə də çatar�  

S|hbəti Tələmə aldı� 
 Kəmalə ABDİNOVA  

 XQ    

Təqvim yada salır Otay-butay Vətəndir�

Şuşadan Təbrizə Zəfər salamı
Güneyli yazar Məhəmmədrza  Heyətin  monoloq-müsahibəsi
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“Xalq qəzeti”

Bəhlulzadənin 
mavi “Yaz axşamı”

Səttar Bəhlulzadənin “Yaz axşamı” tablosu görkəm-
li rəssamın zəngin yaradıcılığında xüsusi yer tutur. Fır-
ça ustası bu əsəri 1963-cü ildə Xəzər dənizinin əsrarən-
giz görüntüsündən ilhamlanaraq yaradıb. 

S.Bəhlulzadə yaradıcılığında mavi rəng çalarlarına daha 
çox təsadüf olunur. Sözügedən sənət nümunəsində də Xəzər 
dənizi ilə sahildəki dağlar tünd və açıq mavi rənglərin fonun-
da təsvir edilib. 

Tabloda sahilin kənarında erkən yaz aylarında yenicə ya-
şıllaşmış ağaclar qarışıq tonlar ilə əks olunub. Mavi və yaşıl 
boyaların sintezindən alınan rənglər xoş aura yaradır. Diqqət-
dən yayınmayan maraqlı cəhətlərdən biri də rəsmin sol tərə-
fində Xəzərdən göyərçinlərin uçmasıdır. Bu isə artıq külək-
dən xəbər verir. 

“Yaz axşamı” əsəri hazırda Azərbaycan Milli İncəsənət 
muzeyində qorunub saxlanılır. 

Leyla İLKİNQIZI,  
tələbə-jurnalist

Serbiyada gümüş medal
Azərbaycanın güllə atıcısı Vladislav Kalmı-

kov Serbiyanın Smederevo şəhərində gənclər 
arasında keçirilən “Walther Youth Cup” turni-
rində gümüş medal qazanıb.

O, pnevmatik tapançadan 10 metr məsafəyə atəş üzrə fi-
nal mərhələsində 235.0 xal toplayıb.

Qeyd edək ki, turnirdə 12 ölkədən 320 idmançı mübarizə 
aparıb. 

COP29-la bağlı  
velosiped yürüşü

Bakıda Gənclər və İdman Nazirliyi və Azər-
baycan Velosiped Federasiyasının təşkilatçılığı 
ilə COP29-la bağlı velosiped yürüşü keçirilib.

Veloyürüşə federasiya rəhbərliyi və üzvləri, COP29 mü-
nasibətilə Avropa ölkələrindən Bakıyadək velosiped sürərək 
gəlmiş Niderland və Fransa vətəndaşları, Keniya nümayən-
də heyətinin üzvləri, Respublika Olimpiya Ehtiyat Qüvvələri 
İxtisaslaşdırılmış Uşaq-Gənclər Velosiped Məktəbinin yetir-
mələri, eləcə də həvəskar idmançılar qoşulublar.

Yürüş Zəfər parkının önündən start götürüb və Ağ şəhər 
bulvarından davam etməklə yenidən Zəfər parkının qarşısın-
da başa çatıb.

L.QURBANOVA   
XQ

İdman xəbərləri

Daş yaddaşımız

XQ təqdim edir

Yenə də yağıntılı 
və dumanlı

Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirli-
yi Milli Hidrometeorologiya Xidmətinin 
verdiyi məlumata əsasən, noyabrın 27-
də Bakıda və  Abşeron yarımadasında 
bəzi yerlərdə arabir leysan xarakterli 
yağış yağacağı gözlənilir. 

Yarımadanın ayrı-ayrı yerlərində in-
tensivləşəcəyi, şimşək çaxacağı ehtimalı 
var. Səhər tədricən kəsiləcək. Mülayim 
şimal-qərb küləyi əsəcək. Gecə 7-9°, gün-
düz 9-12° isti olacaq. Atmosfer təzyiqi 759 
mm civə sütunundan 762 mm civə sütu-
nuna yüksələcək, nisbi rütubət 80-90  faiz  
olacaq.  Azərbaycanın rayonlarında bəzi 
yerlərdə arabir yağıntılı olacağı, şimşək 
çaxacağı gözlənilir. 

Ayrı-ayrı yerlərdə intensivləşəcəyi, 
dağlıq ərazilərdə qar yağacağı ehtimalı var.  
Arabir duman olacaq. Qərb küləyi əsəcək, 
ayrı-ayrı yerlərdə arabir güclənəcək.  Ha-
vanın temperaturu gecə 5-8°,  gündüz 
9-14° isti, dağlarda gecə 2-6° şaxta, gün-
düz 2° şaxtadan 3°-dək isti  olacaq.

Q.QASIMOV  
XQ

“Atəşgah məbədi” abidəsinin UNESCO-nun Ümumdünya İrs 
Siyahısına daxil edilməsi üçün işlərə başlanılıb. Ümumilikdə, UNESCO-
nun Ümumdünya İrs Siyahısına Azərbaycanın 5, müvəqqəti siyahısında 
isə 10 tarixi abidəsinin adı var. Hazırda “Atəşgah məbədi” beynəlxalq 
qurumun müvəqqəti siyahısında yer alıb. 

Xatırladaq ki, hələ erkən orta əsr 
mənbələrində Bakı “əbədi odlar”ın 
yandığı yer kimi qeyd edilib. Bizans 
diplomatı Prisk yazırdı: “Midiyaya 
basqın edən hunlar geri qayıdarkən 
başqa yolla döndülər və dənizdəki 
qayadan yüksələn alovun yanından 
ötərək vətənlərinə qayıtdılar”. Bu, 
onu göstərir ki, zərdüştilərin qədim 
ziyarət yerlərindən biri Azərbaycan-
da yerləşib. Bura onların ən müqəd-
dəs ziyarətgahı olub və müxtəlif 
 ölkələrdən ziyarətə gəliblər. Bu, ərəb 

istilasına qədər davam edib. Əhalinin 
islamı qəbul etməsindən sonra iba-
dətgah unudulub. Bu dindən dönmək 
istəməyənlər isə təqib edildiyindən 
ölkəni tərk ediblər. Nəticədə ibadət-
gah uçub dağılıb.

Orta əsrlərdə Hindistanla iqtisadi 
və mədəni əlaqələrin inkişafı Atəşga-
hın yenidən qurulmasına təkan verdi. 
Bu barədə tarixçi Əmirxan Burzuyev 
deyir: “Bakı əsas ticarət yolunun üs-
tündə yerləşdiyindən, buraya dün-
yanın hər yerindən tacirlər gəlirdi. 
Onların arasında hindli tacirlər də az 
deyildi. İçərişəhərdə bu günədək qo-
runub saxlanılan XV əsrə aid Multanı 
karvansarayı da geniş ticarət əlaqalə-
rindən xəbər verir. Bu karvansaray 
Аbşеrоn аtəşgаhlаrınа ziyаrətə gələn 
hind tаcirləri və zəvvаrlаrı üçün sı-
ğınаcаq rоlunu оynаmışdır.

Bakı ətrafında yerin altından çıxan 
od güclü olduğundan, bu ərazilər on-
lar üçün müqəddəs sayılırdı. Zəvvar-
lar odun ətrafında toplaşıb saatlarla 
dua edir, gözlərini yerdən püskürən 
oda dikərək ona sitayiş edirdilər. İstər 
tacirlərin, istərsə də zəvvarların din-
cəlməsi və oda sitayiş etmələri üçün 
tikililərə ehtiyac vardı. Buna görə də, 
“Alov evi” və ya “Alov yeri” anlamı 
verən bu məbəd XVII–XVIII əsrlər-
də sönməz alovların yerində yenidən 
inşa edildi. Əvvəlcə orada iki gözdən 

ibarət daş ev dikilib. Bundan əvvəl 
burada yalnız kiçik ev olub. Sonrakı 
dövrlərdə də tikinti işləri aparılıb və 
hücrələr XVIII əsrin sonlarında ümu-
mi hasara alınıb. Məbəd bugünədək 
həmin şəkildə qalıb. Atəşgahdakı ki-
tabələrin oxunmasından məlum olur 
ki, bizim dövrə gəlib çatan məbədi 
Multan vilayətindən (bu ərazi hazırda 
Pakistana məxsusdur) gələn hindis-
tanlı tacir və zəvvarlar tikib. 

Mənbələrdə, həmçinin Hindistan-
dan Bakı yaxınlığındakı Suraxanıya, 

“Alov evi”nə sitayiş üçün hinduistlər 
və siqhlərlə yanaşı, həm də zərdüş-
tilərin (parslar və gebrlər) gəldiyi də 
qeyd edilib. İki əsr ərzində “od mə-
bədi”nə yüz minlərlə zəvvar ziyarətə 
gəlib. Bunun üçün məbədin həyətində 
dördbucaqlı tikili-səcdəgah inşa edi-
lib. Bu gün həmin abidə yerindədir. 
Üstü günbəzlə örtülən səcdəgahın 
divarında hind dilində kitabə də var. 
Onun mərkəzində əbədi od yanır. Si-
tayişlə əlaqədar burada müxtəlif dini 
ayinlər icra edilir”.

Ə.Burzuyevin sözlərinə görə, zəv-
varlar “müqəddəs od”u vətənlərinə 
də aparıblar: “Bu məqsədlə yerdən 
çıxan qazları tuluqlara doldurub evlə-
rinə gətirib, ona mis borucuq keçirib 
və yandırıblar. Zəvvarların inancına 
görə, “müqəddəs od” bütün günahları 
yox edirmiş”.

Atəşgahda yaşamaq üçün Hindis-
tandan köçüb gələnlər az olmayıb. 
Onlar özlərini maddi nemətlərdən və 
yaşayış rahatlığından məhrum edir, 
oda tapınır, tərkidünya həyat tər-
zi sürərək, cismani əzab çəkməklə 
ruhlarını xilas etmək istəyirdilər. Bu 
barədə tarixçi deyir: “Bəziləri özlərini 
çəkisi 30 kiloqramdan artıq olan zən-
cirlərlə bağlayır, çılpaq daş üstündə 
yatır, digərləri kirəc üstündə uzanır, 
tez ölmək üçün günlərlə ac qalırdılar. 
Onlar Atəşgahdakı “müqəddəs od”da 

yanmağı özləri üçün böyük xoşbəxt-
lik sayırdılar. Kahinlərin bəziləri yal-
nız öz günahlarını deyil, başqalarının 
da günahlarının bağışlanması üçün 
ibadət edirdilər. İbadətə gələnlər belə 
əqidədə olublar ki, insan öldükdən 
sonra yenidən doğulur, ya nəcib in-
san, ya da heyvan simasında həyata 
qayıdırlar. Hansı sifətdə qayıtmaları 
isə yaxşı və pis əməllərin cəmindən 
asılıdır. Kim özünə nə qədər zülm 
eləsə, günahlarının bağışlanması da o 
qədər asan olacaq. 

Günahlarının bağışlanmasını arzu 
edən zəvvar həm də yerdə sürünməli, 
günlərlə barmaqlarının ucu üstə dur-
malı, uzun müddət oturub-qalxmalı və 
özünə başqa zülmlər etməli idi. Güşə-
nin (ibadət edənlər belə adlandırılırdı) 

ilin isti fəsillərində qızmar günəş al-
tında oturur, yağmurlu günlərdə yağı-
şın altında lüt dayanır, ilin soyuq ay-
larında yaş paltar geyinirdilər. Onlar 
daim özlərinə əzab verməklə cismani 
ölümə nail olmaq istəyirdilər. 1825-ci 

ildə Atəşgaha gələn akademik Eyx-
vard ibadətə gələnlərin lüt gəzdiyini 
qeyd edərək, ancaq  bir-iki nəfərin əy-
nində uzun ağ xalat olduğunu yazıb”. 

Beşguşəli daxili həyətdə hücrələr 
də diqqəti çəkir. Hücrələrin bəzisin-
də Əlimuxtar və Musa Mirzəyevlər 
(ata-oğul) tərəfindən hazırlanmış 
zəvvarların ifadəli müqəvvaları var. 

Yarımqaranlıq otağa daxil olduqda 
onların həqiqi olmadığına inanmaq 
çətindir. 

“Sönməyən od”lar səyyah, yazıçı, 
rəssam və alimlərin də nəzər-diqqəti-
ni cəlb edib. Möcüzəni görmək üçün 
məbədə Mendeleyev, Vereşşaqin, 
Düma (ata) və bir çox digər görkəmli 
şəxsiyyətlər gəliblər. Görkəmli fran-
sız yazıçısı Düma burada gördüklərin-
dən çox heyrətlənib. O, “Qafqaz səfə-
ri” adlı əsərində Atəşgahı çox gözəl 
təsvir edib: “Bakıdan atəşpərəstlərin 
müqəddəs məbədi Atəşgaha gedən 
yolun yarıdan çoxu dəniz qırağı ilə 
uzanırdı. Mənzil başına çatmağımız 
iki saat çəkdi. Təpəliyə qalxdıqda 
qarşıda təsəvvürə gəlməyən qəribə bir 
mənzərə açıldı... Külək əsdikcə alov 
zolaqları, dilləri sanki qəribə rəqslər 
edir, gah bulaq kimi qaynayır,  gah 
dalğa kimi yan-yörəyə hücum edib 
şahə qalxır, gah da gözlənilmədən 
ucalırdı. Elə bir təsəvvür oyadırdı ki, 
külək alovla oynayır, onlar bir-birinə 
sarılır, sonra bir-birilə əlbəyaxa olur-
lar. Külək nə qədər cəhd edirdisə, 
odu, alovu söndürə bilmirdi”.

Düma həyətdəki quyular haqqın-
da da yazırdı: “Su quyusu birdən 
quruyur. Dibinə baxmaq üçün cındır 
parçasını alışdırıb quyuya atırlar. Bir-
dən alov ucalır. Yaxınlaşıb quyuya 
baxmaq qorxuludur. Qaz iyindən baş 
gicəllənə bilər. Vay gicəllənən başın 
sahibinin halına. Daha ayaqlar sözə 
qulaq asmayıb yerindən üzüləcək, 
alov püskürən quyuya düşəcək”.

Bu gün quyular doldurulub. Lakin 
ona yaxınlaşdıqda qaz iyini aydın hiss 
etmək mümkündür. Atəşgah o qə-
dər məşhur idi ki, bəzi varlı hindlilər 
öləndən sonra cənazələrini burada 
yandırmağı vəsiyyət ediblər. 

Suraxanı məbədinə gələnlərin 
sayı XIX əsrin axırlarından etibarən 
ildən-ilə azalıb. Sonuncu zəvvar onu 
1883-cü ildə tərk edib. Oktyabr inqi-
labından sonra isə Suraxanı məbədi 
kerosin zavoduna çevrildi. Günbə-
zindəki od isə söndürüldü. Yalnız 70-
ci illərin əvvəllərində İndira Qandi 
müqəddəs yeri ziyarət etmək arzu-
sunda olduğunu bildirdikdən sonra 
onun ərazisi zir-zibildən təmizləndi. 
Ora gedən yol asfaltlandı, tikili təmir 
edildi. Ən əsası isə məbəddə qaz ye-
nidən yandırıldı. İ.Qandi bu səfərdən 
vətəninə çox razı qayıtmışdı.

Bu gün də Atəşgaha Hindistan-
dan gələn zəvvarlar var. Onların ara-
sında burada ölmək və cəsədlərinin 
“müqəddəs od”da yandırılmasını xa-
hiş edənlər olub. Aydındır ki, bu arzu-
ya icazə verilmir. 

Hazırda Prezidentin sərəncamına 
əsasən kompleks ətrafında açıq səma 
altında muzey yaradılıb, kompleks 
Dövlət Tarix-Memarlıq Qoruğu elan 
edilib. Qeyd edək ki, Atəşgah 1998-ci 
ildə UNESCO Ümumdünya İrsi Siya-
hısına salınmaq üçün namizəd siyahı-
sına daxil edilib. İnanırıq ki, dünyaca 
məşhur bu tarixi abidənin bəşəriyyə-
tin mədəni irs xəzinəsində tanıdılması 
ölkəmizdə turizmin inkişafına kömək 
edəcək.

Pünhan ƏFƏNDİYEV  
XQ

“Odlar  yurdu”nun  əbədi  
od  məbədi  –  Atəşgah 




